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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 08. 04. v 19:30
Poupata (ČR, 2011, 94 min., anglické nebo německé titulky)
Režie a scénář: Zdeněk Jiráský
Hrají: Vladimír Javorský (Jarda), Malgorzata Pikus (Kamila), Marika Šoposká (Agáta), Josef Láska 
(Honza), Nguyen Thi Minh (Hue), Nguyen Kim Son (Long), Aneta Krejčíková (Zuzana), Kateřina 
Jandáčková (Magda), Jiří Maryško (Cyril), Vladimír Polívka (Matěj), Luboš Veselý (Venda), Dana 
Syslová (Prudká)
 Film Poupata postihuje svět zoufalých sociálních vztahů a charakterů toužících se vymanit z osu-
dově daného prostředí a uskutečnit svůj sen o normálním životě. Nevyhnutelná krutost, s jakou se 
příběhy všech postav prolínají, připomíná v mnohém britská sociální dramata devadesátých let, 
včetně černého humoru, který jednotlivé situace jaksi bezostyšně doprovází.
 Příběh Poupat vypráví o těžké zkoušce rodiny žijící v kraji drsných pravidel. Postavy žijí velkými 
ideály v kontrastu s malostí svých činů. Rodina Jardy Hrdiny (Vladimír Javorský) žije v zapadákově. 
Jarda pracuje jako hradlař na dráze. Jeho koníčkem je lepení modelů ze sirek v láhvích, jeho slabostí 
závislost na výherních automatech. Jardova žena Kamila (Malgorzata Pikus) uklízí nádražní toalety 
a sní o tom, že spolu se svými vrstevnicemi secvičí spartakiádní skladbu Poupata po pětadvaceti 
letech a předvedou ji s pýchou celému městu. Dcera Agáta (Marika Šoposká) touží po šťastném 
životě daleko od domova, s plným vědomím toho, že její jedinou nadějí je útěk a zrada nejbližších. 
Syn Honza (Josef Láska) věří v sílu lásky bez ohledu na okolnosti, za jakých se zrodila. Kamila hledí 
s jistotou do budoucna a ve své naivitě si nehodlá připustit bídu dnešního dne. Jediný Jarda ví, že 
svět ani sebe nezmění. Vědom si svého slabošství, nepokouší se o nic. Chorobná závislost na výher-
ních automatech přivede jeho nejbližší do neřešitelné životní situace. Skutečný a přesvědčivý pokus 
o záchranu rodiny přijde ve chvíli, kdy už je pozdě…
 Film získal hlavní cenu Český lev 2011 pro nejlepší film roku a další tři ocenění za nejlepší režii, 
nejlepší kameru a nejlepší mužský herecký výkon v hlavní roli pro Vladimíra Javorského. Nomino-
ván byl také za scénář, nejlepší ženský herecký výkon v hlavní roli pro Malgorzatu Pikus, střih, zvuk, 
hudbu a výtvarné řešení.

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v roce 2013: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 13. 5., 10. 6., 9. 9., 14. 10., 11. 11. a 9. 12. 
Začátek přestavení vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Na přední straně obálky: 
 Jiří Kolář, Husova ulice, Thunovská ulice, koláže
Na zadní straně obálky: 
 Karel Maixner, Děvčátka s lítem (okolí Hořic), kresba, pol. 19. století

Srdečně Vás zveme na
vzpomínkový večer na rakouského a českého slavistu

PřeDběžNý PRogRAM:

Zahájení
Ing. Martin Krafl; Univ.-Prof. Dr. Fedor Poljakov; Dagmar Marešová

F. V. Mareš ve vzpomínkách kolegů, žáků a přátel
Univ.-Prof. Dr. Josef Vintr; PhDr. emilie bláhová, CSc.; Univ.-Prof. Dr. Johannes 

Reinhard; Univ.-Prof. Dr. georg Holzer; Univ.-Prof. Dr. Martin Stegu; Univ.-Prof. 
Dr. Tilmann Reuther; Univ.-Prof. Dr. Velizar Sadovski; Heinrich (Harry) Kadrnožka

F. V. Mareš ve fotografii
PhDr. Hana Klínková

Slovo má F. V. Mareš (mozaika z textů)

Moderuje (v němčině): Dr. Jana Starek

Kdy: 20. 03. 2013 v 18:30 hodin — Kde: České centrum

Ve spolupráci s Českým centrem Vídeň, Universität Wien (Institut für Slawistik), 
Masarykovým ústavem a Archivem Akademie věd ČR
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 jako každý měsíc Vás zveme nadále ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím České 
republiky do kinosálu ZÚ, a to v pondělí 8. dubna 2013 na filmovou prvotinu režiséra a autora 
scénáře Zdeňka Jiráského »Poupata«. Začátek představení je, pokud není předem jinak uvedeno, 
v 19:30 hodin, rezervace není možná, změna programu vyhrazena.
 Nezapomeňte, prosím, na vzpomínkový večer věnovaný rakouskému a českému slavistovi 
prof. Františku V. Marešovi, který je připraven na 20. března 2013 v 18:30 hodin v Českém centru, 
pořad moderuje dr. Jana Starek.
 Velice nás mrzí, že Vás nemůžeme pozvat například na vystoupení folklórního souboru 

a cimbálovky ze Strážnice, na pořad »Úspěšní Češi v cizině« či na koncert a CD prezentaci »Nůž na ticho« – a tak 
bychom mohli pokračovat dále. Bohužel oznámení o všech těchto akcích došla buď po uzávěrce časopisu Klub, 
anebo kdybychom je publikovali, nedostaly by se k Vám včas. Je to škoda.
 Březnovou přílohu jsme věnovali českým a slovenským výtvarným umělcům.
 Stále ještě pokulháváme s naší homepageovou stránkou a hledáme nutnou pomoc, prosím ozvěte se.

Ať Velikonoce jsou dle Vašeho gusta,
pomlázka ať je pěkně tlustá,
všude plno smíchu a legrace,
k tomu spousta dobrot na táce.
 Nádherné Velikonoce přejí

Výbor a redakce Klubu
& Helena Baslerová

ob
sa
h
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VýstaVy a festiValy
14. 03. – 30. 06. Meisterwerke der Albertina: Bosch, 
Rembrandt, Brueghel, Rubens
Výstava k výročí znovuotevření Albertina před deseti lety 
(2003-2013).
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
denně 10:00-18:00, středa 10:00-21:00

do 15. 03. Kaschauer Jahre (Eugen Krón und seine 
Schule)
Die Moderne der bildenden Kunst in Košice (Kaschau) 
ist ein Meilenstein in der slowakischen Kunstentwicklung. 
Die Ausstellung erinnert an das 130. Jubiläum der geburt 
des Pädagogen und grafikers eugen Krón. Mit der Un-
terstützung von Dr. Josef Polak, eines anerkannten Mu-
seologen und Kunsthistorikers, hat er eine bedeutende 
Zeichenschule gegründet, aus der viele prominente bil-
dende Künstler (Koloman Sokol, Julius Jakoby, bela Ne-
messanyi-Kontulym u. a.) stammen.
Kuratoren: Helena Nemcova, Miro Prochazka
Slowakisches Institut in Wien 

do 17. 03. Zrcadlo / The Mirror
Der Spiegel als magisches, aber auch funktional sowie 
ästhetisch ausgewogenes objekt. Wien-Premiere des im 
Rahmen von Designblok 2012, dem größten tschechi-
schen Design-event, entstandenen Projektes der Kura-
toren Adam Štěch und Klára Šumová. Mit beiträgen von 
über 30 jungen tschechischen und europäischen Designe-
rInnen. In Kooperation mit Vienna Design Week. 
www.dezeen.com, www.okoloweb.cz, www.stilwerk.at
Stilwerk, Praterstraße 1, 1020 Wien

do – 11. 04. Nový (z)boží / New G(o)ods wieder in 
Wien!
Ausgezeichnete und nominierte Arbeiten des wichtigs-
ten tschechischen Jungdesign-Wettbewerbs kommen 
erneut nach Wien. bereits zum 23. Mal wurde 2012 der 
Staatspreis für Studenten-Design verliehen, der weltweit 
seinesgleichen sucht, und inklusive Wanderausstellung 
vielfältiges Design-Schaffen tschechischer Mittel- und 
Hochschulen im Ausland publik macht.
www.studentskydesign.cz, www.designcabinet.cz
České centrum, 1010 Wien, Herrengasse 17

do 21. 04. Zeichen, gefangen im Wunder: Auf der Su-
che nach Istanbul heute
Mit der Ausstellung Zeichen, gefangen im Wunder. Auf der 
Suche nach Istanbul heute präsentiert das MAK eine ein-
malige, gegenwärtige Momentaufnahme zeitgenössischer 
Kunstproduktion im Kontext Istanbuls. Werke von Künst-
lerInnen aus drei generationen, geboren in den 1930er 
bis 1980er Jahren, skizzieren eine erfinderische erzählung 
zur Kultur und die geschichte einer facettenreichen, von 
europäischen, orientalischen und asiatischen einflüssen 
geprägten Metropole und verwandeln die MAK-Ausstel-
lungshalle in ein subtiles Stimmungsbild zu Istanbul.
Teilnehmende KünstlerInnen: Hamra Abbas, Murat Aka-
gündüz, Yeşim Akdeniz, eylem Aladoğan, Meriç Algün 
Ringborg, Hüseyin bahri Alptekin, Halil Altındere, CANAN, 
Aslı Çavuşoğlu, Cengiz Çekil, banu Cennetoğlu, Mutlu 
Çerkez, Antonio Cosentino, Canan Dagdelen, Lukas Du-
wenhögger, Cevdet erek, erdem ergaz, Murat gök, Nilbar 
güreş, Sibel Horada, emre Hüner, Aki Nagasaka, olaf Ni-

colai, Marcel odenbach, Ahmet Öğüt, Füsun onur, Ma-
rio Rizzi, Nasra Şim-mes, erdem Taşdelen, Cengiz Tekin, 
güneş Terkol, İrem Tok, Uygur Yılmaz. 
Zur Ausstellung erscheint ein Katalog, MAK Wien / Hatje 
Cantz, ostfildern.
MAK-Ausstellungshalle, Weiskirchnerstraße 3, Wien 1
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi-So 10:00-18:00 Uhr, jeden Diens-
tag 18:00-22:00 Uhr

do 05. 05. Max Ernst. Retrospektive
Die Albertina widmet dem großen bilderfinder Max ernst 
seine erste Retrospektive in Österreich. Mit einer Auswahl 
von 150 gemälden, Collagen und Skulpturen sowie reprä-
sentativen beispielen illustrierter bücher und Dokumente 
vereint die Ausstellung alle Werkphasen, entdeckungen 
und Techniken des Künstlers und stellt sein Leben und 
Schaffen im biographischen wie zeitgeschichtlichen Kon-
text vor.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
täglich 10:00-18:00, Mittwoch 10:00-21:00

do 05. 05. Angewandte Kunst. Heute Marco Dessí: Still 
Life
eine Kooperation von MAK und Universität für angewand-
te Kunst M STILL LIFe vermittelt einen ungewöhnlichen, 
persönlichen Zugang zum Werk und zum Arbeitsprozess 
des Designers Marco Dessí. ein raumgreifendes Display 
bietet die bühne für eine umfassende Auswahl bisher rea-
lisierter Projekte sowie für eine Reihe von Prototypen, die 
anlässlich der Ausstellung entwickelt wurden und im MAK 
erstmals zu sehen sind. entsprechend dem programmati-
schen Ausstellungstitel präsentiert sich STILL LIFe als kon-
templative Momentaufnahme von Dessís Designschaffen 
anhand inhaltlicher, emblematischer und ästhetischer Zu-
sammenhänge.
MAK-Studiensammlung Möbel, Stubenring 5, Wien 1
Di 10:00-22:00, Mi – So 10:00-18:00, jeden Dienstag 
18:00-22:00, eintritt frei

do 12. 07. Česká koláž (Klosterneuburg)
Sala Terrena – Stift Klosterneuburg, Stiftplatz 1, 3400 Klos-
terneuburg
České centrum Vídeň, Pražská plynárenská, a. s., a Nadač-
ní fond galerie Smečky představí v prostorách Českého 
centra Vídeň, Velvyslanectví ČR a v klášteře Klosterneu-
burg reprezentativní výběr z pozoruhodné sbírky české 
koláže, kterou vytvořila Pražská plynárenská, a. s. Vysta-
vená díla jsou zaměřena především na českou poválečnou 
koláž autorů takových zvučných jmen, jako je Jiří Kolář, 
Toyen, Jindřich Štýrský, Adolf Hoffmeister, Květa Pacovská, 
Ladislav Novák, eduard ovčáček, Jan Švankmajer, a dal-
ších předních osobností, které se prosadily nejen u nás, 
ale i v zahraničí.
Info: http://www.stift-klosterneuburg.at/, www.galerie-
smecky.cz, http://www.thetaptap.cz/

Jednotlivé aKce
20. 03. 18:30 Vzpomínkový večer na rakouského a čes-
kého slavistu Františka Václava MaReše (1922-1994)
Moderátorka: Dr. Jana Starek. Pořad je v němčině.
České centrum, 1010 Wien, Herrengasse 17

21. 03. 19:00 Film Musíme si pomáhat (ČR, 2000, 120 
min.)
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kalendář: březen – červen 2013

Režie: Jan Hřebejk
Tvorcovia sa dívajú na tragické obdobie českých dejín s od-
stupom, s komediálnym nadhľadom i s porozumením pre 
ľudskú slabosť. V miestami až prekvapivo napínavom prí-
behu vychádzajú zo skutočných epizód, ktoré sa odohrali 
v období protektorátu. Film získal päť Českých levov, Cenu 
českej filmovej kritiky a bol nominovaný na oscara v kate-
górii cudzojazyčných filmov.
Dobrovoľný príspevok
Kde: spolek RSKS

08. 04. 19:30 Film Poupata (ČR, 2011, 94 min., před-
pokládáme anglické nebo německé titulky)
Režie: Zdeněk Jiráský
Film získal hlavní cenu Český lev 2011 pro nejlepší film 
roku a další tři ocenění za nejlepší režii, nejlepší kameru 
a nejlepší mužský herecký výkon v hlavní roli pro Vladi-
míra Javorského. Nominován byl také za scénář, nejlepší 
ženský herecký výkon v hlavní roli pro Malgorzatu Pikus, 
střih, zvuk, hudbu a výtvarné řešení. Film vypráví o Jardovi 
Hrdinovi, nádražním hradlaři závislém na hracích automa-
tech, a jeho rodině.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, Čc, ZÚ

08. 04. 19:30 Varhanní a pěvecký koncert (Josef Klička, 
Max Reger, Antonín Dvořák)
grosse Saal, Wiener Konzerthausgesellschaft Lothringer-
str. 20, 1030 Wien
Tel.: 242 002
www.konzerthaus.at

13. 04. 17:00 Muzikál Šumař na střeše
Divadelní sál Školského spolku Komenský
Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina

22. 04. 19:30 Pražská komorní filharmonie, dirigent 
Jakub Hrůša
W. A. Mozart: Symphonie G-Dur K 318, L. van. beethoven: 
Klavierkonzert Nr. 4 G-Dur op. 58, A. Dvořák: Symphonie 
Nr. 8 G-Dur op. 88
Jakub HRůŠA (* 23. 7. 1981, brno), český dirigent, v červ-
nu 2011 byl označen britským časopisem Gramophone za 
jednoho z deseti mladých světových dirigentů, kteří mají 
před sebou hvězdnou budoucnost. Jakub Hrůša je šéfdiri-
gentem Pražské komorní filharmonie, hudebním ředitelem 
glyndebourne on Tour a hlavním hostujícím dirigentem 
Tokijského metropolitního symfonického orchestru.
http://www.pkf.cz/jakub-hrusa.html
grosse Saal, Wiener Konzerthausgesellschaft Lothringer-
str. 20, 1030 Wien
Tel: 242 002
www.konzerthaus.at

16. 06. 10:00-18:00 Jarní veselice
Zahrada české školy
Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Sokol Vídeň XII/XV

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol 
& sport, Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

České ozvěny / Slovenské ozveny
Der oRF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel 
České ozvěny / Slovenské ozveny beiträge in Tschechisch 
und Slowakisch. Ozvěny / Ozveny wird sechsmal im Jahr 
jeden zweiten Sonntag in den Monaten Februar, april, 
Juni, august, Oktober, Dezember um 13.05 Uhr in ORF2 
Wien gesendet.

DůLežITé KoNTAKTNí ADReSY:
ČeSKé centRUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RaKúSKO-SlOVenSKý KUltúRny SPOlOK
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
otto-bauer-gasse 23/11, 1060 Wien
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SlOVenSKý inštitút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
tel./fax: +43/1/535 40 57

SlOWaKiScHeR ScHUlVeRein /
SlOVenSKý šKOlSKý SPOlOK SOVa
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
otto-bauer-gasse 23/11, 1060 Wien
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99

Slovenčina na viedenských školách
KMS neustiftgasse 100, 1070 Wien
tel.: 01/526 19 78-212
Gymn. Parkhammerplatz 18, 1170 Wien
tel.: 01/526 19 78-212
ORG Komenský, Schützengasse 31, 1030 Wien
tel.: 01/890 440 460
VS Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
tel.: 01/714 88 76 31
VS Goldschlagstraße 15, 1150 Wien
tel.: 01/982 46 09
Info: Mag. Korčáková, tel. 0650/679 16 18
VS laaer Berg, 1100 Wien – Mag. Papanková:
denisa.papankova@edtwin.eu, tel. 01/52525-77082

Pri súbore Rozmarín zakladáme mládežnícky tanečný sú-
bor, ktorý bude mať pravidelné nácviky v Rakúsko-sloven-
skom kultúrnom spolku!
Hra na fujaru a iné slovenské ľudové hudobné nástroje
Hru na slovenských ľudových hudobných nástrojoch, ako 
sú pastierske píšťalky, fujara, drumbľa, okarína vyučuje 
skúsený pedagóg zo Slovenska. Nácviky sú raz za mesiac 
v Malej klubovni na Komenského škole, Sebastianplatz 3.
Info: Helena Steiner, tel. 0699/11225099
rozmarin@aon.at, www. rozmarin.at

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veitgasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KalendÁŘ aKcÍ

Ne 10. 03. Čtvrtá neděle postní – Cyrilometodějské jubileum: dětská mše svatá v 11:00 v kapli SALeSIANUM, Hagen-
müllergasse 31, Wien 3.

so 16. 03. DoN boSCo-HAUS: mše svatá v 18:00 v St.-Veitgasse 25, Wien 13. – Program od 16:00: Rozsévat.

veliKonoce 2013
24. 03.  Květná neděle: mše svatá v 11:00 v kapli SALeSIANUM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. – Svěcení ratolestí 

a průvod – vyprávění o Kristově umučení: pašije.
28. 03.  Zelený čtvrtek: mše na památku Večeře Páně v 19:00 v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“, Renn-

weg 63, Wien 3. – Modlitba s Pánem Ježíšem na olivové hoře.
29. 03.  Velký pátek: Liturgie umučení a smrti Pána Ježíše, svaté přijímání v 19:00 v českém kostele „Nejsvětějšího 

Vykupitele“, Rennweg 63, Wien 3.
30. 03.  Bílá sobota: Liturgie svaté noci ve 20:00 v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“, Rennweg 63, 

Wien 3. – žehnání ohně, velikonoční svíce, čtení ze Starého zákona, mše svatá vzkříšení.
31. 03.  neděle Zmrtvýchvstání Páně v 10:00 v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“, Rennweg 63, Wien 3.

Ne 14. 04. Třetí neděle velikonoční: dětská mše svatá v 11:00 v kapli SALeSIANUM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3.
so 20. 04. DoN boSCo-HAUS: mše svatá v 18:00 hodin v St.-Veitgasse 25, Vídeň 13. – Program od 16:00: 70. na-

rozeniny P. Jana Horáka
so 27. 04. POUŤ DO MaRiaZell: společná mše svatá v bazilice (farní sál) v 11:00.

Sa 04. 05. eRSTKoMMUNIoN 11:00 WIeN – erlöserkirche

Sa 11. 05. FIRMUNg – Prälat Dr. Karel Simandl 11:00 WIeN – erlöserkirche

Sa 18. 05. Vorabendmesse – 16:00 Programm (orientierungslauf) 18:00 Don bosco Haus

So 19. 05. PFINgSTSoNNTAg 10:00 WIeN – erlöserkirche

So 09. 06. Kindermesse 11:00 SALeSIANUM

Sa 15. 06. Vorabendmesse – 16:00 Programm (Ferienvorbereitung) 18:00 Don bosco Haus

Do 27. 06. Schulmesse für die Komensky-Schulen 09:30 WIeN - erlöserkirche
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Mezi klasikou a pop music

se vždy pohyboval mladý slovenský harfenista žijící ve Vídni Michal Matej-
ČiK. Toto nasměrování ho vyneslo do neočekávaných sfér. Nebyla to ovšem 
náhoda. byl nejen v pravý okamžik na pravém místě, ale byl i dokonale připra-
ven. Jen tak mohl doprovázet v písni I remember You megastar současné pop 
music. Nanejvýš zdvořilý a pokorný umělec vnáší svými vystoupeními na růz-
ných scénách potěšení a estetické zážitky do duší posluchačů.

velký nástroj, ale lépe se transportu-
je než klavír. U harfy je to vše vlastně 
jako u klavíru, hraji oběma rukama, 
notace je stejná. Konzervatoř jsem 
studoval v žilině, pak jsem přestoupil 
do bratislavy. Potom následovala Uni-
versität für Musik ve Vídni.

Jak reagovali Vaši kamarádi ze zá-
kladní školy, když se dozvěděli, že 
budete studovat hru na harfu?
M. Matejčik: Myslím si, že to nechá-
pali. Vůbec nevěděli, že se to dá stu-
dovat. Když mě pak viděli na koncertě,  
prostě zírali, protože něco takového 
ještě ve svém životě neviděli.

Určitě jste v jejich očích nepředstavi-
telně stoupl, když jste hrál s hvězdou 
pop music Georgem Michaelem.
M. Matejčik: byli hrozně potěšeni, že 
jsem s touto mega hvězdou hrál. bylo  
to pro nás všechny, včetně mě, ne-
skutečné, neboť odmala jsme poslou-
chali v rádiu jeho písně, videoklipy 
a najednou jsem měl já to štěstí, že 
jsem s ním hrál na evropském turné.

Jaké byly Vaše první myšlenky, když 
jste byl v  Praze při přehrávání na 
tur né s Georgem Michaelem?
M. Matejčik: Když jsem ho uviděl, ne-
věřil jsem, že je to skutečně on a že 
já jsem zde také. Celé turné, koncer-
ty, to byl velký fantazijní sled. bylo to 
zatím nejlepší období mého života, 
které jsem prožil. Nevěřil jsem, že je 
to realita. Viděl jsem toho i z hudební-
ho hlediska mnoho – jak takové turné 
funguje, jak se staví obrovská scéna, 
jak funguje management, logistika.

Absolventů harfenistů je jistě daleko 
méně než např. klavíristů. Protože 
však v orchestru není potřeba počet-
né zastoupení tohoto nástroje jako 
ve skupině houslí, nabízí se otázka 
po uplatnění harfenistů.
M. Matejčik: Je to opravdu problém. 
Když je vypsáno místo harfy v orches-
tru, přijde ke konkurzu na šedesát 
harfenistů. Porovnám-li to s flétnisty, 

kdy se v podobném případě sejde až 
na tři sta adeptů, jsem v lepší situaci, 
ale problémy s umístěním máme jako 
všichni instrumentalisté.

Jak svůj nástroj dopravujete, jaké 
má rozměry?
M. Matejčik: Harfa je vysoká 180 cm 
a váží 35 kg. Dopravuji ji autem, kde 
mám pro ni upravený prostor. Mám 
dvě harfy, jedna je stále doma, tu dru-
hou vozím na koncerty.

Kolik stojí taková harfa, jaké značky 
jsou nejcennější?
M. Matejčik: Cena harf začíná na 
dvou tisících euro a končí na sto ti-
sících. Levnější harfy jsou menší. 
K nejznámějším patří harfy v Itálii – 
Salvi, v USA Lyon & Healy, Němec-
ku – Horngacher, Francii – Camac. 
Všechny tyto značky jsou vyrobeny 
z poctivého dřeva – největší díl harfy 
je z javoru a třešně. Jiné firmy už vý-
robu „šidí“ – kombinují dřevo a plast, 
což se samozřejmě projevuje na čis-
totě zvuku nástroje. Slušný nástroj lze 
pořídit za dvacet tisíc eur.

V jakém ladění je harfa?
M. Matejčik: Tyrolské harfy mají ladě-
ní v es-dur, koncertní harfa je laděna 
v Ces-dur. Pedálem lze pak pohnout 
struny do C-dur a Cis-dur.

Máte stálé angažmá?
M. Matejčik: Nejsem stálým hráčem 
v orchestru, v tomto směru jsem na 
volné noze. Mám soukromou třídu, 
kde učím klavír a harfu. Počet zájem-
ců o hru na harfu se mění, na začátku 
žáky hra na tento nástroj zaujme, po-
tom je to omrzí, takže přestoupí buď 
na klavír, nebo na flétnu.

Neměl jste problémy při studiu na 
konzervatoři, že jste se věnoval také 
oblasti pop music?
M. Matejčik: Tomu jsem se věnoval 
ve volném čase, takže nebezpečí, že 
bych tímto provokoval při klasickém 
studiu, nehrozilo.

Předpokládám, že máte z  oblasti 
klasiky v repertoáru všechna stylová 
údobí. Které máte nejraději? Která 
skladba pro harfu je nejobtížnější?
M. Matejčik: Moje nejoblíbenější 
údobí je impresionismus, který za-
chycuje hudební barevnost, prchavý 
dojem. Právě harfa se stala v tomto 

Široká veřejnost Vás měla mož-
nost vidět v září 2012 při koncertu 
superstar pop music – anglického 
zpěváka George Michaela ve Vídni 
v  Stadthalle, kde jste zpěváka do-
provázel na svůj nástroj – harfu. Ja-
kými cestami jste se dostal do sféry 
tohoto zpěváka? Odkdy jste se začal 
se svým nástrojem orientovat na ob-
last pop music?
M. Matejčik: bylo to symfonické tur-
né, jeho písně byly přepracovány pro 
symfonický orchestr. Management 
a produkce tohoto orchestru hledaly 
hráče, kteří mají již určité zkušenos-
ti s pop music a hlavně mají volno 
pro absolvování tohoto turné. o této 
možnosti jsem se dozvěděl od jedno-
ho harfenisty, napsal jsem na uvede-
ný management. Uvedl jsem, že se již 
od dětství vedle klasické hudby věnuji 
i popu. K dopisu jsem přiložil i ukáz-
ky své hry. První koncert byl minulý 
rok ve Státní opeře v Praze, kde jsem 
živě předvedl, co ovládám a zda jsem 
schopen zahrát se zpěvákem sóla. 
Představitelé managementu shledali 
můj výstup jako velmi dobrý, rovněž 
samotný zpěvák george Michael na 
generálce byl spokojen, zatleskal mi, 
a tak jsem se dostal na turné.

Jak jste vůbec přišel k nástroji har-
fa? V orchestrech vídáme za tímto 
nástrojem většinou ženy. Je to ve 
Vašem případě nějaká rodinná tra-
dice?
M. Matejčik: Nikdo z rodiny není pro-
fesionálním hudebníkem, maminka 
zpívala ve sboru, tatínek hrál na klavír, 
babička na klavír učila. Také já jsem 
začal s klavírem. K harfě jsem přišel 
na konzervatoři, když jsem ji uviděl 
stát v rohu. Přišlo mi to velmi zajíma-
vé a pomyslel jsem si, že to bude urči-
tě zajímavější než studium klavíru, na 
který jsem hrál od dětství. Navíc mě 
tento nástroj přitáhl i proto, že jsem 
ho vídal také, jak jste uvedla, ve spo-
jitosti s ženami jako hráčkami. Také 
jsem chtěl dělat něco nového a řekl 
jsem si, že budu riskovat. Harfa je sice 
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strojem, takže vzniklo velké množství  
skladeb. Skladby pro harfu jsou 
všechny nesnadné, neboť při hře 
musí hráč dávat pozor nejen na stru-
ny – a těch je dosti (48), ale i na sedm 
pedálů. Stisknutím nesprávného pe-
dálu se totiž změní znění struny, např. 
z původní tonality C-dur je najednou 
nechtěně Cis-dur. To se nemůže stát 
třeba klavíristovi, ačkoliv i klavír je 
strunný nástroj. Stiskne-li ale klaví-
rista klapku tónu c, zazní tento tón. 
K nejobtížnějším skladbám pro harfu 
patří díla skladatele eliase Parish-Al-
varse (anglický harfenista a skladatel 
19. století), který byl ve své době po-
važován za Liszta harfy. (Franz Liszt – 
klavírní virtuos 19. století.) V jeho 
době byly harfy menší, rozpětí mezi 
strunami tedy rovněž malé, takže bylo 
možné zahrát jednou rukou i dvě ok-
távy. Nová harfa má mensuru větší, 
takže skladatelovy kusy jsou velmi 
obtížně hratelné.

Kolik hodin denně cvičíte? Jaký typ 
paměti při studiu skladeb u Vás pře-
vládá?
M. Matejčik: Na konzervatoři jsem 
cvičil mnoho hodin – až osm. Musel 
jsem dohonit to, co mi chybělo. Na 
Slo vensku se totiž začíná se studiem 
harfy až na konzervatoři. V jiných ze-
mích, třeba právě zde v Rakousku, se 
začínají učit děti na harfu už v pěti šesti 
letech. Před koncertem cvičím samo-
zřejmě více, ale více cvičím „v hlavě“ –  
snažím se pochopit skladbu pocitově. 
A potom přichází paměť zvuková.

Máte absolutní sluch? Jak dlouho la-
díte harfu?
M. Matejčik: Absolutní sluch bohužel 
nemám. Svůj nástroj ladím asi půl ho-
diny.

Podporovali Vás rodiče při Vašem 
rozhodnutí jít studovat po konzer-
vatoři na Universität für Musik do 
Vídně?
M. Matejčik: Ano, velmi mě podporo-
vali. Mí rodiče chtěli, abych si udělal 
vysokou školu.

Když jsem Vás telefonicky kontakto-
vala, řekl jste mi, že nejste bohužel 
ani ve Vídni ani na Slovensku, nýbrž 
v  Belgii. Měl jste nějaké koncertní 
turné?
M. Matejčik: Ne, tehdy jsem hledal 

nový nástroj. Nekoupil jsem ale har-
fu v belgii, tu pravou jsem „našel“ 
v Německu, kde v městečku u bon-
nu má právě sídlo americká firma 
Lyon & Healy.

Volíte do programu svých koncertů 
vedle skladeb klasických i  skladby 
soudobé a vysoce moderní? Jak zní 
tyto kusy?
M. Matejčik: Ty moderní skladby, to 
je opravdu, jak jste uvedla, směsice 
drnčení, bouchání, hluk. Samozřejmě 
zařazuji i tyto kusy do svých recitálů, 
ale nesmí jich být mnoho. Docela mě 
baví je interpretovat.

Klavírista si přílišným cvičení tzv. 
přehraje ruku, hráči na smyčcové 
nástroje mají zase rýhy od strun na 
špičkách prstů. Vy máte zatížené ne-
jen prsty od strun, navíc celý těžký 
nástroj držíte ramenem. Co na to 
říkají anebo jak reagují Vaše záda? 
Musíte nějak speciálně cvičit tělo?
M. Matejčik: Také harfenisté mají po-
dobně jako houslisté ztvrdlé konečky 
prstů od strun. A pochopitelně musí 
dbát na to, aby byly svaly pružné, pá-
teř ohebná. K tomu slouží různé typy 
cviků – stretching, na páteř je dobré 
plavání.

Provozujete kromě toho i nějaký dal-
ší sport? Není tato činnost nebezpeč-
ná?
M. Matejčik: Rád lyžuji, v létě jez-
dím na kole, dělám pěší turistiku. Na 
případné nebezpečí nesmím myslet, 
protože úraz mohu mít i doma v ku-
chyni.

K  tomuto rozhovoru jste přišel ze 
zkoušky na koncert.
M. Matejčik: Ano, jde o koncert pro-
jektu – Live Music Now, který založil 
fantastický houslista a charismatic-
ký člověk Yehudi Menuhin. Jedná se 
o to umožnit lidem, kteří nemohou ze 
zdravotních důvodů navštívit koncert 
v koncertních sálech, prožít takový 
koncert ve svém prostředí. Harfa je 
ideální nástroj, který zvláště v před-
vánoční době navodí příjemnou, 
snovou náladu. Zúčastním se tří ko-
morních koncertů – harfa s violoncel-
lem, klarinetem a houslemi.

Máte managera, anebo jste si sám 
sobě managerem?
M. Matejčik: Jsem sám svým manage-

rem. Ve Vídni jsem už dvanáct let, tak-
že pokud je potřeba hrát v orchestru, 
mám tam kontakty. Na projekt Live 
Music Now jsem dělal konkurs.

Zbude Vám čas kromě sportu i na 
jiné koníčky?
M. Matejčik: Hudbu nejen hraji, ale 
i komponuji, a to pro harfu, pro klavír, 
písně. Tomu jsem se vlastně věnoval 
už od dětství. Když měl někdo naro-
zeniny, složil jsem skladbu pro tuto 
příležitost. Další zájem je literatura – 
píši krátké povídky, taková zamyšlení, 
a poezii, ale to nikdo neuvidí, protože 
to je jen moje.

Jaké jazyky ovládáte?
M. Matejčik: Jako dítě jsem se učil 
ve škole na Slovensku ruštinu. Samo-
zřejmě při studiu ve Vídni jsem musel 
zvládnout němčinu, ovládám i anglič-
tinu. V současné době jsem se dal na 
učení se italštiny.

Když byste měl hrát nějakou lidovou 
hudbu na harfu, měl byste s tím ně-
jaký problém?
M. Matejčik: Určitě bych to zahrál, 
ale nebylo by to ono, prostě nemám 
ten pravý cit pro takovou interpreta-
ci. Jistě se to dá naučit, ale ten, kdo 
je s tím srostlý, bude vždy opravdo-
vější. Chci se této interpretaci vážně 
věnovat, protože v Rakousku žiji, je to 
krásná hudba.

V současné době se o popularizaci 
harfy zasloužil hráč Xavier de Ma-
istre, který vydal několik CD. Plánu-
jete také něco podobného, či jste již 
CD vydal?
M. Matejčik: Zatím jsem nic nevydal, 
soustřeďuji se na živá vystoupení. Stu-
diová práce s hudbou mi nesedí. V led-
nu a únoru 2013 jsem angažovaný ve 
vídeňské Kammeroper, která uvádí 
operu giacomma Pucciniho Bohema. 
operu doprovází komorní orchestr.

Kde jste všude vystupoval? Koncertu-
jete i na Slovensku? Vaše další plány?
M. Matejčik: Hrál jsem v Maďarsku, 
Polsku, Chorvatsku, Itálii, Španělsku, 
Portugalsku, Francii, belgii, Švýcar-
sku, Německu, Holandsku, Irsku, 
Velké británii. Nejdále pak v Japon-
sku. Samozřejmě hraji i na Slovensku, 
koncert mám ve Slovenském rozhla-
se. A moje plány? Chystám se zkusit 
štěstí v Londýně, podniknout něco 
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s pop hudbou a harfou.V životě je po-
třeba i riskovat, takže uvidíme.

Vážnou hudbu popularizují, a  to 
s úspěchem, nové ansámbly – mladí 
tenoři, violoncellisté. Uvažoval jste 
také o něčem podobném s harfou?
M. Matejčik: Dokonce jsem i s kama-
rádem harfenistou takový projekt rea-
lizoval. Hráli jsme vedle klasiky právě 

Svět chce být klamán, ukazuje 
nová výstava Západočeské galerie
Fikce a mystifikace v umění 19. století je tématem nové 
expozice Západočeské galerie v Plzni, kterou připravila ve 
spolupráci s Národní galerií. Návštěvníkům ve výstavní síni 
„13“ ukáže, jak díla mohou klamat, a donutí tak k zamyšle-
ní, zda je obraz skutečně tím, čím se zdá být. Jedna ze sekcí 
výstavy se snaží lehce provokativním způsobem přiblížit, 
jak se výklad popisované historické scény může „překlo-
pit“ do úplně jiné události. Výstava nazvaná Svět chce být 
klamán potrvá do 5. května.

Ve Slavkově vzniká napoleonská expozice
Ve Slavkově u brna vzniká velká napoleonská muzejní ex-
pozice. bude ve dříve zchátralých jízdárnách zámku a s je-
jím otevřením se počítá 1. června. Tvůrci expozice slibují, 
že v ní příchozí najdou předměty spojené s Napoleono-
vým tažením evropou, které dosud nebyly nikde vystave-
ny. Výstava bude také o vzpomínkových akcích na bitvu, 
jež se konají vždy počátkem prosince. Tisícovka nadšenců 
v kostýmech při ní bezmála deseti tisícům diváků předvádí 
klíčové pasáže z bitvy.

Kolínské muzeum chystá výstavu 
o Adolfu Vratislavu ze Šternberka
Regionální muzeum v Kolíně letos chystá výstavu o Adol-
fu Vratislavovi ze Šternberka, která připomene 310 let od 

pop music a spojením dvou harf jsme 
docílili v dobrém aranžmá zvukovou 
pestrost. Další činnost přerušila moje 
účast na turné se zpěvákem georgem 
Michaelem.

Čeká Vás další pozvání na spoluú-
činkování? Jste veden jako stálý člen 
ansámblu?
M. Matejčik: Ano, jsem stálým čle-

nem. V roce 2013 je plánováno turné 
v Americe.

Ke všem Vašim aktivitám v roce 2013 
přeji mnoho úspěchů a vedle zdraví 
i pevnou víru.

Děkuji Vám za rozhovor.
Rozmlouvala dr. M. Brandeis

kultura

VÝTVARNÉ UMĚNÍ

úmrtí tohoto šlechtice. Měla by se uskutečnit na podzim 
a organizátoři předpokládají, že o ni bude mezi návštěvní-
ky velký zájem. Člen jednoho z nejstarších českých šlech-
tických rodů Adolf Vratislav ze Šternberka (1627-1703)  
byl nejvyšším purkrabím českého království a obnovi-
telem Zásmuk na Kolínsku, které si zvolil za své hlavní 
venkovské sídlo. Výstava má pojednávat i obecně o době  
baroka.
 Regionální muzeum v Kolíně je kulturní institucí s více 
než stoletou tradicí, která shromažďuje, uchovává a vy-
stavuje početný fond sbírkových předmětů z oblasti ar-
cheologie, historie, dějin umění, národopisu a přírodních 
věd. V těchto oborech zároveň poskytuje expertní čin- 
nost.

Ve Strachotíně vznikne 
Památník Velké Moravy
Strachotín na břeclavsku chce letos vybudovat památník 
moravských duchovních patronů a věrozvěstů sv. Cyrila 
a Metoděje. Pískovcová socha bude 2,3 metru vysoká. Ko-
lem památníku budou rozmístěny kameny přivezené z nej-
významnějších lokalit Velké Moravy. K příchodu věrozvěstů 
se budou konat četné slavnosti po celé Moravě. Sousoší 
s věrozvěsty nově získá brno nebo Znojmo. oslavy vy-
vrcholí tradičně 5. července na Velehradě a v Mikulčicích 
na Hodonínsku. Stovky moravských měst a obcí vyvěsí na 
připomínku věrozvěstů v tento den moravskou vlajku. Na 
programu oslav jsou besedy i konference. Uveden bude 
nový film o věrozvěstech.

ARcHiTekTURA

Muzeum otvírá výstavu 
o poválečném řediteli Pifflovi
Městské muzeum v Ústí nad Labem otevřelo výstavu Světlo 
zbořeného města, která se věnuje životu a dílu architekta 
a historika Alfreda Piffla (1907-1972). V prvních pováleč-
ných letech působil na Ústecku jako pověřený ředitel ústec-
kého muzea a archivu, které převzal od původní německé 
správy. Zasloužil se o záchranu stovek předmětů kulturní 
hodnoty, z nichž takřka 600 dodnes tvoří sbírky ústecké-

ho muzea. Jde o předměty z majetku zkonfiskovaného po 
válce odsunutému německému obyvatelstvu, ale také in-
stitucím či kolaborantům. Velké množství předmětů tímto 
způsobem Piffl převedl také do sbírek Národního muzea, 
Národní galerie či Národního památkového ústavu. Díky 
jeho snahám nebyl na Ústecku po válce zkonfiskovaný 
majetek rozkraden nebo zničen. Piffl později odešel na 
Slovensko, kde se zasloužil o počátky záchrany bratislav-
ského hradu. Za života se však Piffl ocenění své práce ne-
dočkal, naopak koncem padesátých let byl komunistickým  
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Ve věku 83 let zemřel 
literární historik Jaroslav Kolár
V úterý 12. února zemřel ve věku třiaosmdesáti let špičko-
vý znalec starší české literatury, literární historik-medievis-
ta Jaroslav Kolár. Jaroslav Kolár vystudoval bohemistiku 
a anglistiku na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy. Vedle 
individuální vědecké práce (monografie Česká zábavná 
próza 16. století a takzvané knížky lidového čtení, 1960) 
se podílel na rozsáhlých edičních a lexikografických pro-
jektech, které v Ústavu pro českou literaturu vznikaly od 
padesátých let. Spolupracoval například na Slovníku čes-
kých spisovatelů.

Časopis Loutkář oslavil stovku
Časopis Loutkář završil oslavy 100. výročí svého založení 
novými webovými stránkami a speciálním číslem v anglič-
tině. Jubileum připomněl už loni na Skupově Plzni a Lout-
kářské Chrudimi. V souvislosti s výročím redakce oslovila 
24 výtvarníků spjatých s loutkovým divadlem, například Ji-
řího bartu, Adolfa borna, Petra Nikla, Jana Schmida, kteří 

Finále Plzeň chystá letos 170 filmů, 
poctu složí třem osobnostem
Poctu režisérce, scenáristce a výtvarnici ester Krumbacho-
vé, spisovateli Pavlu Kohoutovi a výtvarníkovi a režisérovi 

sporu k nejoriginálnějším postavám brněnského výtvarné-
ho života. Zpočátku se věnoval především kresbě a jeho 
karikatury, které podepisoval svoji trampskou přezdívkou 
Jappy, vycházely od třicátých let v četných domácích i za-
hraničních časopisech. byl také autorem surrealisticky 
pojatých kreseb a maleb, od konce padesátých let zcela 
propadl fotografii a na sklonku života (zemřel 15. 6. 1991 
v rodném brně) se ke kresbě znovu vrátil. Doma i ve světě 
se proslavil zejména imaginativními fotografiemi.

liTeRATURA

věnovali grafické listy. Zahraničním čtenářům Loutkáře, 
kteří se dosud museli spokojit pouze s anglickým resu-
mé jednotlivých čísel, je určeno speciální číslo s výběrem 
klíčových článků z ročníku 2012. Právě vyšlo a obsahuje 
i studii Století s Loutkářem, která bilancuje a sumarizu-
je význam periodika v českém i světovém kontextu, dále 
články připomínající 100. výročí narození Jiřího Trnky 
a materiály zaměřené na 60. výročí založení vůbec prv-
ní Loutkářské katedry na světě na pražské DAMU. Časo-
pis je prvním specializovaným loutkářským periodikem 
na světě. od roku 1912 vychází s pauzou válečných let  
dodnes.

Nakladatelství Kher
Na trh přibylo první romské nakladatelství nazvané Kher, 
česky Dům. Prozatím vydává elektronické knihy. „Je to lev-
nější, stažení do čteček i na počítač nabízíme na našich 
stránkách zdarma,“ vysvětluje editor nakladatelství Lukáš 
Hou dek. A už může slavit první úspěch, minulý týden pře-
kročil Kher hranici pěti set stažení své první knížky Otcův 
duch.

Václav Matěj Kramerius, vl. jm. M. valentin Kraméryus 
(12. 2. 1753, Klatovy – 22. 3. 1808 Praha)
žurnalista, zakladatel prvního obrozeneckého vydava-
telství, autor vzdělavatelské a zábavné četby pro lid, pře-
kladatel, editor. Přátelil se s J. Dobrovským, F. M. Pelclem 
a dalšími, kteří jej přivedli k rozhodnutí věnovat se osvě-
tové činnosti. od roku 1789 vydává vlastní Krameriusovy 
c. k. pražské poštovské noviny, roku 1790 založil naklada-
telství Česká expedice, které vedl až do roku 1807. Svou 

činností přispíval k ustálení spisov-
ného jazyka a pěstoval vědomí kul-
turní tradice.

Gustav (Augustin) Zoula (1871-1915): 
Poprsí Krameriovo

VZpoMÍNkA

kiNeMAToGRAfie

režimem z politických důvodů uvězněn. odseděl si zhruba 
2,5 roku, rehabilitován byl fakticky až po roce 1989.

Před 100 lety se narodil 
fotograf a kreslíř Vilém Reichmann
Vystudovaný architekt, ale především fotograf, karikaturis-
ta, kreslíř, malíř a poetický surrealista Vilém Reichmann, 
od jehož narození uplyne 25. dubna 100 let, patřil beze-

břetislavu Pojarovi vzdá letos festival Finále Plzeň. bilanč-
ní a soutěžní přehlídka českého filmu se koná od 21. do 
27. dubna. Uvede asi 170 snímků, nabídne besedy, pro-
jekce krátkých filmů, venkovní promítání, autorská čtení, 
výstava a další.
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nadějí na prestižní křišťálovou sošku má film režiséra Jana 
Prušinovského Okresní přebor – Poslední zápas Pepika 
Hnátka. Sedmkrát byl nominován Polski film Marka Na-
jbrta. Při ceremoniálu 2. března ve Velkém sále Lucerny 
budou zveřejněny výsledky druhého kola hlasování, vítěz 
vzejde ze tří finálových titulů. Už byl předán první Český 
lev, a to za nejlepší zahraniční film. Členové České filmo-
vé a televizní akademie (ČFTA) ho udělili francouzskému 
filmu Nedotknutelní režisérů oliviera Nakachea a érika 
Toledana.

Česko-slovenský koprodukční film 
zvítězil na soutěži v Rotterdamu
Česko-slovenský koprodukční film slovenské režisérky 
Miry Fornayové Můj pes Killer získal hlavní cenu Tiger Hi-
vos Award v soutěži 42. ročníku mezinárodního filmového 
festivalu v Rotterdamu. Jednalo se přitom o vůbec první 
slovenský film uvedený v této soutěži. České filmy už na 
předchozích ročnících festivalu bodovaly. V roce 1998 zví-
tězil film Knoflíkáři režiséra Petra Zelenky a v roce 2002 
Divoké včely bohdana Slámy. Prestižní festival v Rotter-
damu je ve světě známý náročným výběrem titulů se za-
měřením především na nezávislou produkci a prezentací 
autorských debutů či druhých filmů mladých tvůrců, na 
filmy, které jsou nějakým způsobem výjimečné formou či 
tématem, a které používají inovativní výrazové prostředky.

Aneta Langerová se objeví 
ve filmu Marty Novákové
Průřez 20. stoletím v Rusku, Sovětském svazu a zase v Rus-
ku, navíc s děsivou vizí budoucnosti, je námětem filmu, 
který pod názvem 8 hlav šílenství natáčí scenáristka a re-
žisérka Marta Nováková. Průvodcem šílenou zemí i šíle-
nou dobou je ruská básnířka Anna barková, která strávila 
většinu života v lágrech či v bídě a zapomnění. Na plátně ji 
ztvární zpěvačka Aneta Langerová. Ve filmu se dále objeví 
Zuzana Fialová, Viktorie Čermáková, Marie Štípková, Lu-
boš Veselý a Martin Sitta. Natáčet se bude až do podzimu. 
Režisérka Nováková na scénáři 8 hlav šílenství pracovala 
od roku 2008, podnikla několik expedic na Sibiř po sto-
pách stalinských lágrů. Přitom využila diplomovou práci 
Radky bzonkové, básně, dramata, novely, deníky, dopisy 
a čerpala i z ruské lágrové literatury.

Ve věku 70 let zemřel kameraman 
a dokumentarista Václav Filip
Krátce po svých sedmdesátinách zemřel 8. února v Praze 
kameraman a dokumentarista Václav Filip. od roku 1970 
pracoval v České televizi, kde natočil stovky dokumentů. 
Jako kameraman obdržel řadu cen na festivalu ekofilm, byl 
u zrodu například takzvaných mikro-makro filmů o hmyzu 
s režisérem Václavem borovičkou. Jako dokumentarista 
natáčel zavádění a vývoj kochleárních implantátů u nás. 
Do srdcí televizních diváků se Václav Filip zapsal zejmé-
na třináctidílným dokumentárním seriálem Svět očima 
Hanzelky a Zikmunda a seriálovým projektem Potomci 
slavných o osudech předních osobností prostřednictvím 
vzpomínek jejich dětí a vnuků – natočil přes sedm desítek 
jeho dílů.

Anifilm 2013 připomene v Třeboni 
první animované snímky
Mezinárodní festival animovaných filmů Anifilm 2013, 
který se bude konat od 3. do 8. května v Třeboni, osla-
ví 120. výročí první projekce animovaného filmu. Chystá 
ty nejzajímavější z prvních českých a zahraničních animo-
vaných snímků. Nabídne to nejlepší z animované tvorby 
České televize, prezentaci filmových škol z USA či projekci 
animovaných filmů, které byly nominovány na Cenu Ame-
rické filmové akademie.

Legendární Král Šumavy 
by mohl ožít v novém filmu
Legendární postava Krále Šumavy, který po roce 1948 po-
máhal lidem opouštět nesvobodné Československo přes 
šumavské lesy a rašeliniště, by mohla dostat novou filmo-
vou podobu. Snímek se připravuje podle životopisného 
románu. Ten o nepolapitelném převaděči Josefu Hasilo-
vi napsal David Jan žák a loni ho vydalo nakladatelství 
Labyrint. o látku má zájem několik českých producentů 
a režisérů. Spisovatel a novinář žák věnoval studiu archiv-
ních pramenů i rozhovorům s pamětníky pět let. Cenné 
informace získal přímo od Josefa Hasila, který od poloviny 
padesátých let žije v USA. Pokusil se ukázat skutečnou po-
dobu Krále Šumavy, jehož většina čtenářů zná pouze ze  
stejnojmenného filmu Karla Kachyni z roku 1959. Atmo-
sféru zručně natočeného filmu oceňují fanoušci i dnes.

Festival Febiofest přiveze do Prahy 
Geraldinu Chaplinovou
Atraktivní hosty v čele s americkou herečkou geraldinou 
Chaplinovou, novou soutěžní sekci a projekce ve všech kra-
jích uvede Mezinárodní filmový festival Praha – Febio fest, 
jehož 20. ročník se v Praze uskuteční od 14. do 22. března. 
Na tiskové konferenci v Praze to oznámil jeho ředitel Fero 
Fenič. Speciální sekce nabídne návraty filmařů oceněných 
Kristiánem za přínos světové kinematografii. Připravena 
je retrospektiva finského filmu i nová soutěžní sekce stře-
dometrážní tvorby. Febiofest, v jehož programu bude na 
180 snímků, se opět uskuteční v devíti sálech multikina 
Cine star Anděl, jehož garáže budou znovu místem kon-
certů, a navíc i v Malostranské besedě. ozvěny jubilejního 
ročníku potěší fanoušky dvanácti měst.

Čtyři slunce získala na Českém lvu 
12 nominací, film Ve stínu jedenáct

Nejvíce nominací na České 
lvy získal film Čtyři slunce re-
žiséra bohdana Slámy, který 
zabodoval ve všech dvanácti 
kategoriích. o jednu méně 
dostala temná detektivka 
Davida ondříčka Ve stínu. 
Desetkrát byla nominována 
osobitá adaptace Fassbin-
derovy divadelní hry Odpad 
město smrt, jak ji na plátno 
převedl Jan Hřebejk. Devět Z filmu Čtyři slunce Bohdana Slámy
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Trojan, Dobrý, Hloužková a Sasínová 
jsou nominováni na Radoka
Ivan Trojan, Karel Dobrý, Tomáš Dastlík, Ivana Hloužko-
vá, Sylvie Krupanská a Alena Sasínová Polarczyk byli no-
minováni za herecké výkony na cenu Alfréda Radoka za 
rok 2012. Nadační fond nesoucí jméno předního divadel-
níka oznámil na tiskové konferenci v Praze i další nomi-
nované v osmi kategoriích. ocenění, o nichž rozhodovalo 
78 kritiků a publicistů v anketě časopisu Svět a divadlo, 
budou předána 3. března v Divadle v Dlouhé. Herci Iva-
na Hloužková a Ivan Trojan mají naději i na Ceny Thálie; 
jejich držitelé budou vyhlášeni 23. března v Národním  
divadle.

Zlínské divadlo připravilo původní hru 
o Hanzelkovi a Zikmundovi
Původní hru o osudech cestovatelů Jiřího Hanzelky a Miro-
slava Zikmunda připravili zlínští divadelníci. Autorem scé-
náře je dramaturg zlínského divadla Vladimír Fekar, režie 

se ujal Petr Štindl. Premiéra inscenace nazvané Palubní de-
ník Hanzelky a Zikmunda se konala 2. března. Hra podle 
Fekara zachycuje nejen cestování prostorem, ale i moder-
ními československými dějinami. Do příprav se zapojuje 
i Miroslav Zikmund, jenž žije ve Zlíně a 14. února oslavil 
94. narozeniny. Pro Zikmunda je vznik inscenace velkou 
satisfakcí.

Vzpomínka na Oldřicha Nového
Před třiceti lety ve věku 83 let zemřel 15. března 1983 
v rodné Praze populární operetní, divadelní a filmový he-
rec, zpěvák, režisér, pedagog a dramatik. Třebaže z filmů 
třicátých a čtyřicátých let je znám jako šaramantní elegán 
a neodolatelný milovník s mírným komediálním nadhle-
dem, v soukromém životě prý žádným velkým vtipálkem 
nebyl. Jeho největší láskou bylo divadlo, zejména komor-
ní hudební komedie, které zasvětil téměř celý svůj život. 
Hereckou hvězdou se ale stal díky filmu. Hrál ve více než 
čtyřiceti snímcích.
  kk

NARoZeNiNy

Jaromír Hanzlík
Když se řekne Jaromír Hanzlík (* 16. 2. 1948, Český Těšín), 
každý si hned představí uřvaného strýce Pepina, rozevláté-
ho kovboje Honzu nebo uťáplého dr. Mráčka v promáče-
ném obleku. Herec, kterého zná celý národ a sledoval jeho 
výkony ve filmech, seriálech či na divadelních prknech, za-
čínal už jako sedmnáctiletý, když v Juráčkově filmu Každý 
mladý muž vystupoval po boku Pavla Landovského. V roce 
1966 byl přijat na DAMU, ale místo do školy nastoupil pří-
mo do Divadla na Vinohradech. brzy se uchytil jako před-
stavitel výrazných rolí a stejně se mu dařilo i ve filmu. Své 
první role hrál hned pod vedením takových režisérů, ja-
kými jsou otakar Vávra, Karel Kachyňa nebo Martin Frič. 
Točil kriminální filmy, válečná dramata i komedie a brzy se 
stal populárním a velice obsazovaným hercem, na které-
ho se dalo spolehnout v jakékoli úloze. V druhé polovině 
šedesátých let natočil jedny ze svých nejzajímavějších fil-
mů (Kočár do Vídně, Romance pro křídlovku, Čest a sláva 
či Slasti Otce vlasti) a setkal se s výraznými osobnostmi 
českého filmu. To už byla sedmdesátá léta. Hanzlík byl 
jedním z nejpopulárnějších herců mladé generace a ob-
líbeným u spousty lidí. Vystupoval na televizních obra-
zovkách v seriálech Byl jednou jeden dům, Nemocnice na 
kraji města, ale i seriálech doby, jako byly Žena za pultem 
či kombajnérská Plechová kavalérie. Z rolí sympatických 
mladíků se vymanil hned v roce 1980, když pod režijní tak-
tovkou Jiřího Menzela zahrál v Postřižinách energického, 
dobráckého a především hlasitého strýce Pepina. Role vy-
nesla Hanzlíkovi veliký obdiv a jeho věty (respektive věty 
bohumila Hrabala) se citují dodnes. Další příležitosti do-
stal u Jiřího Menzela i ve Slavnostech sněženek (redakční 

poznámka: film byl promítnut v únoru tohoto roku na ZÚ) 
či Konci starých časů.

Jaromír Hanzlík
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Reportér ČTK Vondrouš zvítězil 
v jedné z kategorií World Press Photo
Fotoreportér ČTK Roman Vondrouš získal v prestižní 
mezinárodní soutěži World Press Photo první cenu v ka-
tegorii sportovních akcí. Uspěl se sérií snímků z Velké 
pardubické. oznámili to organizátoři soutěže na svém 
webu. „Považuji to za největší úspěch, největší ocenění, 
kterého může fotograf dosáhnout. Velmi si toho vážím. 

Cyklus Rebelující dámy české hudby 
letos otevře Jana Kratochvílová
Jubilejní 10. ročník koncertního cyklu Rebelující dámy čes-
ké hudby otevře 14. března v Městské knihovně v Praze 
extravagantní Jana Kratochvílová s projektem Illuminatica. 
V dalších pokračováních cyklu se ještě letos v dubnu před-
staví šansoniérka Szidi Tobias a v květnu zpívající herečka 
bára Hrzánová. Zazní Kratochvílové hity V stínu kapradi-
ny a Copánky i novější skladby. Provokativní blondýnka, 
vystupující také pod uměleckými jmény Jana Pope, Uriel, 
Z. goddess, Zuru, Heretyka či Jasmina, je považována za 
první českou zpěvačku, která v někdejším Československu 
zpívala v tehdy novém stylu rock-reggae.

Oceněný Miloš Forman
Režisér Miloš Forman dostal v Los Angeles cenu za celo-
životní dílo. Udělilo mu ji Sdružení amerických režisérů. 
Jeho předseda Taylor Hackford označil Formana za jedno-
ho z největších filmařů naší doby. Tuto cenu zatím dostaly 
jen tři desítky těch nejznámějších režisérů, mezi nimi na-
příklad Stanley Kubrick, orson Welles, nebo Francis Ford 
Coppola. Miloši Formanovi udělalo ocenění velkou radost. 
Přiznal, že je nečekal.
 Rodák z Čáslavi, který od roku 1968 žije ve Spojených 
státech, za svou kariéru získal například i tři Zlaté glóby 

a cenu bAFTA za nejlepší režii. Americká odborná kritika 
nejvíce ocenila jeho filmy Přelet nad kukaččím hnízdem 
z roku 1975 a o devět let mladší Amadeus.
 Miloši Formanovi bylo 18. února jednaosmdesát let. 
V loňské soutěži Českého rozhlasu a České televize o Za-
hraničního Čecha roku 2012 se díky hlasům posluchačů 
dostal do finálové desítky.

Smiřické svátky hudby 
uvedou deset koncertů
Východočeský festival Smiřické svátky hudby letos na-
bídne deset koncertů. Desátý ročník festivalu se koná od 
23. března do 1. dubna ve Smiřicích na Královéhradecku. 
Uvedl to organizátor přehlídky houslový virtuos Jaroslav 
Svěcený. Festival zahájí Symfonický orchestr Českého roz-
hlasu s dirigentem Petrem Vronským skladbami W. A. Mo-
zarta a J. S. bacha.

Irglová s Hansard získali 
po Oscarech i Grammy
Rodačka z Valašského Meziříčí Markéta Irglová (24) a irský 
hudebník a zpěvák skupiny The Frames glen Hansard (42) 
získali jednu z letošních cen grammy. Dostali ji za píseň  
Falling slowly a muzikál, v němž se píseň uvádí. Píseň vy-
šla už v roce 2006 na prvním společném albu The Swell 

A také toho, že se mi podařilo toto ocenění získat i díky 
působení v ČTK,“ reagoval na zprávu Vondrouš. V před-
chozích ročnících prestižní soutěže, která vznikla v roce 
1955, získali ocenění i další čeští fotografové. Například 
Antonín Kratochvíl, žijící v USA, zvítězil v ročníku 1997 
v kategorii reportážní fotografie o lidech v současném 
dění. V dalších ročnících si třetí místo vybojovali Jan Šibík 
z týdeníku Respekt a fotograf deníku Lidové noviny Michal 
Novotný.

HUdbA

 Devadesátá léta jsou už ve znamení výrazného omeze-
ní herecké práce. Nejenže točí sotva jeden film ročně, což 
jsou ještě většinou televizní pohádky, ale ukončuje i dlou-
holeté angažmá v divadle, kde odehrával vedle filmové 
kariéry svoje veliké role v Hamletovi, Revizorovi, Zločinu 
a trestu, Oidipovi či Cyranovi z Bergeracu.
 život v zahraničí a podnikatelské aktivity byly nejspíš 
zaslouženým odpočinkem po nepřetržité herecké práci. 
V roce 1997 počal dlouholetou spolupráci s televizí a uvá-
děl pořad Úsměvy, kde často vzpomínal i se svými kolegy. 
Už to vypadalo, jako by se herec nikdy k filmu vrátit ne-
chtěl, ale nejspíš jej v roce 2002 přesvědčil scénář filmu 
Svědek z cyklu Oběti. Ač pouze na televizních obrazov-
kách, rozhodně šlo o povedený návrat. Jaromír Hanzlík 

podal naprosto přesvědčivě hroutící se život svědka zlo-
činu a vedle zájmu diváků sklidil i pochvaly kritiky. Pokra-
čoval vcelku neoblíbenou Nemocnicí na kraji města po 
dvaceti letech a nekonečnou Pojišťovnou štěstí (ze které 
později raději vycouval, tedy seriálově zemřel) a zařekl se, 
že v seriálech už vystupovat nebude. Názor však změnil, 
když jej režisér Filip Renč pobídl k pokračování populární 
Sanitky. Jaromír Hanzlík se tedy vrací. Naštěstí nejen tele-
vizně, ale i v nových filmech, jako byly například slovenský 
Pokoj v duši nebo vedle Pavla Zedníčka a Jaromíra Plesla 
ve filmu Muži v říji, kde si jednu z hlavních rolí s hereckou 
partnerkou Martou Vančurovou zahrál s chutí. Doufejme, 
že to je jen začátek nového rozjezdu.
  Zkráceno – Robert „Gary“ Vrba



14

ku
ltu

ra Season, jehož název odkazuje na román Josefa Škvorec-
kého Prima sezóna. V roce 2008 získali za tuto skladbu 
použitou ve filmu Once oscara za nejlepší filmovou píseň 
roku. Krátce předtím získali rovněž cenu Americké asocia-
ce filmových kritiků bFCA. Irský nezávislý snímek Once 
režiséra Johna Carneyho se proslavil poté, co získal cenu 
diváků na filmovém festivalu Sundance 2007. Muzikál, za 
který Irglová s Hansardem získali cenu grammy, napsal 
irský dramatik enda Walsh a režíroval ho John Tiffany. Pre-
miéru měl v roce 2011 a kromě grammy loni například 
ovládl prestižní americké divadelní ceny Tony.

Českou filharmonii dirigoval 
Semjon Byčkov
Světoznámý dirigent Semjon byčkov řídil koncerty České 
filharmonie (ČF), které se ve dnech 20., 21. a 22. února 
uskutečnily v pražském Rudolfinu. V programu nahradil 
nemocného Neeme Järviho. Zazněla předehra ke dru-
hému dějství Wagnerovy opery Lohengrin, bartholdyho 
Houslový koncert a Symfonie č. 2 D dur Johannese brahm-
se. byčkov se narodil v Petrohradě v roce 1952. Poprvé 
dirigoval ve čtrnácti letech sbor, v sedmnácti letech již vedl 
symfonický orchestr a o rok později, kdy vstupoval na Pe-
trohradskou konzervatoř, i operní orchestr. V třiadvaceti 
letech emigroval do Spojených států. Rus s americkým ob-
čanstvím během své dosavadní kariéry dirigoval praktic-
ky všechny významné orchestry světa, jako jsou například 
berlínská a Vídeňská filharmonie, Londýnský symfonický 
orchestr nebo Newyorská filharmonie. Pravidelně vystu-
puje na festivalu bbC Proms.

Favority Cen Anděl jsou kapela Kryštof, 
Boris Carloff a Zrní
Akademie populární hudby zveřejnila nominace na letošní 
Ceny Anděl. Favoritem je skupina Kryštof se šesti nomi-
nacemi. boris Carloff, nedávný vítěz ceny Apollo udílené 
hudebními publicisty, má nominace čtyři včetně jedné v žá-
nrové kategorii. Kapela Zrní má dvě nominace mezi hlavní-
mi cenami a dvě nominace v cenách žánrových. Skupinou 
roku se může stát Charlie Straight, Kryštof nebo Zrní, 
zpěvákem roku boris Carloff, Vojtěch Dyk nebo Richard 
Krajčo a nejlepší zpěvačkou Lucie bílá, Iva bittová nebo 
Aneta Langerová. Na objev roku kandiduje kapela A ban-
quet, boris Carloff a Zrní. Novinkou letošních cen je mezi 
žánrovými cenami kategorie Punk a hardcore, v ní jsou 
nominovaní Drom, Pipes and Pints, See You In Hell a The 
Unholy Preachers. Ceny budou vyhlášeny 16. března v pří-
mém přenosu České televize.

Hvězdy archivních filmů 
zpívají a hrají na CD
Jára Pospíšil, Ferenc Futurista, Jára Kohout, Jindřich Plach-
ta, Vojta Merten a další hvězdy předválečných filmů a ka-
baretů hrají a zpívají na CD, které z archivních nahrávek 
sestavil sběratel gabriel gössel. Album nazvané Pojď jen 
blíž, uvidíš... právě vydal Radioservis. obsahuje 25 origi-
nálních nahrávek humorných písniček a zvukových reklam 
z let 1927-1943. Drtivá většina interpretů, kteří jsou na 
tomto kompaktním disku zastoupeni, patřila ve dvacátých 

a třicátých letech minulého století k častým a vítaným hos-
tům zábavních pořadů tehdejšího Radiojournalu.

Zemřel zakladatel Smetanova kvarteta 
Antonín Kohout
Ve věku 93 let zemřel v Praze violoncellista, zakladatel 
Smetanova kvarteta a hudební pedagog Antonín Kohout. 
Poslední rozloučení s bývalým profesorem pražské AMU 
se uskutečnilo 27. února ve velké obřadní síni Strašnického 
krematoria v Praze.
 Antonín Kohout se narodil 12. prosince 1919 v Lubné 
u Rakovníka. Po absolvování nižšího gymnázia vystudo-
val pražskou konzervatoř a Hudební fakultu AMU. V roce 
1945 se stal zakládajícím členem Smetanova kvarteta, 
jednoho z nejlepších světových souborů tohoto druhu. 
Kvarteto odehrálo přes 4 100 koncertů v evropě, USA 
a Japonsku, natočilo přes 140 desek a významně se podí-
lelo na propagaci české hudby, zvláště bedřicha Smetany 
a Leoše Janáčka.

Vladimír Vlasák odešel do hudebního nebe 
po schodech od Led Zeppelin
Prosté poslední rozloučení s hudebním kritikem a publicis-
tou Vladimírem Vlasákem plné rockové i folkové hudby se 
uskutečnilo ve zcela zaplněné obřadní síni na olšanských 
hřbitovech v Praze. Vedle rodinných příslušníků na obřad 
dorazili také jeho novinářští kolegové, zástupci hudebních 
vydavatelství i umělecké branže. Vlasák zemřel po těžké 
nemoci 1. února ve věku čtyřiapadesáti let. Patřil mezi nej-
čtenější autory a získal si velký respekt nejen mezi svými 
kolegy, ale také mezi umělci, jejichž tvorbu neurážlivým 
způsobem hodnotil. Je také autorem několika knih.

Zemřel kytarista Rudolf Dašek
Ve věku nedožitých osmdesáti let zemřel přední český 
jazzo vý kytarista Rudolf Dašek (27. 8. 1933, Praha – 1. 2. 
2013). Dašek patřil k prvním výrazným českým jazzovým 
kytaristům. A jeho duo s Jiřím Stivínem nazvané Tandem 
v sedmdesátých letech zase k nejslavnějším českým mo-
derním jazzovým sestavám. Ačkoliv vystudoval klasickou 
kytaru, věnoval se především jazzu, kde jej stylově formo-
val bebop a jeho pozdější experimenty s volnou improvi-
zací pro změnu podnítila první vlna freejazzu. Po Vladimíru 
Tomkovi a brněnském Antonínu Julinovi byl prvním výraz-
ným českým kytaristou moderního jazzu. Většinou spíš 
mlčenlivý Dašek také patřil – a to bylo od sedmdesátých 
let nepominutelné – k největším elegánům české jazzové 
scény.

Václav Felix (* 29. 3. 1928, Praha – 28. 7. 2008, Praha)
Skladatel, muzikolog a pedagog. Redaktor Hudebních roz-
hledů, pedagog hudební fakulty AMU.
Dílo: Nesmělý Kasanova (1996), Inzerát (1997), Mariana 
(1982).

JUbileUM
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Vláda podepsala smlouvy o finančním 
vyrovnání se 16 církvemi
Premiér Petr Nečas jménem vlády podepsal smlouvy se 
šestnácti církvemi a náboženskými obcemi o finančním 
vyrovnání. Učinil tak navzdory silným protestům opozice 
a přesto, že Ústavní soud zatím nerozhodl o trojici stížností 
na církevní restituce. Smlouvy se týkají jen peněžní čás-
ti restitucí. Za zabavený majetek získají náboženské obce 
během třiceti let náhradu 59 miliard korun navýšených 
o inflaci, stát jim naopak postupně přestane vyplácet pra-
videlné roční příspěvky na činnost. Finanční odškodnění 
jako jediná ze sedmnácti církví, které na něj mají nárok, 
nepřijala bratrská jednota baptistů. Smlouva s každou círk-
ví obsahuje konkrétní sumu, kterou stát dané společnosti 
vyplatí jako jednu z forem vypořádání majetkových křivd. 
Největší částka, 47,2 miliardy korun, připadá na církev 
římskokatolickou. Zákon o církevních restitucích počítá 
vedle finanční náhrady i s vydáváním majetku v hodno-
tě zhruba 75 miliard. Církve a náboženské společnos-
ti jej mohou dostat, pokud prokážou, že jim byl zabrán 
v době mezi únorovým nástupem komunistů v roce 1948  
a 1. lednem 1990.
Právníci: Smlouvy s církvemi by byly platné i po zrušení 
zákona
Případné zrušení zákona o církevních restitucích Ústavním 
soudem se zřejmě nijak nedotkne platnosti smluv o finanč-
ním vyrovnání, které s církvemi uzavřela vláda. Shodli se 
na tom ústavní právníci. „Smlouvy jsou v rámci zákona 
o církevních restitucích zavedeny právě proto, aby zabrá-
nily budoucímu zákonodárci, ale i současnému Ústavní-
mu soudu v provedení následných změn,“ uvedl profesor 
ústavního práva Václav Pavlíček.

Premiér Nečas v bavorském parlamentu
Premiér Petr Nečas v projevu v bavorském parlamentu 
zopakoval pasáž z česko-německé deklarace z roku 1997, 
že Česko lituje křivd způsobených poválečným vysídlením 
sudetských Němců. Deklaraci s tímto textem před šestnác-
ti lety podepsal německý kancléř Helmut Kohl a tehdejší 
český premiér Václav Klaus. Návrat předválečných ma-
jetkových poměrů v českém pohraničí ale Nečas rozhod-
ně odmítl. Vyzdvihl také přínos Němců pro předválečný 
hospodářský a kulturní rozvoj československého pohrani-
čí. Nečas před bavorskými poslanci vystoupil jako vůbec 
první předseda české vlády. Ministerský předseda bavor-
ska Horst Seehofer označil Nečasovo vyjádření lítosti nad 
křivdami z odsunu Němců za hodné úcty, návštěva Nečase 
dle premiéra bavorska předčila očekávání.
 Za „veliký průlom“ označil bavorský projev ministr za-
hraničí Karel Schwarzenberg. „Musím poblahopřát panu 
premiérovi k jeho projevu v Mnichově. Je to opravdu veliký 
průlom, konečně po třiadvaceti letech se podařilo veškeré 
překážky v našich vztazích se sousedním bavorskem od-
stranit,“ řekl Schwarzenberg.
 bavorský tisk hodnotí vystoupení českého premiéra Pe-
tra Nečase v bavorském zemském sněmu jako historickou 
řeč, která zanechala velký dojem. Podle Passauer Neue 
Presse jím začala nová éra česko-bavorských vztahů a „roz-
tála největší kra politické doby ledové od války“. „byla to 
chytrá a uvážlivá řeč, která zdůrazňovala to, co nás spoju-

je, aniž by vynechávala to, co nás rozděluje. Vyzdvihovala 
vůli po usmíření místo dalšího zaklínání se revanšismem 
minulosti,“ napsal pasovský deník. řada bavorských listů 
cituje reakce nejvyššího představitele sudetských Němců 
bernda Posselta, který byl projevu přítomen a podle ně-
hož jím Nečas dal česko-bavorským vztahům „novou kva-
litu“. Podle předsedy sudetoněmecké Ackermannovy obce 
Martina Kastlera prokázal Nečas velkou odvahu a označil 
předsedu pražské vlády za „stavitele mostů“ mezi Čechy, 
bavory a sudetskými Němci.

Barroso má zájem se co nejdříve 
setkat se Zemanem
Předseda evropské komise José barroso má velký zájem 
se co nejdříve setkat s nastupujícím českým prezidentem 
Milošem Zemanem. Novinářům to po jednání se zvolenou 
hlavou státu řekl eurokomisař pro rozšíření Štefan Füle. 
Zpět do bruselu prý odjíždí „s některými pozitivními vzka-
zy“ od Zemana. Vlajka evropské unie zavlaje nad Pražským 
hradem mezi 16. a 30. březnem. Novinářům to na závěr 
svého pracovního týdne řekl budoucí prezident Miloš Ze-
man. Přesné datum vyvěšování evropské zástavy podle něj 
zatím není známo. Na slavnost pozval předsedu evropské 
komise Josého barrosa. Zástavu eU nad svým sídlem vytr-
vale odmítal končící prezident Václav Klaus, který je zná-
mým kritikem unie.

Schwarzenberg se Zemanem 
konzultoval zahraniční politiku
Ministr zahraničí Karel Schwarzenberg nečekaně přijel 
za budoucím prezidentem Milošem Zemanem. Setkal se 
s ním již podruhé za uplynulé dva týdny. Po asi hodinové 
schůzce řekl, že ho informoval o zahraniční politice. Pod-
le Zemana spolu hovořili o obsazení míst velvyslanců ve 
světě. oba politici spolu již jednali před čtrnácti dny, kdy 
Schwarzenberg Zemana navštívil poprvé od jeho voleb-
ního vítězství. Hovořili tehdy například o obsazení postu 
velvyslance v Moskvě. budoucí prezident se s ministrem 
zahraniční zřejmě shodne v evropské politice, rozpory bu-
dou mít pravděpodobně v názoru na Kosovo. Podle Zema-
nova dřívějšího vyjádření se zřejmě shodnou i v postojích 
k Izraeli. Zeman jednal i s velvyslancem Francie, který mu 
přišel vyřídit gratulaci od prezidenta Françoise Hollan-
da. Ambasador s budoucí hlavou státu jednal také o krizi 
v Mali nebo dostavbě jaderné elektrárny Temelín.

Zeman hovořil s velvyslancem USA 
Eisenem o dostavbě Temelína
Podle amerického velvyslance Normana eisena je budoucí 
prezident Zeman velkým přítelem USA. „Mluvili jsme nej-
prve o obraně a strategických vztazích, včetně spojenectví 
v NATo a boje proti terorismu v Afghánistánu,“ řekl po 
zhruba hodinové návštěvě u Zemana eisen. „Poté jsme se 
bavili o obchodních a ekonomických vztazích,“ uvedl. Při-
pomněl, že USA jsou největším investorem v ČR ze zemí, 
které nejsou členy evropské unie. „Samozřejmě jsme se 
také bavili o Temelínu,“ řekl eisen. Jedním z účastníků tend-
ru na zvýšení výkonu elektrárny je japonsko-americké kon-
sorcium Westinghouse.
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ce Jaakova Levyho, který mu předal blahopřejný dopis od 
prezidenta Šimona Perese.

Vztahy ČR a Slovenska nemají chybu, 
shodli se ministři zahraničí
Diplomatické vztahy Česka a Slovenska jsou dvě deseti-
letí po rozpadu společného státu bezproblémové a nad-
standardní, shodli se v Praze ministři zahraničí Karel 
Schwarzenberg a Miroslav Lajčák. Na společné schůzce 
probírali například intenzivní hospodářskou spoluprá-
ci obou zemí a potvrdili zájem vytvořit společného že-
lezničního nákladního dopravce. oba ministři se zmínili 
o dostavbě sítě rychlostních silnic, podle Lajčáka jsou 
před realizací úseky silnice R6 od společné hranice do 
slovenského Púchova a R5 od hranice do Svrčinovce. 
Ministři zopakovali, že obě země chtějí pokračovat v roz-
voji jaderné energetiky, a informovali se o tom, jaké jed-
nání o této tematice vedou s partnery na mezinárodní  
úrovni.

Zeman se s Klausem dohodli, že 
spolu položí věnec na hrob TGM
Památku zakladatele Československa a jeho prvního prezi-
denta Tomáše garrigua Masaryka společně uctí čeští pre-
zidenti Václav Klaus a Miloš Zeman 7. března, v poslední 
Klausův den ve funkci. Novinářům to po odchodu z Praž-
ského hradu, kde s Klausem jednal přibližně dvě hodiny, 
řekl jeho nástupce Miloš Zeman. Poté na nedalekém lán-
ském zámku poobědvají „domácí stravu“. Zeman svého 
předchůdce nahradí 8. března poté, co na společném za-
sedání obou komor českého Parlamentu složí prezident-
skou přísahu. od Klause na Pražském hradě slyšel, že ze 
strany jeho týmu nevznikne při předávání Hradu sebe-
menší problém.
 Václav Klaus také zdůraznil, že zůstává ostrým Zema-
novým názorovým oponentem. „Miloš Zeman určitě ví, že 
jakkoli jsem mu v té volbě, která byla, fandil, tak že nadále 
zůstanu jeho odvěkým a nesmrtelným nepřítelem, který 
nesouhlasí téměř s každým výrokem, který kdy v životě 
udělal,“ řekl. Zeman reagoval slovy, že výrazné osobnos-
ti dokážou podpořit i názorového protivníka. Rozhovor 
jako takový označil Zeman za přátelský. Klaus a Zeman 
byli dlouhá léta politickými rivaly. Klaus stál v čele pravi-
cové oDS, kdežto Zeman vedl nejsilnější levicovou stranu 
ČSSD. V předvolební kampani ovšem Klaus Zemana pod-
pořil spolu s rodinnými příslušníky jako kandidáta, který 
prožil celý život v Česku.

Prezident Václav Klaus se chce 
dále věnovat politice
Prezident Václav Klaus se chce po odchodu z funkce dále 
věnovat politice, uvedl to v rozhovoru, který otiskly regio-
nální Deníky. „Mou prvotní ambicí je posadit se do mnou 
nedávno založeného Institutu Václava Klause, který je vy-
budován ve stylu amerických prezidentských knihoven, 
a být tedy vedle politiky. Ne přímo v politice. Ale před ak-
tivní politikou si nechci zabouchnout dveře. Uvidíme,“ řekl. 
Při rozloučení s diplomaty na Pražském hradě uvedl, že 

plánuje nadále cestovat do zahraničí a věří, že bude mít 
více času na různá mezinárodní setkání a konference.

Rada Evropy vyzývá ČR 
ke zlepšení postavení Romů
Rada evropy vyzývá Českou republiku k většímu úsilí 
o zlepšení postavení Romů. Vážným problémem údajně 
zůstává segregace romských dětí ve školství. Komisař Rady 
evropy pro lidská práva Nils Muižnieks ve své zprávě kriti-
zuje i skutečnost, že stále nebyl odstraněn vepřín z někdej-
šího areálu koncentračního tábora pro Romy v Letech na 
Písecku. Česká republika má v komentáři k závěrům Rady 
evropy výhrady. Například poukazuje na to, že vyučovací 
standardy jsou jednotné pro všechny školy, a tak nelze tvr-
dit, že školy s převahou romských žáků mají tyto standardy 
„de facto“ nižší. Navíc poukazuje na akční plán, jenž má 
bránit dalšímu umisťování dětí bez hendikepů do tříd pro 
postižené děti.

Premiér předal ocenění 
účastníkům třetího odboje
Signatářka Charty 77 a lidskoprávní aktivistka Dana Něm-
cová či písničkář Jaroslav Hutka jsou mezi osmnácti oce-
něnými lidmi, kterým premiér Petr Nečas (oDS) předal 
osvědčení o účasti ve třetím – protikomunistickém – od-
boji.
 „Jako sůl potřebuje naše společnost pěstovat příklady 
bezvýhradného odporu a boje proti každé totalitě, jež mají 
prokazatelně nesobeckou povahu,“ míní předseda vlády. 
oceněni byli také lidé, kteří se s totalitním režimem utkali 
ve čtyřicátých a padesátých letech. Za mnohé z těch, kteří 
byli dnes mezi členy třetího odboje zařazeni, převzali pří-
slušné dokumenty a pamětní odznak během slavnostní-
ho aktu na ministerstvu obrany, které nyní Nečas dočasně 
řídí, jejich pozůstalí příbuzní.

Novým šéfem VV se stal 
podle očekávání Bárta
Novým předsedou Věcí veřejných se stal podle očekávání 
poslanec Vít bárta, jenž býval označován za neformálního 
lídra této strany. Rozhodli o tom delegáti konference VV. 
bárta, který dostal 80 z 98 hlasů, porazil čtyři protikandi-
dáty. V čele strany nahradil Radka Johna, jenž rezignoval 
kvůli návratu k novinářské práci. exministr dopravy, kte-
rého soud nedávno a zatím nepravomocně zprostil viny 
z možného podplácení stranických kolegů, ve svém kan-
didátském projevu představil nové programové desatero 
své strany, např.: levnější život ve spravedlivém státě, boj 
proti korupci a nižší daně. Do vedení strany na rozdíl od 
svých protikandidátů nenavrhl žádného z dosavadních 
místopředsedů. Jejich místa na jeho návrh obsadili po-
slanec Michal babák, šéf jihočeských „véčkařů“ Jiří Lexa 
a místostarostka brněnské čtvrti Černovice Petra Quittová.

Rektoři se dohodli s ministrem, 
reforma VŠ může po letech projít
Rektoři vysokých škol se s ministerstvem školství dohod-
li na většině sporných bodů novely o vysokých školách, 
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několik let připravovaná reforma by tak zřejmě letos sku-
tečně mohla projít. Po zasedání České konference rektorů 
to uvedl její předseda a rektor Univerzity Karlovy Václav 
Hampl. Akademici se s ministerstvem domluvili například 
na novém systému akreditací nebo jmenování profesorů 
a docentů. Fiala na zasedání rektorů například avizoval, 
že jmenování profesorů a docentů zůstane ve stávající 
podobě. Původně se uvažovalo, že by titul profesor a do-
cent už by neměly celostátní působnost, ale vztahovaly 
se jen ke konkrétní univerzitě. Akademici našli s úřední-
ky shodu i v otázce akreditací. Původně navržený systém 
akreditací kritizovala Akreditační komise s tím, že hodno-
cení univerzit by tak prý bylo roztříštěné a s nejasnými 
pravidly. Novelou by se měl změnit i systém financování  
škol.

Zástupkyně ombudsmana Seitlová 
končí ve funkci
Zástupkyni ombudsmana Jitce Seitlové skončilo šestileté 
funkční období. Zůstane ve funkci, dokud zákonodárci 
nevyberou jejího nástupce. ombudsman Pavel Varvařov-

ský by si přál na postu zástupce někoho jiného, proto se 
rozhodla o něj už neucházet. Na její místo jsou navrženi 
kandidáti s právnickým vzděláním – Filip Dienstbier z Pa-
lackého univerzity v olomouci, poslanec ČSSD Stanislav 
Křeček a bývalá nejvyšší žalobkyně Renata Vesecká.

Cenu za lidská práva získá 
od Člověka v tísni právník Alijev
Cenu Homo Homini za rok 2012 dostane od společnosti 
Člověk v tísni ázerbajdžánský právník Intigam Alijev. oce-
něn bude za mimořádné nasazení ve stovkách případů 
porušování lidských práv. Alijev předložil více než dvě stě 
případů k evropskému soudu pro lidská práva. Jeho žalo-
by uspěly v mnoha kauzách týkajících se volebního prá-
va, svobody shromažďování, svobody slova a práva na 
spravedlivý proces. Poskytoval také právní pomoc řadě 
aktivistů perzekvovaným za pokojné protesty, rozkrývání 
korupce nebo kritické články. Alijev je také autorem něko-
lika návrhů zákona, autorem nebo spoluautorem více než 
dvaceti knih a stovek článků o lidských právech, právních 
reformách a korupci.

65. výročí února 1948 připomenuly 
pietní shromáždění i konference
únorový převrat 1948, který byl za minulého režimu na-
zýván Vítězným únorem, bylo převzetí moci komunistic-
kou stranou po zřejmě komunisty vyprovokované vládní 
krizi. Prezident Beneš přijal 25. února 1948 demisi 12 ne-
komunistických členů vlády a zároveň jmenoval ministry 
podle přání tehdejšího komunistického premiéra Gottwal-
da. Československo se prakticky dostalo do područí So-
větského svazu. tato etapa skončila až na podzim 1989.
Především pietní i protestní shromáždění připomenuly 
65. výročí komunistického převzetí moci v bývalém Čes-
koslovensku. Proběhla konference, která se zabývá vlivem 
současných komunistů necelé čtvrtstoletí po pádu jejich 
režimu, došlo k tradičnímu shromáždění v Nerudově ulici 
v místě, kde před 65 lety komunisty ovládaná policie zasta-
vila pochod studentů směřující na Hrad, kteří chtěli vyjádřit 
podporu tehdejšímu prezidentovi edvardu benešovi a po-
žádat ho, aby komunistům neustupoval. Uvedeným akcím 
předcházelo tradiční uctění památky obětí komunismu 
u pomníku na pražském Újezdu. oficiálně bylo pro pro-
tikomunistickou činnost odsouzeno a popraveno 241 lidí, 
poslední v listopadu 1960. Pražská KSČM a Svaz mladých 
komunistů Československa naopak uctili na olšanských 
hřbitovech památku prvního komunistického prezidenta 
Klementa gottwalda. Na Staroměstském náměstí, odkud 
gottwald také promlouval, se konalo protestní shromáž-
dění s názvem Nedovolme návrat komunistů.
 Výročí únorového převratu v roce 1948 připomněly 
kromě pietních a protestních shromáždění i projevy poli-
tiků. Na konferenci Komunismus včera a dnes promluvil 
ministr zahraničí Karel Schwarzenberg. „Téma komunismu 
se překvapivě aktualizovalo. Vládnou v krajích a připravují 

dVĚ VÝRočÍ

se, že budou také vládnout po roce 2014. Názor sociální 
demokracie i našeho budoucího pana prezidenta je, že by 
se měli komunisté na vládě podílet, ať už by podporova-
li menšinovou vládu, nebo by byli součástí vládní koali-
ce, takže máme opravdu plný návrat komunistické strany 
do české politiky. To neznamená, že bychom z toho měli 
mít paniku, už nejsou tak silní jako v roce 1948,“ myslí si 
Schwarzenberg.
 Jestliže v minulosti členská základna KSČM spíše vymí-
rala, v posledních dvou letech zaznamenali sociologové 
nárůst počtu členů této strany mezi mladší generací třicát-
níků a nově i lidí pod třicet let. Skalní jádro komunistů ale 
stále tvoří spíše lidé starší, voličské jádro komunistů si plně 
uvědomuje, koho volí a s jejich názory souhlasí. Zbytek vo-
ličů KSČM pak jsou lidé, kteří se chtějí vymezit proti vládě 
a na české politické scéně nevidí jinou alternativu, protože 
největší opoziční stranu si spojují spíše s různými skandá-
ly a zdiskreditovanými politiky a nevěří ani nově vzniklým 
malým stranám, které se do korupčních afér také rychle 
zapojily. Komunisté, kteří neměli za posledních 23 let mož-
nost podílet se na vládě, jsou tak pro některé lidi poslední 
v uvozovkách čistou stranou, kdy žádný z jejich politiků 
není přímo spojen se žádným výrazným skandálem.
 Přestože ze sociologických průzkumů nevyplývá, že 
by lidé chtěli opravdu ve velké míře vrátit staré pořádky, 
mají podle posledního průzkumu STeM komunisté podpo-
ru 11,3 procenta voličů a jsou i v koaličních radách devíti 
krajů. Petici, ve které je iniciativa bez komunistů vyzývá 
k odchodu, už podepsalo 25 tisíc lidí.

Mezinárodní den žen – MDŽ
Letošní mezinárodní den žen je věnován otázce stejné-
ho odměňování za stejnou práci. Podle statistik jsou ženy 
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Pád Jana Masaryka: sebevražda, jež 
roztočila kolotoč podivných sebevražd

Jan Masaryk zemřel 10. března 
1948 na následky pádu z  okna 
koupelny ve výšce 14,5 metru 
ve svém bytě v Černínském pa-
láci. Byl nalezen v pyžamu a byl 
bos. Jeho nohy byly pádem úplně 
roztříštěné. Kdo mohl mít zájem 
na smrti Jana Masaryka, pat-
náct dnů po komunistickém puči 
v Praze?
Přestože se Masarykovou smrtí 
v následujících letech zabývaly de-

sítky odborníků, nikdy se nepodařilo odpovědět na otázku, 
zda se jednalo o sebevraždu, vraždu, či nešťastnou náho-
du. Shoda panuje jen v jediném bodě. První šetření smrti 
někdejšího československého ministra zahraničí, který byl 
nad ránem 10. března nalezen mrtev na nádvoří Černín-
ského paláce pod okny svého bytu, bylo nedbalé a účelově 
směřovalo jen k jednomu závěru: sebevražda.
 „Pak přišel 10. březen 1948. Jan Masaryk se dobrovol-
ně rozloučil se životem k zármutku celého národa.“ (z do-
bového tisku)
 Masarykovo tělo objevili dva zaměstnanci Černínského 
paláce, Jan Merxbauer a Jan Pomezný, zhruba o půl šesté 
ráno. Prvnímu vyšetřovateli kauzy dr. Zdeňku borkovco-
vi, který se na místo nálezu dostavil krátce před sedmou 
hodinou ranní, byl případ ihned odejmut a předán Stb. 

v evropské unii za svou práci stále odměňovány hůře než 
muži, v průměru o 17 procent méně. Slovenská poslan-
kyně ze skupiny evropské lidové strany edit bauer, která 
je autorkou zprávy o zásadách stejného odměňování žen 
a mužů za stejnou či rovnocennou práci, říká, že změny 
v této oblasti jsou velmi pomalé.
 „Příčiny rozdílného odměňování žen a mužů jsou složi-
té, je jich více a často spolu souvisí a jdou daleko za rámec 
pouhého problému stejné odměny za stejnou práci,“ říká 
edit bauer. „Tyto příčiny zahrnují přímou a nepřímou dis-
kriminaci, stejně jako sociální a ekonomické faktory, jako 
je profesní a odvětvová segregace na trhu práce, pod-
ceňování práce žen, nerovnosti ve vyvažování pracovní-
ho a soukromého života, a také tradice a stereotypy, a to 
i při výběru vzdělávání a způsobu zaměstnávání,“ odhalu-
je zpravodajka příčiny rozdílů ve své zprávě a dodává, že 
„podle odborných studií jsou přímá a nepřímá diskrimina-
ce zodpovědné za zhruba polovinu rozdílů v od měňování“.
 Základ pro opravdu oficiální, jednotné oslavy MDž 
v Československu byl položen roku 1974 ustavujícím sjez-
dem Československého svazu žen. Pomyslné žezlo nad 
ženami zde z rukou gusty Fučíkové převzala Marie Ka-
brhelová. o žádnou emancipaci samozřejmě nešlo. Cílem 
bylo, aby měla KSČ dokonale pod kontrolou veškeré žen-
ské záležitosti.
 Svátek se rychle rozšířil, jeho obsah kolísal od politické-
ho a feministického protestu po apolitickou socialistickou 
obdobu Svátku matek.

 Ideologicky se dá zneužít každý svátek. Například 
druhá květnová neděle, pro většinu světa nezprofanova-
ný svátek matek, se v Německu třicátých let stal oslavou 
ženy, která zůstává doma a rodí vůdci chlapce jako po-
travu pro děla. Naopak: i MDž může být užitečný. Roku 
2000 mu dala evropská komise ústřední téma afghánské 
ženy a teprve poté začal svět obětem Talibanu opravdu po- 
máhat.
 MDž je ohlasem na stávku newyorských švadlen roku 
1908. Demonstrace žen na konci zimy, tradičně o nedě-
lích, se nejdříve konaly v USA na popud tamní Socialistické 
strany USA; velké shromáždění za volební právo žen se 
konalo 8. března 1908 v New Yorku. Na první mezinárodní 
ženské konferenci Druhé internacionály v Kodani v srpnu 
1910 prosadila německá socialistka Clara Zetkinová po-
řádání mezinárodního svátku, tehdy ještě bez určení pev-
ného data. Není tedy divu, že od té doby považují sociální 
demokraté a feministky MDž za svůj. Datum 8. března se 
ustálilo až po první světové válce, zejména pod vlivem vel-
ké demonstrace v Petrohradě roku 1917. od roku 1911, 
kdy byl Mezinárodní den žen poprvé slaven v Německu, 
Rakousko-Uhersku, Švýcarsku, Dánsku a USA, mezi jeho 
cíle patřilo volební právo žen, od roku 1975 pak je připo-
mínán jako den mezinárodní solidarity žen za rovnopráv-
nost, spravedlnost, mír a rozvoj.
 Mezinárodní den žen 2012 upozorňuje také na to, že 
ženy mají zásadní roli v boji proti hladu a chudobě ve ven-
kovských oblastech.

V poledne toho samého dne byla celá záležitost uzavřena. 
Nález: sebevražda.
 Podle dr. Teplého, který ohledával mrtvé Masarykovo 
tělo nejprve na nádvoří a pak i v bytě, kam bylo přenese-
no, vykázal ministr Nosek všechny z ložnice a ke dveřím 
postavil strážného, kterému nařídil, aby dovnitř nikoho ne-
vpouštěl. Krátce na to se do bytu dostavil neznámý, rusky 
mluvící muž v civilu. Ten byl pak na příkaz Noska a Cle-
mentise vpuštěn dovnitř. Zhruba po půl hodině neznámý 
vyšel ven a nesl nabitou aktovku. (V roce 1955 vydal člen 
britské tajné služby e. H. Cooridge zprávu, ve které toho-
to „neznámého“ muže identifikoval – údajně šlo o agen-
ta NKVD otto Katze, který byl v roce 1952 pod jménem 
André Simone oběšen v procesu se Slánským.) Krátce po 
této události byl od případu odvolán i dr. Teplý a vystřídán 
komunistou MUDr. Josefem Sommerem.
 V podání Stb se rutinní kriminalistická práce změnila 
čistě v hledání důkazů podporující teorii, že Jan Masaryk, 
zřejmě v důsledku duševní poruchy, vyskočil na nádvo-
ří Černínského paláce. Tato teorie – tehdy neprůstřelné 
osvětlení Masarykovi smrti – byla okamžitě politickou 
reprezentací a médii předložena veřejnosti. Společně 
s květnatými slovy, že odešel velký muž českého národa, 
samozřejmě.
 Toto „vyšetřování“ pak zcela záměrně ignorovalo sto-
py zajištěné kriminální policií v podobě „cizích“ nedopal-
ků cigaret nalezených v Masarykově bytě či podlitinám na 
Masarykově těle, které vyvolávaly domněnku, že se Jan Ma-
saryk před svou smrtí „někomu“ bránil. Ignorován byl i stav 
Masarykova bytu, který byl nalezen ve velkém ne pořádku.
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 „Noční stolek napůl převrácen, ze skříní vytahané zá-
suvky a jejich obsah vysypán. Po podlaze střepy z rozbité-
ho nádobí, židle převrácené, jedna rozlámaná. V koupelně 
lékárnička zcela vybraná, jeden polštář pod umyvadlem, 
druhý ve vaně, ručníky vytahané z police, sedadlo pod ok-
nem převrácené a kolem okna plno otisků prstů.“ (z výpo-
vědi Václava Topinky)
 Zdeněk borkovec pak na otázku novinářů, co na bles-
kové uzavření případu říká on, jako zkušený kriminální vy-
šetřovatel, odpověděl: „Za čtyři hodiny nelze řádně uzavřít 
ani krádež slepic!“
 Zveřejněnou verzí o Masarykově sebevraždě se ovšem 
veřejnost nechtěla smířit. Situace se ještě více přiostřila, 
když údajně z okruhu Stb unikla fáma, že Masaryka za-
vraždili za pomocí Stb členové sovětské NKVD. Podle této 
verze zabijáky vedl major NKVD Augustin Schramm a akci 
venku zajišťovala skupina nadporučíka Tůmy. Krátce po 
rozšíření této zprávy dostal major Augustin Schramm ne-
čekanou návštěvu. 27. května ráno někdo zazvonil u jeho 
bytu a když Schramm otevřel, návštěvník ho zastřelil něko-
lika ranami z pistole.
 Další z přímých účastníků událostí kolem smrti Jana 
Masaryka, kteří neblaze skončili, byl policejní lékař dr. Ja-
romír Teplý, který za několik měsíců na to zemřel údajnou 
sebevraždou pro „rozhárané rodinné poměry“. Neradost-
ný osud potkal i lékařku, která zkoumala nedopalky z bytu 
a část expertizy zatajila před Stb. expertiza se ztratila a lé-
kařka byla v padesátých letech zatčena. Krátce po propuš-
tění z vězení v roce 1961 zemřela.
 Zdálo se, jako by vše, co souviselo smrtí Jana Masary-
ka, bylo prokleto. To však byla jen špička ledovce. Případ 
Masaryk se po dvaceti letech vrátil jako (pro mnohé velice 
nechtěný) bumerang.
 „oficiálním podnětem pro obnovené vyšetřování v roce 
1968 byl otevřený dopis Ivana Svitáka, uveřejněný v časo-
pise Student, adresovaný tehdejšímu generálnímu pro-
kurátorovi, ve kterém jej vyzývá, aby otevřel případ Jana 
Masaryka, protože podle jeho názoru nešlo o sebevraždu, 
ale o vraždu. A tím okamžikem se spouští velice seriózní vy-
šetřování, protože doba tomu přála. Z řad prokurátorů byla 
přímo při generální prokuratuře zřízena příslušná komise, 
v této souvislosti se prokuratura obrací přímo na veřejnost 
s žádostí o pomoc při vyšetřování, je natočeno několik do-
kumentů, jsou vyslechnuty všechny dosud žijící osoby, 
převyslechnuti ti, kteří byli »vyslýcháni« v roce 1948, až 
do okamžiku, kdy nastupuje normalizace, tuším do září 
1969, kdy se nakonec nachází jakýsi politický kompromis 
v té rovině, že se vyšetřování oficiálně končí s konstatová-
ním, že nešlo ani o vraždu, respektive vražda se vylučuje, 
ani o sebevraždu, ale že šlo o nešťastnou náhodu s tím, 
že se umocňuje verze a úvaha pamětníků, že Jan Masaryk 
byl z dřívějška a ze svého mládí navyklý v důsledku své ne-
spavosti vysedávat v okně, pravděpodobně při tom usnul 
a nešťastnou náhodou vypadl z okna. Takový byl výsledek 
normalizačního vyšetřování, respektive jakýsi kompromis. 
Ale v každém případě byla tímto tzv. obnoveným vyšet-
řováním vyloučena vražda, ale i sebevražda.“ (Pavel bret,  
Úřad vyšetřování a dokumentace zločinů komunismu)
 V době pražského jara však začali „záhadně“ umírat 
svědkové celé kauzy, kteří by mohli do záležitosti vnést 
nějaké světlo. Agent Kgb bedřich Pokorný ( jeden z vyšet-
řovatelů jak smrti Jana Masaryka, tak majora Augustina 

Schramma) byl nalezen oběšený 9. dubna 1968, tedy den 
před výslechem v obnovené kauze Masaryk.
 Také olga Scheinpflugová v období pražského jara 
uvedla v rozhovoru, jen několik hodin před svou smrtí, že 
prožívá nejkrásnější období ve svém životě a že hodlá pro-
mluvit o svém příteli Janu Masarykovi. Několik hodin poté 
byla nalezená mrtvá. Příčinou smrti bylo údajné selhání 
srdce.
 Dr. Josef Sommer, který v roce 1948 převzal případ Ma-
saryk od dr. Teplého, byl nalezen mrtev s prostřelenou hla-
vou (sebevražda). Dr. Josef břešťanský, který v roce 1948 
převzal případ od dr. borkovce, byl tentýž den nalezen 
oběšený v lese za Prahou. Pplk. Jiří Počepický, další z pů-
vodních vyšetřovatelů, byl den na to, 27. dubna, objeven 
oběšený v lese u Mariánských Lázní.
 V roce 1993 byl Případ Masaryk oficiálně znovu ote-
vřen, ale průběh nového šetření plně publikován nebyl.
 Krátce na to byl jeden z posledních přímých účastní-
ků událostí z roku 1948, kapitán Stb Miroslav Pich-Tůma 
(který byl v den nalezení těla Jana Masaryka už v 7 hodin 
ráno na místě činu, prošel jeho bytem a při vyšetřování 
okolností smrti Jana Masaryka v roce 1968 nedovedl svo-
ji přítomnost na místě činu vysvětlit) nalezen oběšený na 
půdě domu v Trutnově, kde bydlel.
 Dne 11. března 1995, den po 47. výročí Masarykovy 
smrti, prošla tiskem krátká zpráva, že vyšetřování bylo dne 
27. února prozatímně skončeno. Mluvčí úřadu, který toto 
šetření prováděl, Pavel bret prohlásil, že ze šetření vyply-
nul nový poznatek: „Jan Masaryk nevyskočil z okna svého 
bytu v Černínském paláci, ale spadl z římsy v místě asi dva 
metry vzdáleném od tohoto okna.“ Praha v rámci šetře-
ní požádala Rusko i o zpřístupnění archivů, jež zůstávají 
zřejmě poslední nadějí pro objasnění Masarykovy smrti. 
V lednu 2003 ale ruská generální prokuratura sdělila, že 
ony archivy jsou předmětem utajení.
 o poslední rozruch se pak postaraly vzpomínky jistého 
Leonida Paršina, který se ukázal být spolehlivým zdrojem 
informací o Kgb a který koncem roku 2004 požádal v Ně-
mecku o politický azyl. Ten vypověděl: „Po válce byl šéfem 
NKVD v Praze generál Michail bělkin, který se mj. zabýval 
i verbováním agentů mezi čs. politiky. Jedním z vyhlédnu-
tých pro tuto „čestnou“ službu byl i Jan Masaryk, který ale 
jakoukoliv spolupráci s NKVD ze zásady odmítal. Když byl 
pak jmenován do komunistické vlády Klementa gottwalda 
ve funkci ministra zahraničí, přišel z Moskvy rozkaz: buď 
Masaryka získat, a nebo odpravit způsobem, který by svěd-
čil na sebevraždu. V noci na 10. března, den, kdy se poprvé 
měla veřejnosti představit nová poúnorová vláda, si bělkin 
s několika pochopy přišel pro konečnou odpověď. Jan Ma-
saryk odmítl – a byl zavražděn.“
 Jestli byl Jan Masaryk zavražděn, nebo dohnán k smrti, 
když se snažil uniknout před agenty Kgb ve svém bytě, se 
již nikdy nepodaří průkazně určit. Události spojené s jeho 
smrtí však hovoří jasnou řečí. Jméno bývalého ministra za-
hraničí tak bude navždy spojeno s mafiánskými metodami 
tajných služeb, stejně jako přísně tajnými praktikami tota-
litního režimu, tak tajnými, že byť jen mlhavé povědomí 
o nich znamenalo jistou smrt.  Ne, to není bujará fantazie 
autorů špionážní literatury, to je realita.
(http://www.totalmag.cz/spolecnost/43-udalosti/1580-
pad-jana-masaryka-sebevrada-je-roztoila-koloto-podiv-
nych-sebevrad.html)
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ti Kupkovu výstavu vidělo už 30 000 lidí

Výstavu děl Františka Kupky v Salmovském paláci na Hrad-
čanech už vidělo přes 30 000 lidí. Výstava Cesta k Amorfě 
ukazuje cestu Františka Kupky k malířské abstrakci. expo-
zice představuje přes osmdesát exponátů včetně zápůjček 
z významných zahraničních institucí, mezi nimiž jsou Cen-
tre georges Pompidou v Paříži, Muzeum moderního umě-
ní v New Yorku či guggenheimovo muzeum v New Yorku. 
Mezi českými zapůjčiteli je zejména Museum Kampa a ob-
razárna Pražského hradu. řada vystavených děl pochází 
také ze soukromých sbírek.

Generální opravy hřebčína v Kladrubech 
omezí turistickou sezónu
generální opravy hřebčína v Kladrubech nad Labem ome-
zí letošní turistickou sezónu. Hřebčín plánuje modernizaci 
za 300 milionů korun, měla by být dokončena v roce 2014. 
Hřebčín v Kladrubech nad Labem existuje více než 400 let 
a je nejstarším velkým hřebčínem na světě. V současnosti 
chová okolo 500 starokladrubských běloušů a vraníků.

Ve Španělském sále proběhl 
poslední koncert cyklu Jazz na Hradě
Ve Španělském sále Pražského hradu se konal závěrečný 
90. koncert z cyklu Jazz na Hradě. Prezident Václav Klaus 
a fanoušek tohoto žánru tuto přehlídku před devíti lety 
založil. Na posledním setkání ve zcela zaplněném hledišti 
vystoupili kontrabasista Miroslav Vitouš, saxofonista Jan 
garbarek a bubeník a perkusista Trilok gurtu. První kon-
cert se z jeho osobní iniciativy uskutečnil v únoru 2004 
a připomněl 25 let od úmrtí kontrabasisty Luďka Hulana. 
Prezident se do značné míry spolupodílel i na dramaturgii 
koncertu. Platí to i o večeru 3. března, kdy budou do konce 
jeho prezidentského období zbývat jen čtyři dny. Zazpívá 
Lucie bílá a vystoupí například pianista emil Viklický. Tento 
koncert je určen jen zvaným hostům.

Na výstavu českého umění v Koreji 
chodí 400 lidí denně
Na výstavu českého moderního umění v jihokorejském 
Soulu, která začala 24. ledna, chodí průměrně 400 ná-
vštěvníků denně. Podle dřívějšího vyjádření vedení Ng by 
expozici, která potrvá do 21. dubna, mohlo celkem navští-
vit až 200 000 lidí. Výstava v Soulu je největší zahraniční 
prezentací české malířské moderny v novodobé historii 
České republiky. Jmenuje se podle obrazu Josefa Šímy 
Vzpomínka na krajinu, kterou jsem nikdy neviděl a zahr-
nuje také díla Jindřicha Štyrského, Františka Kupky, Františ-
ka Muziky, emila Filly, Karla Teigeho, Toyen, Josefa Čapka, 
bohumila Kubišty a dalších významných českých výtvarní-
ků tohoto období. Všechna patří do sbírek Ng a jsou běž-
ně vystavená ve Veletržním paláci v Praze.

V Turnově vystavují první známku světa
První poštovní nalepovací známku na světě, anglickou 
black Penny z roku 1840, vystavuje turnovské muzeum 
Českého ráje. Je součástí sbírky Jaroslava Mojsla, jemuž 

je letošní výstava filatelistů věnována. Známý sběratel 
z Turnova letos oslaví 80 let. Mojsl řekl, že na výstavě chce 
ukázat podstatnou část své sbírky. Jeho kolekce je pova-
žovaná za jednu z nejlepších v republice. Sbírá známky od 
svých patnácti let a specializuje se na ty, které pocházejí 
z Československa a Velké británie. Na výstavě například 
bude kolekce známek královen Viktorie i Alžběty, soubor 
o osmanské říši i známky o městu Turnov z 19. století. 
black Penny, jednopencovou černou známku s portrétem 
královny Viktorie, i další cenné známky získal náhodou. 
Na výstavě v Turnově jsou i vzácné historické pohlednice 
Turnova a okolí ze začátku 20. století. I tato sbírka se řadí 
mezi unikáty.

Sir Nicholas Winton
Z iniciativy českých studentů vznikla v minulém roce pe-
tice, ve které podepsaní žáci základních a středních škol 
žádají příslušnou komisi norského parlamentu, aby siru 
Nicholasi Wintonovi udělil za jeho zásluhy Nobelovu cenu 
za mír. Usilují o jeho opětovnou, třetí nominaci, a to pro 
rok 2013. Winton byl navržen na Nobelovu cenu za mír 
již dvakrát.
Sir Nicholas George Winton (* 19. 5. 1909, Londýn) je 
britský makléř a humanitární pracovník, který v roce 1939 
zachránil 669 převážně židovských dětí z území ohrožené-
ho Československa před transportem do koncentračních 
táborů tím, že jim zajistil odjezd vlakem do Spojeného krá-
lovství. žurnalisty je někdy nazýván britským Schindlerem.

1. září 2009 v 9:01 vyjel z pražského Hlavního nádraží vlak Winton Train 
na čtyřdenní cestu. Mimořádná souprava projela trasu, kterou by  

přesně před sedmdesáti lety absolvovaly děti z posledního  
Kindertransportu, který zmařilo vypuknutí války. Předtím došlo  

k odhalení památníku Wintonova činu – sousoší sochařky Flor Kentové
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Pomazánkové máslo se má nově 
jmenovat Tradiční pomazánkové
Pomazánkové máslo by se nově mělo jmenovat Tradiční 
pomazánkové. Název výrobku by se měl změnit zhruba 
v polovině letošního roku. ČTK to řekl mluvčí ministerstva 
zemědělství Jan žáček. Přejmenování tradičního výrob-
ku v polovině října Česku nařídil Soudní dvůr eU. Změnu 
předpisu budou podle něj muset dodržovat všichni výrobci, 
jinak jim bude hrozit pokuta ze strany dozorových orgánů.

V nižborských sklárnách 
se zrodily sošky Českých lvů

Ve sklárnách v Nižboru na be-
rounsku se zrodily téměř tři 
desítky Českých lvů. Výrobě 
tradičních výročních cen České 
filmové a televizní akademie při-
hlíželi a zčásti asistovali výkonný 
ředitel Petr Vachler a moderátor 
finálového večera jubilejního 
20. ročníku Jan budař. Letos je 
to už podvanácté, co se nižbor-
ská sklárna tohoto úkolu ujala. 
Čeští lvi se vyrábějí z olovnatého 
křišťálu při teplotě 1 100 stupňů. 

Nejvíce nominací na České lvy získal letos film Čtyři slunce 
režiséra a scenáristy bohdana Slámy, který zabodoval ve 
všech dvanácti kategoriích. o jednu méně dostala temná 
detektivka Davida ondříčka Ve stínu.

V Zábřehu si při běhu s kufrem 
připomněli slavného rodáka Welzla
V dobovém oblečení či v masce a s kufrem v ruce se tři 
desítky nadšenců v Zábřehu na Šumpersku zapojily do tra-
dičního recesistického závodu na kopci Humenec. odo-
lávat museli nejen nízkým teplotám a zmrzlé zemi, ale 
i zlomyslným nástrahám pořadatelů. během, který se letos 
konal podesáté, si připomněli památku slavného polární-
ka a dobrodruha Jana eskymo Welzla. Podle organizáto-
rů totiž právě spěchající lidé s kufrem v ruce připomínají 
podobu Welzla nejvíce. Podmínkou klání jsou zastávky na 
třech stanovištích, kde na soutěžící čekal špek, slivovice 
a tvarůžky, které prý mají slepit zuby ve vyschlých ústech 
tak, aby závodníci nemohli v cíli podávat protesty.
 Festival je věnovaný zábřežskému rodákovi Janu esky-
mo Welzlovi (1868-1948). Místní pokládají polárníka za 
druhého Járu Cimrmana, ovšem s tím rozdílem, že Welzl 
skutečně žil. odešel z domova, aby se vyhnul vojenské 
službě, procestoval celý svět, psal knihy, zlatokopům na 
Aljašce vyráběl těžební stroje a nakonec se stal náčelníkem 
eskymáků.

Pražský hrad ze špejlí je novým 
exponátem Muzea rekordů
Model Pražského hradu postavený ze špejlí v měřítku 
1:250 se stal novým exponátem pelhřimovského Muzea 
rekordů a kuriozit. Jeho autorem je osmašedesátiletý La-
dislav Novák z Myšence u Protivína. Na výrobu mode-

lu o rozměrech přibližně 3,20 × 1,30 metru spotřeboval 
10 800 lipových špejlí a 105 tub lepidla. Novák na modelu 
pracoval dva roky a věnoval mu 1 550 hodin práce. Praž-
ský hrad je vrcholem Novákovy modelářské práce. během 
přibližně třiceti let postavil ze špejlí modely dalších devíti 
hradů a zámků.

Astronom a litomyšlský rodák Zdeněk Kopal 
bude na poštovní známce
Astronom a astrofyzik Zdeněk Kopal, který se 4. dubna 
1914 narodil v Litomyšli na Svitavsku, bude mít svoji poš-
tovní známku. Vyjde 100 let po jeho narození. Vědec pů-
sobil v USA a Velké británii, kde 23. června 1993 zemřel. 
emisní plán České pošty také v roce 2014 počítá s vydáním 
známek s portrétem spisovatele bohumila Hrabala nebo 
moravského šlechtice Karla staršího ze žerotína.

Nový šéf americké diplomacie Kerry 
má kořeny v Česku
Novým ministrem zahraničí Spojených států se stal de-
mokrat John Kerry, který byl v roce 2004 protikandidá-
tem george bushe ml. v prezidentských volbách. Tehdy 
se v českých médiích hodně psalo o tom, že jeho rodina 
pochází z Horního benešova na bruntálsku. Radio Praha 
tehdy zjišťovalo, zda v tomto městě zůstaly po jeho rodině 
nějaké stopy. Tehdejší starosta Josef Klech to ale popřel: 
„Po židovských předcích Johna Kerryho nezůstala prak-
ticky žádná památka. Máme pouze fotografii domu, kde 
jeho dědeček a pradědeček žili. Jinak tu žádné původní 
obyvatelstvo nezůstalo. Veškeré dokumenty jsou uloženy 
v Zemském archivu v opavě.“
 Dědeček Johna Kerryho Fritz Kohn se v Horním bene-
šově narodil roku 1873. Ani ne třicetiletý ale konvertoval 
ke katolicismu, změnil si jméno na Frederic A. Kerry a ve 
Spojených státech se později stal úspěšným obuvníkem.

Před 40 lety byl otevřen 
Nuselský most v Praze
Jednou z klíčových staveb pražského dopravního systému, 
po níž denně projedou tisíce aut, ale také zajímavým tech-
nickým a architektonickým dílem je Nuselský most, který 
byl otevřen 22. února 1973. Most přes Nuselské údolí, je-
hož stavba začala v roce 1965, však proslul i jako místo, 
kde svůj život skokem do čtyřicetimetrové hloubky ukon-
čily již stovky sebevrahů. Plány na přemostění hlubokého 
údolí botiče vznikaly již na počátku 20. století, ale teprve 
na přelomu padesátých a šedesátých let byla uspořádá-
na architektonická soutěž, z níž vítězně vyšel návrh trojice 
architektů Vojtěcha Michálka, Stanislava Hubičky a Svato-
pluka Kobra. Nuselský most je dlouhý 485 metrů a široký 
26 metrů a dodnes je jednou z největších staveb z před-
pjatého betonu v ČR.

Popeleční středou začíná postní doba 
a příprava na Velikonoce
Popeleční středou začíná v katolické tradici postní doba – 
příprava na slavení Velikonoc. V českých a moravských 
kostelích se konaly mše, na kterých se uděluje takzvaný 

Jan Budař
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Velikonoce
Velikonoce pro křesťany představují vrchol liturgického 
roku. Připomínají totiž smrt a vzkříšení Ježíše Krista, kte-
ré je pointou příběhu o Mesiáši. Protože přesné datum 
Ježíšova umučení v Novém zákoně nenajdeme, panovaly 
prvních pár století spory o to, kdy Velikonoce vlastně sla-
vit. Až v roce 325 svolal císař Konstantin takzvaný nicejský 
koncil – a bylo rozhodnuto: klíčovým dnem bude neděle 
po prvním jarním úplňku, který nastane po průchodu Slun-
ce jarním bodem. Velikonoce tedy mohou od té doby být 
mezi 22. březnem a 25. dubnem.

Masopust a Popeleční středa
Křesťanským svátkům, příchodu jara a ukončení zimního 
spánku přírody předcházel masopust. Patříval k nejveselej-
ším dnům po Novém roce. Veselí propukalo o masopustní 
neděli a končilo maškarním průvodem v úterý před Pope-
leční středou. o půlnoci ponocný odtroubil konec veselí 
a příští den se všichni sešli na mši. Ačkoliv jsou masopustní 
slavnosti dnes již spíše záležitostí venkova, rituály o Pope-
leční středě se v kostelích stále dodržují. Kněz každému 
věřícímu namaluje na čelo křížek ze směsi popela a vody 
a vysloví biblickou větu: „Pamatuj, člověče, že prach jsi 
a v prach se obrátíš.“

Postní doba
Původní myšlenka postu zdaleka neznamená jen zřeknutí 
se jídla, ale čehokoliv, co člověka spoutává a odvádí od du-
chovních věcí. Podle některých výkladů má i původ zdra-
votní a výchovný. Podle pramenů z pozdního středověku 
byli Češi v postech odjakživa přísnější než ostatní. Nejedli 
maso teplokrevných zvířat a nic, co z nich pochází: máslo, 
mléko ani vejce. Každá z šesti nedělí, které následují po 
Popeleční středě a předcházejí velikonočnímu týdnu, do-
stala svůj název.
 První, tedy Černá neděle, se jmenuje podle barvy, do 
níž se ten den oblékaly zejména ženy. o druhé postní ne-
děli – Pražné – se zase připravoval pokrm z pražených 
nedozrálých klasů. Na Kýchavou neděli se konala mše za 
odvrácení moru, k jehož příznakům v dávných dobách 
patřilo právě kýchání. Pověra se později pozměnila v tom 
smyslu, že kolikrát kdo v ten den kýchne, tolik roků bude 
živ. Čtvrtá neděle postní se nazývala Družebná a byla 
dnem, kdy měla mládež dovoleno sejít se na návsi. V ten 
den také chodíval družba se ženichem navštívit stavení bu-
doucí nevěsty. o páté neděli, takzvané Smrtné, vynášeli 
mladí „smrt“. Měla podobu slaměné figuríny na dřevěné 
tyči, oblečené do starých hadrů, někdy byla ještě ozdobe-
ná náhrdelníkem ze skořápek. Za vesnicí ji děti vhodily do 
potoka, a tak byla symbolicky ukončena zima.
 Konečně poslední, Květná neděle, probíhala v duchu 
svěcení proutků kočiček, dubu, lísky, smrku a podobně. 
Zasunuté za obrázky svatých měly chránit dům před bles-

VelikoNoce

kem, zapíchnuté do pole zajišťovaly dobrou úrodu. Pope-
lem ze spálených posvěcených větviček kreslil napřesrok 
o Popeleční středě kněz znamení kříže věřícím na čelo. 
Květná (ve světě Palmová) neděle připomíná den Kristo-
va příchodu do Jeruzaléma, kdy jej lidé zdravili máváním 
palmovými listy.

Pašijový týden
Svatý, Velký nebo také Pašijový týden začíná právě Květ-
nou nedělí, ale vrcholí až slavností Vzkříšení na konci tak-
zvaného svatého třídení. Toto třídení začíná na Zelený 
čtvrtek, pokračuje přes Velký pátek a bílou sobotu.

Zelený čtvrtek
V tento den Ježíš Kristus naposledy večeřel se svými apoš-
toly. Název Zeleného čtvrtku byl doložen už ve 12. století 
v Německu, odkud se dostal do Čech. Proč se prvnímu 
dni třídení přiřadila právě zelená barva, není úplně jasné. 
Jedna verze praví, že navazuje na židovský zvyk jíst v tento 
den pokrmy z prvních zelených bylin. Podle jiné je vysvětle-
ní prostší: kněz totiž oblékal zelené mešní roucho. V české 
lidové tradici 19. století začínal Zelený čtvrtek před výcho-
dem slunce modlitbou v zahradě. Ještě v polovině 20. sto-
letí bylo možné spatřit věřící, jak vycházejí z domu před 
úsvitem, modlí se pod stromem směrem k východu a líbají 
zem. Někteří vědci takový rituál považují za pozůstatek po-
hanského kultu země. Dívky se omývaly ranní rosou, aby 
zůstaly krásné a zdravé.

popelec. Věřící dostali na čelo označení popelem jako 
znamení kajícnosti. Například pražský arcibiskup Dominik 
Duka vedl mši v katedrále sv. Víta. Jednou z nejzajímavěj-
ších událostí v pražské arcidiecézi je Popelec umělců v aka-

demické farnosti Nejsvětějšího Salvátora. Interiér kostela 
během postní doby jedinečným způsobem promění kolek-
ce postních obrazů Patrika Hábla, která dočasně nahradí 
všechny oltářní obrazy.

Kristus se modlí v zahradě Getsemanské, vyřezávaný a polychromovaný 
reliéf na motiv evangelia Zeleného čtvrtku, Čechy, počátek 19. století
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 Ještě před východem slunce se zametal celý dům, omý-
val se dobytek. V okolí Hořic se v ten den šlehalo po pod-
laze a se slovy „ven hosti bez kosti“ se vyháněly blechy 
a obtížný hmyz. Zelený čtvrtek byl posledním dnem do 
bílé soboty, kdy v kostele směly zaznít zvony – na znamení 
smutku nad ukřižováním Ježíše. říkalo se, že „odlétají do 
říma“. Veškerý rámus a hluk pak obstarávaly řehtačky, kla-
pačky a jiná dřevěná rámusidla. Sotva jsou pašije skonče-
ny, vyběhnou chlapci z kostela a klapajíce a řehtajíce, honí 
po vsi Jidáše, při čemž zplna hrdla vyvolávají:
 „Jidáši! Cos učinil,
 žes Pána Krista zradil?
 Musíš za to v pekle býti,
 s čertem, ďáblem přebývati!“
 Ze 16. století se dochovaly popěvky proti Jidášovi, který 
Krista zradil. Ve východních i západních Čechách bylo do-
konce zvykem, že jeden z chlapců (pokud možno se zrza-
vými vlasy) vyběhl při mši z kostela a utíkal pryč. ostatní 
děti s řehtačkami pak běžely za ním.

Velký pátek
Den největšího křesťanského smutku, památka umučení 
Ježíše Krista, je velkým svátkem zejména v prostředí pro-
testantském. Katolická liturgie je toho dne strohá, neko-
ná se mše, ale pouze bohoslužba složená ze čtení textů 
a zpěvu. Velký pátek je dnem nejpřísnějšího postu v roce. 
Vzpomeňme si například na babičku boženy Němcové, 
která nevzala do úst již od čtvrtka od rána až do Vzkříšení 
v neděli ráno. Velkopáteční půst nemusel být podobně ex-
trémní, ale strava požívaná v tento den neměla obsahovat 
maso teplokrevných zvířat. Málokdo dnes ví, že mezi post-
ní krmě dříve patřil i typicky vánoční kapr.
 I na Velký pátek vstávali lidé před úsvitem, aby se omyli 
ranní rosou. V okolí Volyně se mládenci dokonce potápě-
li v potoce a snažili se pusou vytáhnout z vody oblázek, 
který poté hodili levou rukou za hlavu. To aby je nebole-
ly zuby. Vedle pobožnosti uctívání kříže, kdy věřící líbají 
rány Krista přibitého na kříži, se na Velký pátek ještě mís-
ty hrají takzvané pašijové hry. V zemích Koruny české je 
v době baroka zaváděli jezuité. Herci byli buď řeholníci, 
nebo později sami farníci. U bohatších spoluobčanů se 
účast na pašijové produkci považovala za veřejný projev 
kajícnosti. Hry byly (a stále jsou) velkolepou realistickou 
podívanou, přibližující události Kristových posledních  
dnů.
 Na Velký pátek při pašijí hlase vždycky jednou za rok 
blaník otvírá se, ale i jiné hory a skály, aby prozradily své 
poklady. Mezi čtením pašijí běhává mládež venku kolem 
stavení s pometlem a volá: „Vy, čerti, jděte pryč honem, my 
vás tady nepotřebujem!“
 Někde na Velký pátek vykuřují stavení kočičkami od 
Květné neděle a vykropují svěcenou vodou, aby byl dům 
ochráněn od zlých duchů a špatných lidí i ode všeho ne-
štěstí. Toho dne se pečou „jidášky“, placky, které se jedí 
pomazané medem, na paměť sladkého, ale zrádného po-
líbení Jidášova. Před východem slunce klekají hospodáři 
v zahradách pod ovocnými stromy a říkají: „Modlím se 
k tobě, strome zelený, ať tebe Pán bůh dobrým odmění!“ 
Jiná modlitbička zní: „Ráno, ráno, raníčko, dřív než vyšlo 
sluníčko, židé pána Ježíše jali. Kristus Pán svůj kříž nese, až 
se celý pod ním třese. Pilát se ho ptá: – Pane, zima-li? Pán 
Ježíš odpovídá: – Mne zima není ani nebude. Kdo ta slova 
říkati bude, ten zimnici míti nebude!“

Bílá sobota
V noci ze soboty na neděli vstoupil Ježíš na nebe. Tato 
noc – označovaná jako Velká – dala ve 14. století jméno 
Velikonocům. Téže noci se „zvony vracejí z říma“. Před 
noční slavností Zmrtvýchvstání, které se říká vigilie, svě-
tí kněz před kostelem oheň, od kterého se zapálí paškál 
(velikonoční svíce), a světlo se přenese do kostela. obřad 
žehnání světla neboli lucernarium je doložen už ve slovan-
ských bohoslužbách svatých Cyrila a Metoděje na Velké 
Moravě. označení bílá sobota je odvozeno od bílého rou-
cha nových katechumenů, kteří byli od středověku křtěni 
právě v tento den.

Hod boží velikonoční
Slavnost Zmrtvýchvstání Páně vrcholí v neděli druhou slav-
nou mší. Končí doba dlouhého půstu. Při mši se světí veli-
konoční pokrmy – beránek, mazanec, vejce, chleba, víno... 
„Dodnes nosí katolíci a pravoslavní velikonoční pokrmy 
k posvěcení: čím dále na východ, tím bohatší tradice svěce-
ní pokrmů, tím objemnější obřadní koláč a košíky s uzenou 
šunkou i klobásami,“ píše ve své knize Velikonoce v čes-
ké lidové kultuře Věra Frolcová. „Jaký je to mazanec, bez 
koření, bez vajec?“ zpívá se v jedné pomlázkové koledě. 
o Velikonocích nesmí vejce chybět v žádném pokrmu: pro-
to všechny ty nádivky, mazance, jidášky, beránci i perníky.

Červené pondělí
Pravé světské (a zejména dětmi nejvíce očekávané) rado-
vánky přicházejí na Červené neboli Velikonoční pondělí. 
Pomlázka, na Valašsku a Lašsku zvaná šmigrust, začíná 
většinou brzy ráno. Spočívá ve šlehání žen a dívek jarními 
pruty, nejčastěji spletenými do sebe po osmi a více kusech. 
Význam pomlázky je ukryt v jejím názvu. Má za úkol ženy 
pomlazovat, ozdravovat. Příslušnice něžného pohlaví na vý-
prask reagují různě kraj od kraje. Někde vyrážejí s odvetnou 
pomlázkou druhý den, jinde chlapce polévají vodou.
 Druhý možný výklad – například v kuriózním podání 
mistra Jana Husa – hovoří o zcela jiné funkci pomlázky: 
trestající. „A tak ti, kteří mrskají druhé, říkají Pomni hody, 
čímž se míní: A tak vy, ženy, mrskejte ráno pořádně své 
muže prutem, jestliže od vás vyžadují manželskou povin-
nost v těchto posvátných dnech.“ Šlehání dívek je většinou 
spojeno s koledováním. Koledníci odříkávají zpěvavým 
hlasem rozmanité koledy, například: „Hody, hody, do pro-
vody! Dejte vajíčko malovaný, nedáte-li malovaný, dejte 
aspoň bílý, slepička vám snese jiný.“ Tradiční trofejí ved-
le dnes rozšířeného alkoholu a pentlí na pomlázku jsou 
malovaná vejce jako symbol plodnosti, úrodnosti, života 
a vzkříšení. Kraslice jsou na českém území známé od 14. sto-
letí. Původně slovo znamenalo vejce barvené načerveno –  

Velikonoční řehtačky
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Česká ekonomika loni klesla o 1,1 procenta

Česká ekonomika loni meziročně klesla o 1,1 procenta. Vy-
plývá to z předběžných údajů Českého statistického úřadu. 
Takový propad analytici předpokládali. Hrubý domácí pro-
dukt se snížil i v samotném čtvrtém čtvrtletí, a to meziročně 
o 1,7 procenta a mezičtvrtletně o 0,2 procenta. ekonomika 
tak dál zůstala v recesi, kde se nachází již od konce před-
loňského roku. Nedařilo stavebnictví i zemědělství, uvedl 
ČSÚ. Intenzitou je ovšem nynější pokles HDP menší než 
v letech 2008-2009. Uvedli to ekonomové v reakci na úda-
je Českého statistického úřadu. Recese přitom podle nich 
bude asi ještě pokračovat. Zlepšení očekávají nejdříve od 
druhého čtvrtletí letošního roku.

Český vývoz loni poprvé v historii 
překonal tři bilióny korun
Čeští exportéři si loni připsali nový rekord, když vývoz 
tuzemských firem v roce 2012 poprvé v historii překonal 
hranici tří biliónů korun. Na výsledku se ve výraznější míře 
podílely i vývozy do zemí mimo evropskou unii. Vyplývá 
to z údajů Českého statistického úřadu (ČSÚ) a minister-
stva průmyslu a obchodu (MPo). Výsledky prosincového 
zahraničního obchodu podle některých analytiků mohou 
ukazovat na začínající oživování ekonomiky. Podle minis-
terstva průmyslu a obchodu byla uspokojující i struktu-
ra českého vývozu, ve kterém převládají stroje, dopravní 
prostředky a další finální výrobky. Výhled na letošní rok 
je zatím podle MPo ovšem značně rozporuplný. Přebytek 
zahraničního obchodu Česka byl loni rekordní. Činil 310,8 
miliardy korun, což je meziročně o 119,6 miliardy korun 

břeZeN, dUbeN

Pranostiky
Březen
březen – za kamna vlezem.
V březnu vítr, v dubnu déšť – pak jistě úrodný rok jest.
březnové slunce má krátké ruce.
Jestli březen kožich stáhl, duben rád by po něm sáhl.
březen bez vody – duben bez trávy.
Suchý březen, studený duben, mokrý máj – bude v sto-
dole ráj.
Jak prší v březnu, tak také v červnu.
Hřmí-li v březnu, tak také v červnu.
Kolik mlh v březnu k nebi stoupá, tolik bude ještě mrazů 
po Velikonocích.

duben
Český název tohoto měsíce duben se odvozuje ze slova 
dub. V tomto měsíci teprve začínají rašit duby. První dub-
nový den se nazývá apríl. Už od 16. století je apríl spo-
jen s různými žertíky a drobnými zlomyslnostmi. Aprílové 
počasí označuje počasí nestálé, proměnlivé a používá se 
i tehdy, pokud se hovoří o proměnlivém a nestálém počasí 
v jiný čas.

Aprílové počasí jsou časy a nečasy.
bouřky v dubnu zvěstují dobré léto.
březen – za kamna vlezem; duben – ještě tam budem.
Co duben našetří, to květen spálí.
Duben hojný vodou – říjen vínem.
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a lepší výsledek. Zahraniční obchod se státy evropské unie 
(eU) skončil loni přebytkem 710 miliard korun a byl me-
ziročně o 36,6 miliardy korun vyšší. Se státy mimo eU se 
schodek zmenšil o 83,1 miliardy korun na 399,2 miliardy 
korun.

EK: Ekonomika ČR bude letos stagnovat, 
deficit nad 3 % HDP
Česká ekonomika bude letos stagnovat, odhadla evropská 
komise. Komise dál očekává, že schodek rozpočtu letos 
dosáhne 3,1 procenta hrubého domácího produktu. To by 
znamenalo, že bude nad klíčovou hranicí tří procent, jejíž 
dodržení je nezbytné k ukončení procedury pro nadměr-
ný deficit, kterou unie s Českem vede. Komise předpoklá-
dá, že schodek českého rozpočtu za loňský rok dosáhne 
5,2 procenta HDP. Na tom se výraznou měrou podílí za-
počítání církevních restitucí. Problémy s čerpáním evrop-
ských fondů měly na rozpočet dopad zhruba 0,3 procenta 
HDP, uvedla komise. Ministerstvo financí ale očekává, že 
letos udrží deficit veřejných financí pod plánovanými tře-
mi procenty HDP. Podmínkou ale je, že se dramaticky ne-
zhorší ekonomická situace v evropě. V reakci na odhady 
to řekl ministr financí Miroslav Kalousek. Zároveň uvedl, 
že nepočítá letos s žádnými mimořádnými opatřeními ve 
státním rozpočtu.

Ceny v průmyslu v lednu zrychlily 
meziroční růst na 1,4 procenta
Ceny průmyslových výrobců v lednu zrychlily meziroční růst 
na 1,4 procenta po prosincovém zvýšení o 1,2 procenta.  

odtud Červené pondělí. Snad nikde ve světě se zdobení 
vajec nerozvinulo tak jako v Čechách, Moravě a Slezsku.
 Již dlouho před velikonocemi si děvčata připravovala 
pro chlapce kraslice. Na některých bývaly rozpustilé ná-
pisy, na jiných složité rostlinné a geometrické ornamenty, 
prováděné vyškrabováním nebo technikou voskové batiky, 
na dalších obtisknuté lístky po vyvaření v odvaru z cibulo-

vých listů. Chlapci si odnesli jako výslužku nejen kraslice, 
ale někde byli pohoštěni i kořalkou a koláči.
 Velikonoce obvykle končily zábavou v hostinci, jíž se 
uzavírala dlouhá doba zimního půstu. globalizace do Čech 
přinesla i původem germánského zajíčka. Ten symbolizuje 
kromě štěstí a plynutí času také zmrtvýchvstání – zajíc totiž 
podle lidových pověr nikdy nespí, protože nemá víčka.
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Prodej spotřební elektroniky 
loni klesl o pětinu
Trh se spotřební elektronikou se loni v Česku propadl 
o 21 procent na 11,8 miliardy korun. obrat trhu s kance-
lářskou technikou klesl o 16 procent. Dařilo se pouze pro-
dejům mobilních telefonů, které stouply meziročně o čtyři 
procenta. Vyplývá to z aktuální zprávy gfK TeMAX. obrat 
tuzemského trhu s technickým spotřebním zbožím se loni 
meziročně snížil o desetinu na 60,7 miliardy korun. Trh 
informačních technologií klesl o 16 procent, lépe se prodá-
valy pouze tablety. Prodej velkých domácích spotřebičů se 
snížil o 1,4 procenta a malých spotřebičů o 2,5 procenta.

Česko je výrazně závislé 
na dovozu ovoce a zeleniny
Česko je výrazně závislé na dovozech ovoce a zeleniny, 
a to i u druhů, které se v tuzemsku tradičně pěstují. V loň-
ském roce se podle údajů ČSÚ do země dovezlo zeleni-
ny, ovoce a ořechů v součtu za 22,5 miliardy Kč. Nejvíce 
výpěstků se dováží ze Španělska. Nepříznivý vývoj si za-
čaly uvědomovat i úřady. Součástí dlouhodobé strategie, 
kterou nedávno představilo ministerstvo zemědělství, jsou 
také opatření pro růst soběstačnosti Česka u ovoce a ze-
leniny. Podle údajů ministerstva zemědělství pocházely 
v roce 2011 z dovozu téměř dvě třetiny domácí spotřeby 
zeleniny a zhruba čtvrtina snědeného ovoce mírného pás-
ma. Spotřeba ovoce v České republice jde v posledních 
letech dolů, a to kvůli snaze lidí šetřit. Z dosud nejvyšších 
90,4 kilo gramu na osobu a rok v roce 2009 se spotřeba 
během dvou let propadla o 13 procent na 79 kilogramů 
na osobu. Nejvíce klesla spotřeba jablek. Pozici na trhu 
ztrácejí hlavně domácí producenti, protože dovozy jablek 
do Česka loni vystoupaly k rekordu.

Česko loni navštívilo 
o šest procent více turistů
V hotelech, penzionech a kempech se loni v Česku ubyto-
valo zhruba 13,65 milionu hostů, což bylo o 5,8 procenta 
více než předloni. Počet nocí, které v Česku strávili, se zvý-
šil o 3,5 procenta na 39,6 milionu. Na růst návštěvnosti 
i přenocování měli opět vliv především turisté z ciziny. Vy-
plývá to z dat Českého statistického úřadu. Zahraničních 
návštěvníků přijelo loni do Česka skoro 7,2 milionu, což 
bylo meziročně více o 6,8 procenta. Tradičně přijelo nejví-
ce zahraničních turistů z Německa a Ruska a nejčastěji se 
ubytovali v hlavním městě.

Podnikatelem roku 2012 je majitel HOPI 
František Piškanin
Držitelem ocenění Podnikatel roku 2012 ČR se stal majitel 
logistické společnosti HoPI František Piškanin. Vítěznou 
trofej převzal v pražském Paláci žofín z rukou pražského 
primátora bohuslava Svobody a Magdaleny Souček, ve-
doucí partnerky firmy ernst & Young, která soutěž v ČR 
vyhlašuje od roku 2000. Vítěz soutěže bude mít šanci utkat 
se o titul světového podnikatele roku v Monte Carlu. Piška-
nin začínal s podnikáním od nuly otevřením malých potra-
vin v Karlových Varech v roce 1992. Nyní patří logistická 
a transportní skupina HoPI mezi největší hráče ve střední  

Proti předchozímu měsíci stouply o 1,1 procenta. Meziroč-
ně rostly také ceny zemědělských výrobců. Naopak nižší 
byly ceny stavebních prací a tržních služeb. oznámil to 
Český statistický úřad. Ceny zemědělských výrobců byly 
v lednu meziročně vyšší o 15,4 procenta, v loňském pro-
sinci se zvýšily o 13,8 procenta.

ČEZ a Czech Coal chystají podpis 
smlouvy o dodávkách uhlí
elektrárenská společnost ČeZ a těžařská firma Pavla Ty-
kače Czech Coal ukončily jeden z největších sporů české 
energetiky a v nejbližších dnech podepíšou smlouvu o do-
dávkách uhlí. elektrárna Počerady bude z dolu Vršany až 
do jeho vyuhlení, tedy zhruba 30 až 50 let, dostávat šest 
milionů tun uhlí ročně. Jeho hodnota přesahuje 200 mi-
liard korun. S odvoláním na několik zdrojů o tom informu-
jí Hospodářské noviny. Součástí smlouvy je prý i dohoda 
o neútočení. elektrárně skončila dlouhodobá smlouva 
na konci roku. obě strany se loni několik měsíců snažily 
ceny uhlí pro letošek dohodnout, ale právě to byl jeden ze 
sporů, který nedokázaly překonat. Ze smlouvy nyní vyplý-
vá, že se výkupní cena hnědého uhlí zvýší na 39 korun za  
giga joule a do budoucna bude vázána na ceny černého 
uhlí.

Zástupci ČEZ jednali 
s bulharskými starosty
Protesty bulharů, nespokojených s vysokými životními ná-
klady a účty za elektřinu, slábnou. Vedení bulharské od-
bočky společnosti ČeZ, která se v minulých dnech stala 
jedním z terčů pouličních protestů, se setkalo se zástupci 
bulharských regionálních zastupitelstev. Podle agentury 
Focus starostové vyslechli názor české distribuční společ-
nosti na způsoby cenotvorby a seznámili se s úsilím ČeZ 
vysvětlit občanům strukturu poplatků za odběr energie. 
„ČeZ považuje vysoce kvalitní dodávku elektřiny za svou 
prioritu, ale bulharský regulátor přesto zahájil proces ode-
brání licence,“ řekl na setkání šéf bulharského zastoupe-
ní ČeZ Petr Dokládal. Uvedl, že ČeZ je připraven jednat 
s občany, spotřebitelskými organizacemi, místními úřady 
i státními institucemi.

iDnes: Miliardář Vítek ovládl 
maďarskou firmu Ablon
Majitel realitní skupiny CPI Radovan Vítek ovládl jedno-
ho z největších maďarských developerů firmu Ablon. Ve 
společnosti získal kontrolní podíl 50,8 procenta a podal 
nabídku k nákupu dalších akcií. Uvedl to server iDnes.cz.  
Ablon staví nákupní centra, hotely, logistického parky 
i kancelářské budovy. Kromě Maďarska působí v Polsku, 
v Česku a v Rumunsku. S jeho akciemi se obchoduje na 
burze v Londýně, kam vstoupil před vypuknutím finanční 
krize. Vítek patří k nejbohatším lidem ve střední a východní 
evropě, je například ve vedení developerské společnosti 
orco. Vítkova CPI patří k největším realitním investorům 
v Česku. Vlastní zhruba 12 700 nájemních bytů, a je tak po 
společnosti RPg byty druhým největším poskytovatelem 
nájemního bydlení v zemi. CPI dále kontroluje a spravuje 
stovky tisíc metrů čtverečních obchodních ploch a kance-
láří, vlastní hotely a sklady.
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a a východní evropě a zaměstnává v ČR, na Slovensku, v Ma-
ďarsku, Polsku a Rumunsku přes 3 300 lidí. Plánuje vstup 
do Rakouska. Rodinná firma HoPI své komplexní logistic-
ké služby poskytuje nejvýznamnějším mezinárodním i čes-
kým společnostem, jako je P&g, Makro, Metro, Unilever, 
billa, Tesco, Ahold, Kraft Foods, Nestlé, Agrofert, bohemia 
Sekt, Nutricia nebo emco.

Prohibice stála Becherovku 
100 milionů korun
omezení prodeje lihovin při metanolové kauze v loňském 
roce stála společnost Jan becher – Karlovarská becherov-
ka a. s. 100 milionů korun. Tržby firmy v druhém pololetí 
klesly o 12 procent ve srovnání se stejným obdobím pře-
dešlého roku. Ztráty firmě způsobila částečná prohibice 
i na exportních trzích. Informoval o tom generální ředitel 
firmy Anthony Schofield. Metanolová aféra, která vypukla 
na začátku září, si vyžádala 38 mrtvých a desítky lidí měly 
po vypití otráveného alkoholu zdravotní problémy. Zákaz 
prodeje lihovin nad 20 procent alkoholu vyhlásilo minister-
stvo zdravotnictví 14. září. Zmírnilo ho po dvou týdnech, 
když vláda umožnila prodávat a konzumovat lihoviny vyro-
bené před 1. lednem 2012 a letos vyrobený alkohol s pro-
kázaným původem lihu.

Škoda Auto spustila v Mladé Boleslavi 
novou lisovací linku
Největší tuzemská automobilka Škoda Auto v továrně 
v Mladé boleslavi spustila provoz ekologické lisovací linky, 
která bude vyrábět součásti pro octavie, rapidy a pozdě-
ji i pro další modely. Automobilka do nové výrobní linky 
investovala přes 66 milionů eur, což je skoro 1,7 miliardy 
korun. Hlavní výhoda nového zařízení spočívá v tom, že 
je jednodušší pro obsluhování a jdou na ní lépe upravit 
procesy k výrobě aut. Ročně dokáže vyrobit kolem 4,4 mi-
lionu dílů, uvedli představitelé firmy. Podle automobilky je 
to v současnosti nejmodernější lis svého druhu.

Rada schválila prodej české pobočky BBC 
společnosti Lagardere
Rada pro rozhlasové a televizní vysílání schválila převod 
stoprocentního obchodního podílu společnosti bbC Ra-
diocom, která v Česku provozuje rozhlasovou stanici bbC, 
na mediální skupinu Lagardère Active ČR. Proti koupi bbC 
ze strany francouzské společnosti dříve protestoval Český 
rozhlas (ČRo), který chtěl obchod zastavit, mimo jiné kvů-
li obavám z narušení hospodářské soutěže. V programu 
bbC nyní vysílá šest hodin denně stanice ČRo Rádio Čes-
ko. ČRo požadoval vysílání prodloužit na 12 hodin, což ale 
Rada pro rozhlasové a televizní vysílání loni v létě zamítla. 

Jiří Drahoš pokračuje v čele Akademie věd

Prezident Václav Klaus jmenoval šéfem Akademie věd zno-
vu Jiřího Drahoše, začíná mu tak druhé funkční období. 

Spolupráce bbC a ČRo skončila na konci února. Lagardère 
Active ČR je českou pobočkou nadnárodní mediální sku-
piny Lagardère, provozuje například rádia evropa 2, Frek-
vence 1 a bonton.

Lidé loni za umění utratili 
rekordních 881 milionů
Rekordních 881 milionů loni utratili sběratelé a investoři 
na tuzemských aukcích výtvarného umění. Loňský obrat 
o 17 procent překonal do té doby rekordní rok 2009, o 36 
procent překonal předchozí rok 2011. Za více než milion 
korun se loni prodalo 138 obrazů a soch, což je o čtvrtinu 
více než o rok dřív. Aukční trh se podle odborníků čím dál 
více kultivuje. Sběratelé vyhledávají kvalitní díla i v rámci 
produkce slavných autorů. Na českých aukcích se ročně 
objeví asi 25 000 položek, z toho přes 10 000 se prodá. 
Loni byla úspěšnost aukcí 41 procent. Díla nad milion ko-
run tvoří 61 procent z obratu. Loňský rok na českých auk-
cích patřil zejména rekordu Františka Kupky, také ale dílům 
emila Filly a čínskému umění. Nejdražším dílem roku se 
stal Kupkův obraz Tvar modré, který byl na jaře vydražen 
za rekordních 55,75 milionu korun (i s aukční přirážkou 
měl kupec zaplatit 57,42 milionu). Za uplynulých deset let 
sběratelé utratili přibližně 5,4 miliardy korun a za více než 
milion korun se prodalo kolem 750 děl.

Prezident Klaus je proti privatizaci 
Budějovického Budvaru
Prezident Václav Klaus míní, že je dobře, že budějovický 
budvar nebyl zprivatizován. řekl to při zprovoznění nové 
linky na stáčení piva do plechovek. Ministerstvo zeměděl-
ství už několik let plánovalo transformovat budvar na ak-
ciovou společnost, mimo jiné proto, aby stát mohl z firmy 
inkasovat dividendy. Když loni ministr zemědělství Petr 
bendl poslal do podniku kontrolu, zvedla se vlna nevole, 
potom popřel, že by stát chtěl budvar následně privati-
zovat. Prezident Klaus v budvaru uvedl, že je obecně pro 
privatizaci, ale privatizace pro něj znamenala zprivatizo-
vat tuto zemi a změnit ji z centrálně plánované a státem 
vlastněné.

Juračka: Češi mají stále větší zájem 
o domácí potraviny
Zájem Čechů o domácí potraviny stále roste, na maloob-
chodní konferenci Retail Summit 2013 to řekl prezident 
Svazu obchodu a cestovního ruchu a šéf řetězce CooP 
Zdeněk Juračka. Podle průzkumu svazu tvoří v tuzemských 
řetězcích podíl domácích potravin v průměru 60 až 70 pro-
cent. Češi se podle Juračky přesvědčili o tom, že tuzemské 
potraviny jsou kvalitní a bezpečné.

VĚdA A TecHNikA

Drahoš po převzetí jmenovacího dekretu novinářům řekl, 
že se chce zasadit o změnu financování vědy a také plánuje 
založit fórum pro spolupráci akademiků a průmyslníků. „Já 
jsem tomu rád, že to takhle pokračuje,“ řekl Klaus k opě-
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budějovice Jana Tichá. Většina nově objevených planetek 
se nachází mezi drahami Marsu a Jupiteru. Nalézání dal-
ších objektů, kterých existuje ve vesmíru vysoké množství, 
má podle Tiché smysl. Jubilejní 1000. planetku na Kleti ob-
jevili 27. února 2013. Na délku měří tři kilometry, nyní nese 
pořadové číslo 350969.

Čtvrtina případů klíšťové encefalitidy 
v EU byla v ČR
Česko je v eU zemí s dlouhodobě největším počtem přípa-
dů klíšťového zánětu mozku. Čtvrtina všech onemocnění 
za posledních čtyřicet let byla u českých pacientů. Uvedl to 
předseda Koalice pro podporu očkování a člen evropské 
pracovní skupiny pro klíšťovou encefalitidu Rastislav Ma-
ďar. Česko je podle něj původní endemické území, odkud 
se infekce rozšířila. V ČR bylo loni 573 onemocnění, což je 
opět nejvíc v eU. V roce 2011 to bylo dokonce 861 nemoc-
ných. očkováno proti této nemoci je ale jen 20 procent 
Češek a Čechů. V evropě nejvíce očkovaných obyvatel je 
v Rakousku, 88 procent, přispěla k tomu osvětová kampaň 
ve školách.

Muž, kterému v Brně jako prvnímu 
transplantovali játra, slaví 30 let od operace
Josef Mynář podstoupil před třiceti lety jako první pa-
cient v tehdejším Československu transplantaci jater, dnes 
je šestašedesátiletý muž zdravý a nepotýká se s žádnými 
komplikacemi. Tým pod vedením Vladimíra Kořístky My-
náře operoval 2. února 1983 v brně. Muž šel na operaci, 
když mu lékaři jako šestatřicetiletému diagnostikovali ná-
dor na játrech. „Tehdy to byla jediná indikace. Později se 
ukázalo, že to není příliš vhodné, protože nádor může mít 
metastázy i jinde,“ řekl ČTK ředitel Centra kardiovaskulární 
a transplantační chirurgie brno Petr Němec, kde v součas-
nosti dělají kolem třiceti transplantací jater ročně. U prv-
ního brněnského pacienta však žádná recidiva nenastala. 
„bere trvale léky, ale celou dobu je v dobrém psychickém 
i fyzickém stavu. Chodí na ryby a do lesa, po operaci se jim 
narodila další dcera,“ uvedl Němec.

žiVoTNÍ pRoSTředÍ

Šumava chce letos porazit nejméně 
kůrovcového dřeva za 7 let
Šumavský park plánuje na letošní rok pokácet 35 000 až 
50 000 kubických metrů kůrovcem napadeného dřeva. Je 
to nejméně za posledních sedm let. Nejvíce stromů za-
sažených škůdcem padlo v roce 2010, tehdy park poká-
cel 350 000 kubických metrů dřeva. Pokles poukazuje na 
to, že gradace kůrovcové kalamity končí, řekl ředitel NP 
Šumava Jiří Mánek. Škodlivý brouk podle něj v minulých 
letech v bezzásahových oblastech prakticky zlikvidoval veš-
kerý smrkový porost. bezzásahové oblasti tvoří 13 procent 
z celkové rozlohy 68 000 hektarů parku. Podle Mánka loni 
kvůli kůrovci uschlo 165 hektarů lesa. Nejvíce napadené 
lokality z posledních roků se nacházejí na území Modravy 
a Srní na Klatovsku.

V Ostravě zimuje vzácný racek polární, 
v Česku teprve podruhé
V ostravě se v těchto dnech objevil u nás vzácný racek 
polární. Do Česka tento pták, který se běžně vyskytuje 
v Kanadě či v grónsku, zalétl teprve podruhé. Loni ho or-
nitologové pozorovali na Chomutovsku. Vzácného ptáka 
si ornitologové všimli 28. ledna v ostravě-Přívozu u řeky 
ostravice. Přidal se k hejnu racků bělohlavých, kteří se 
v Česku vyskytují běžně. Racek polární je menší než ra-
cek bělohlavý, má rozpětí křídel 125 až 135 cm. Na rozdíl 
od ostatních racků je velmi světlý a má křídla zcela bílá. 
Hnízdí v severních oblastech Kanady a v grónsku. Jen vel-
mi vzácně se objevují jednotliví ptáci u mořského pobřeží 
v severozápadní evropě. V České republice byl pozorován 
pouze dvakrát.

tovnému jmenování Drahoše do čela akademie. Staronový 
šéf akademie dlouhodobě usiluje o vyšší kvalitu výzkumu 
a finanční motivaci pro nejlepší, zejména mladé vědce.

Češi se podílejí na přípravě 
nového dopravního letounu
Český letecký výzkum se podílí na přípravě výroby nového 
dopravního letounu s kapacitou 70 míst a doletem 2 500 
kilometrů. Letadlo by mělo být určené především pro ev-
ropu, Jižní Ameriku a částečně Severní Ameriku. Serveru 
ihned.cz to řekl šéf Výzkumného a zkušebního leteckého 
ústavu v Praze Josef Kašpar. Na projektu s názvem Hele-
na se vedle Česka podílí Rumunsko, Polsko a Německo. 
Současné letouny mají podle Kašpara buď příliš mnoho 
sedaček, nebo mají příliš krátký dolet. „Míříme do jakési 
mezery na trhu, která tam dnes je,“ uvedl. Kašpar dodal, 
že letadlo by se mělo vyrábět podobně jako Airbus, tedy 
ne v jedné továrně a v jedné zemi. V Česku má největ-
ší šance na uplatnění v projektu kunovická firma Aircraft  
Industries.

Objev českých vědců může 
pomoci léčit leukémii
Čeští vědci z Ústavu molekulární genetiky učinili podle Čes-
kého rozhlasu unikátní objev, který by v budoucnu mohl 
pomoci v léčbě leukémie. Popsali princip, jak se zhoubné 
buňky u akutní myeloidní leukémie dostávají z kostní dřeně 
do krve a zaplavují organismus. V České republice každým 
rokem onemocní akutní leukémií zhruba 400 pacientů.

Observatoř na Kleti 
má 1 000 objevů planetek
Hvězdárna na Kleti na Českobudějovicku v lednu dosáh-
la hranice tisíce potvrzených objevů planetek. Je v tomto 
směru druhou nejlepší funkční evropskou observatoří. Více 
objektů nalezla pouze hvězdárna ve Španělsku. Stanice na 
Kleti na vrcholku blanského lesa první planetku objevila 
v roce 1977, řekla ředitelka Hvězdárny a planetária České 
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a ný jsou v republice chráněni. Kvůli jejich výskytu je CHKo 
beskydy zařazena mezi evropsky významné lokality vel-
kých šelem.

V ZOO Praha se narodil oraguntan, první 
po 42 letech, a první slůně v její historii
V Zoo Praha se narodilo mládě jednoho z nejohroženěj-
ších lidoopů planety, orangutana sumaterského. V pražské 
zoo se orangutan narodil naposledy před dvaačtyřiceti lety. 
ČTK to oznámil mluvčí zoologické zahrady Michal Šťastný. 
V přírodě už podle něj žije jen zhruba 7 300 orangutanů 
sumaterských a jejich stavy stále klesají kvůli ztrátě přiroze-
ného prostředí i nelegálnímu lovu. Čtyřiadvacetiletá sami-
ce Mawar porodila přímo v zadní části pavilonu Indonéská 
džungle, kde si pod kamennými oblouky vytvořila hnízdo 
z dřevité vlny. Chov v zoologických zahradách je pro přežití 
orangutanů sumaterských klíčový, protože ve volné příro-
dě jejich stavy podle zoo rychle klesají. Zoo Praha chová 
orangutany sumaterské od roku 1961 a v roce 1971 se 
tam narodilo vůbec první mládě v historii chovu v Praze 
i tehdejším Československu.
 V pražské zoologické zahradě se narodilo slůně, a to 
vůbec první za její víc než osmdesátiletou historii. Zájem-
ci by mládě-samičku mohli poprvé uvidět 30. března při 
slavnostním otevírání nového slonince. Čerstvý přírůstek 
je čtvrtým potomkem slonice Donny, která se do Prahy 
dostala loni na jaře z Rotterdamu. Tamní chovatelé se na 
porod nyní přijeli také podívat. Slůně podle něj s matkou, 
starší sestrou Tonyou a dalšími slony nyní obývá nový slo-
ninec v severní části zahrady. Jeho otevření se plánuje na 
sobotu 30. března.

Nejstarší gorila pražské zoologické zahrady 
Kamba těžký porod přežila, její mládě ale ne
Kamba při komplikovaném porodu přetrhla pupeční šňů-
ru, zpečetila tak osud svého mláděte. Do záchrany gorily 
se zapojilo více než dvacet chovatelů, veterinářů a lékařů. 
Nejstarší z pražských goril už jednou podobně těžký porod 
prodělala, mládě při něm také uhynulo.
 Nejstarší členka pražské gorilí tlupy přišla na svět za-
čátkem sedmdesátých let v kamerunských deštných lesích. 
byly jí sotva dva roky, když její rodinu povraždili pytláci. 
Dostala se nejprve do Zoo v Lipsku a poté prošla několika 
dalšími zahradami, než se v roce 2005 zabydlela v Praze. 
Zoo ji charakterizuje jako tmelící prvek celé gorilí rodiny 
a hodnou „tetičku“ všech mláďat.

Ekologové napočítali na Šumavě méně vyder, 
v Beskydech zjistili nárůst
Při zjišťování výskytu vyder jich ekologové na Šumavě na-
počítali méně než při minulém sčítání, v beskydech popu-
lace naopak roste. Uvedla to Agentura ochrany přírody 
a krajiny ČR. Podotkla ale, že výkyvy nemusejí nic zna-
menat, protože se sčítalo jen v přesně vymezené oblasti. 
ekologové také poprvé počítali vydry v orlických horách, 
výsledek pomůže třeba při posudcích kvůli náhradám 
škod, které vydry způsobily na rybách. V Česku žijí vyd-
ry také třeba na Vysočině či jižní Moravě. V beskydech se 
naposledy počítalo před sedmi lety, vydří populace se tam 
tehdy teprve začala rozrůstat.

Povodí Labe chce revitalizovat 
slepé rameno Labe v Pardubicích
Státní podnik Povodí Labe chce revitalizovat slepé rameno 
řeky Labe v pardubických Polabinách. Podmínkou je, aby 
na projekt získalo dotaci z operačního programu životního 
prostředí. Zanesené řečiště je třeba především odbahnit. 
Vyčištěním zaneseného koryta a znovuoživením slepého 
ramene a vodní plochy zvané bajkal by Pardubice moh-
ly získat další rekreační a sportovní zónu nedaleko centra 
města. Zachována by měla zůstat i část lužního lesa. Slepé  
rameno vzniklo v letech 1918 až 1919. Za desetiletí jej 
obrostly náletové dřeviny, ve vodě se dlouhodobě roz-
kládá spadané listí a odumřelé rostliny. Zahnívající voda 
má neblahý vliv na ekosystém. Povodí Labe odhaduje, 
že odtěží přibližně 20 000 metrů krychlových sedimentů.  
Předpokládané náklady revitalizace se odhadují na 70 mi-
lionů korun.

Vědci nalezli v Národním parku Podyjí 
nový druh mouchy
Vědci objevili nový druh mouchy, který žije pouze v Národ-
ním parku Podyjí na Znojemsku. Je z čeledi koutulovitých 
a dostala název trichomyia hardeggensis. Druhé jméno 
v názvu odkazuje na místo nálezu – dolnorakouský Har-
degg, který těsně přiléhá k parku. ČTK to řekl entomolog 
správy parku Robert Stejskal. Nález nového druhu hmyzu 
je podle odborníků mimořádnou událostí. Z dosavadního 
výzkumu podle Stejskala vyplývá, že tato muška, s křidélky 
dlouhými pouhých 2,4 milimetru, má vazbu na zachovalé 
lesy s dostatkem starých stromů a mrtvého dřeva.

Přírodovědci objevili v Národním parku 
Podyjí vzácné orly
V Národním parku Podyjí na Znojemsku přibývá velmi 
vzácných orlů. Pracovníci správy parku v minulých dnech 
při sčítání ptáků zaznamenali šest orlů mořských, což je 
největší počet za poslední tři roky, a také orla královského. 
Toho se od roku 2000 podařilo pozorovat v Podyjí pouze 
pětkrát. Uvedl to zoolog správy parku Martin Valášek. Vše 
nasvědčuje tomu, že někteří z orlů mořských se v Podyjí 
zabydlí natrvalo.

Ochránci přírody budou 
sčítat šelmy v Beskydech
ochránci přírody spolu s dobrovolníky začali mapovat vý-
skyt velkých šelem v beskydech. Hledají stopy rysů, vlků 
a medvědů. Akce se pořádá již 29. rokem. Podle posled-
ních odhadů se v oblasti beskyd včetně přilehlé pohraniční 
strany Slovenska vyskytuje kolem osmi až deseti rysů, tři až 
pět vlků a dva až tři medvědi, sdělila koordinátorka Dana 
bartošová ze Správy Chráněné krajinné oblasti (CHKo)
beskydy. beskydy jsou přitom jediným místem v ČR, kde 
tyto tři šelmy žijí. Rys ostrovid, medvěd hnědý a vlk obec-
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Archeologové objevili na dně Jordánu 
středověkou cihelnu
Při odbahňování táborského Jordánu objevili archeologové 
na dně nádrže středověkou cihelnu a cihlářskou pec. Jde 
o několik set let starý objekt, řekl vedoucí odborů investic 

ARcHeoloGie

a strukturálních fondů táborské radnice Karel Hotový. „Jor-
dán je 520 let pod vodou, takže cihelna pravděpodobně bude 
ještě minimálně o nějaký ten rok starší,“ řekl. Podle vedou-
cího archeologického výzkumu Rudolfa Krajíce zabírá cihel-
na zhruba 1 000 metrů čtverečních. Pozůstatek vypalovací 
cihlářské pece stojí na půdorysu o rozměrech 3 × 3 metry.

žiVoTNÍ pRoSTředÍ

SŽDC zavádí technologii, která umí 
automaticky zastavit vlak
Všechna v tuzemsku nově budovaná železniční návěstidla 
budou od letošního roku vybavena zabezpečovacím sys-
témem, který vlak automaticky zastaví, pokud projede „na 
červenou“. Nový systém má přispět ke zvýšení bezpečnosti 
provozu. Podle statistik Drážní inspekce se v minulém roce 
stalo na železnici 77 případů, kdy vlak projel návěstidly, 
nikdo při nich nebyl zraněn ani usmrcen. Nový zabezpe-
čovací systém má ale řadu omezení, například může pra-
covat pouze ve spojení s elektronickými stavědly, kterých 
je v Česku zhruba 200 a tvoří pětinu všech těchto zařízení.

Na opravu silnic v ČR letos půjde 
přes osm miliard Kč
Na opravu silnic v České republice by letos mělo jít více než 
osm miliard korun. ředitelství silnic a dálnic (řSD) plánuje 
na opravy dálnic, rychlostních silnic a silnic první třídy vy-
naložit 4,6 miliardy korun. 3,6 miliardy korun z této částky 
půjde na opravy nejvíce poškozených rychlostních silnic 
a silnic první třídy, další zhruba miliarda půjde na akutní 
opravy a údržbu dálnic. Zbylé peníze chtějí na komunikace 
druhých a třetích tříd investovat kraje a jednotlivá města. 
K ideálnímu stavu rychlostních silnic a silnic první třídy by 
ovšem podle odhadů řSD muselo být investováno mini-
málně 11,3 miliardy korun. Kolik peněz by bylo potřeba 
pro odstranění všech škod na dálnicích, řSD neuvedlo.

14. 2. 2013 ČRo 6 – Názory a argumenty
Stavíme nejvíc železnic v historii
Česko dosud nikdy neinvestovalo do železnic takovým 
tempem, jak se chystá v letech 2013-2015. během této 
doby se kompletně postaví dvacet nových železničních 
úseků v celkové hodnotě přes 35 miliard korun. žádný ze 
zmíněných úseků nebude stát méně než půl miliardy.
 Kdyby chtěl být člověk pozitivní, tak by teď napsal 
oslavný článek na skvělou budoucnost tuzemské želez-
nice a na odpovědnou starost českého státu o její roz-
voj. Údaje o harmonogramu dopravních staveb na léta  
2013-2015 k tomu opravdu dávají dobrou příležitost. bude 
totiž zahájeno a dokončeno přes třicet velkých železnič-
ních staveb v ceně přes půl miliardy, dvacet z nich bude 
přitom stát přes miliardu. Ty nejdražší stavby najdeme na 

třetím koridoru. Na rychlost přes 120 kilometrů a někdy 
i 160 kilometrů v hodině bude dostavěn úsek z berouna do 
Plzně, včetně významné přestavby plzeňského nádraží. Na 
druhé straně republiky bude přestavěna trať z Dětmarovic, 
tedy prakticky z ostravy, přes Český Těšín až na sloven-
skou hranici. Nezaostává ani čtvrtý koridor, kde se bude 
stavět na několika úsecích i nádražích. Po roce 2015 budou 
rychlé jízdě z Prahy do Českých budějovic bránit už jen tři 
úseky z Votic do Sudoměřic, z Doubí do Soběslavi a z Še-
větína do Nemanic, které mají od deseti do dvaceti kilo-
metrů. Tím samozřejmě výčet staveb nekončí. Dokončeny 
budou rekonstrukce nádraží v břeclavi, Přerově a olomou-
ci, obnoví se šumavské železnice z Českých budějovic do 
Volar a z Klatov do železné Rudy, optimalizovat se bude 
trať z Prahy do Úval, z Liberce do Tanvaldu, z Pardubic do 
Hradce Králové a tak by se dalo ještě pokračovat. Celkem 
jde o částku která překračuje 50 miliard. Tak velké investice 
v tak krátké době česká železnice nezažila od dob Fran-
tiška Josefa a možná nikdy v historii. S další oslavou by si 
musel dát člověk pozor na prostředí, ve kterém by ji chtěl 
vyslovit. Konkrétně mezi euroskeptiky by se neměl zmi-
ňovat, že čtyři pětiny zmíněných investic zaplatí evropská 
unie. V tom se projevuje výhoda stavu, kdy je menší země 
začleněna do většího celku. Z pohledu Rakouska-Uherska 
stejně jako evropské unie je důležitá kapacitní dopravní síť 
po celé monarchii, respektive celém kontinentu. Z pohle-
du malého národního státu o tolik nejde. Tomu stačí, když 
se postaví nějaké spojení mezi velkými městy a strategické 
úvahy z principu schopen není.
 Dále není vhodné oslavovat mohutné budování na že-
leznici mezi vášnivými automobilisty a fanoušky dálnic. oni 
totiž vyjdou v příštích letech zkrátka. Maximálně se dokon-
čí několik staveb z dálné minulosti, především mimořádně 
nákladná spojení z Lovosic do řehlovic a z Tábora do Veselí  
nad Lužnicí, pak se ještě dokončí dlouho odkládaný po-
slední úsek dálnice D11 z Prahy do Hradce Králové a nová 
silnice první třídy z ostravy do opavy. Jinak vznikne už jen 
málo významná rychlostní silnice z žatce do Chomutova 
a menší úseky obou jihočeských dálnic D3 a R4. Nutno 
ještě zmínit nově zahájené opravy zničené dálnice D1 mezi 
Prahou a brnem, chystá se ještě stavba jednoho ze stře-
domoravských úseků této dálnice z Přerova do Lipníka, 
tím ale výčet významných staveb končí. bude jich zkrátka 
třikrát méně než staveb na železnici. Nutno přiznat, že za 
opožďování dálnic je do značné míry odpovědná již zmíně-
ná evropská unie. Prosazuje totiž pravidlo, podle kterého 



30

ek
on

om
ik

a musí jít na silnice a železnice stejný díl dotací. K tomu je 
třeba ještě dodat, že si automobilisté mohou stěžovat na 
neschopnost vládních úředníků a dokonce sami na sebe. 
Ministr dopravy Aleš řebíček a jeho následovníci vycházeli 
vstříc automobilové lobby a chtěli stavět především luxusní 
dálnice, přehlíželi, když se peníze ztrácely v mafiánském 
systému rozdělování stavebních zakázek, nepostupovali 
podle žádného plánu a ještě nebrali ohled na ochranu pří-
rody. Důsledkem byl fakt, že se rozestavělo mnoho úseků, 
ze kterých byly některé dost zbytečně. Příprava dalších 
staveb se zastavila v období ministra Víta bárty, který zdr-
žení vysvětloval bojem se všeobecnou korupcí. Ke všemu 
odmítá evropská unie některé stavby proplatit. Týká se to 
zřejmě i lovosické dálnice za 14 miliard, ale existují i další 
stavby, na které brusel nedá ani korunu. V důsledku toho 
vzniklo vážné riziko. Státní organizace najednou neměly 
dost staveb, za které by se evropské peníze utratily. Část 
prostředků ze silnic a také z několika nesmyslných vodních 
staveb se tedy přesunula na železnici. Jenom letos tu bude 
zahájeno dvacet staveb, které jediné dávají naději, že Čes-
ko vyčerpá slíbené peníze do konečného termínu v roce 
2015. Čeští úředníci oprávněně spoléhají, že na železniční 
stavby nebudou brát jejich bruselští kolegové tak přísný 
metr. Při rekonstrukci železnic se obvykle životní prostře-
dí neohrožuje a navíc není třeba vykupovat pozemky, což 
každou stavbu vždycky zdrží. Velkolepá obnova tuzemské 
železnice se tedy odehraje jen díky mimořádné shodě okol-
ností a bez promyšleného plánu vládní exekutivy. Pokud 
ale vládní úředníci tento plán uskuteční, pak si díky a po-
chvalu zaslouží bez jakékoli pochyby.
  Zaslal ing. Jiří Zajíček

Generálním ředitelem Českých drah 
Petr Žaluda

Petr žaluda je vůbec nejdéle 
sloužícím generálním ředite-
lem Českých drah od doby 
vzniku samostatné republi-
ky v roce 1993. Tuto funkci 
vykonává již od ledna 2008 
a před několika týdny byl po-
tvrzen jako předseda před-
stavenstva.

Koncem ledna jste byl potvr-
zen ve funkci předsedy před-
stavenstva Českých drah na 
dalších pět let. Pro hlasovali 
všichni členové dozorčí rady. 
Taková podpora je neobvyk-
lá. Co tomu říkáte?

Vnímám to jako projev důvěry vlastníka společnosti a sa-
mozřejmě i ocenění dosavadních změn, které jsme na Čes-
kých drahách provedli.

Které z těch změn jsou nejdůležitější?
Když jsem do funkce na začátku roku 2008 nastoupil, vy-
kázala sice firma v předchozím roce zisk, ale jen proto, že 
byla dofinancována ze zisků tehdy výdělečné společnosti 
ČD Cargo. osobní doprava byla ve skutečnosti v obrovské 
ztrátě. bylo to až 1,4 miliardy korun. bez příjmů z ČD Car-
go nám dalo opravdu hodně práce, abychom konsolidovali 

hospodaření, zajistili další financování osobní dopravy pro-
střednictvím dlouhodobých smluv s objednateli a rozjeli 
změny, které přinesly zefektivnění hospodaření a úspory 
v řádech stovek milionů ročně. Pravda, museli jsme i pro-
pouštět lidi a škrtat výdaje. Pokud bychom to ale neudělali, 
byly by dnes dráhy v daleko složitější situaci.

Podařilo se také zahájit obnovu vozidlového parku za de-
sítky miliard korun, což oponenti kritizují, že jste tím firmu 
příliš zadlužili. Šlo postupovat jinak?
Uspějete jedině tehdy, když dokážete nabídnout kvalitní 
produkt. Před pár lety jsme byli prakticky jediným doprav-
cem na českých kolejích, ale už tehdy bylo jasné, že přijde 
otevření trhu. Proto jsme usilovali o mezinárodní rating, 
abychom dosáhli na komerční zdroje financování, které 
nám umožnily zahájit tak masivní modernizaci. od roku 
2008 do roku 2012 jsme díky tomu uvedli do provozu nová 
a modernizovaná vozidla v celkové hodnotě 25,1 miliardy 
korun.

Jak budou ČD financovat nákup vozidel v budoucnu? 
Bude potřeba nakoupit i vlaky pro dálkovou dopravu, 
kterou bude ministerstvo dopravy soutěžit...
To je otázka, kterou řešíme neustále. Máme majetek, který 
nepotřebujeme. Jen jeho ostraha a údržba nás stojí stovky 
milionů ročně. Tento majetek chceme prodat a nakoupit 
vlaky. Peníze utržené za prodej tohoto státního majetku 
investujeme do vlaků, které jsou také státní.

Možná mají objednatelé dojem, že tak velký dopravce má 
i jiné zdroje, ze kterých může vlaky dotovat, nemyslíte?
Dojem možná mají, ale realita je jiná. Dokážeme ještě najít 
vnitřní úspory a tlačíme i na ceny v soutěžích, to ale nejde 
donekonečna. Snažíme se také zvyšovat tržby, což se daří. 
Ani tyto zdroje ovšem nestačí pokrýt růst cen, který ostat-
ně pociťuje každý občan naší země. Musíme prostě na-
jít kompromis mezi rozsahem dopravy, její kvalitou a výší 
úhrady prokazatelné ztráty. budeme hledat další úspory, 
ale současně i zadání takového rozsahu objednávky dopra-
vy, která je při stávajících úhradách plně finančně pokryta.

Podaří se v následujících letech podobného kompromisu 
dosáhnout? Vždyť masivně šetří a škrtají nejenom firmy, 
ale i obce, města, kraje, stát...
Jinak to nepůjde. Můžeme mít jen to, na co máme peníze. 
Každý den vypravujeme 6 800 spojů, z toho téměř všechny 
si objednaly kraje a stát, plníme dobře funkci národního 
dopravce. budeme dál zefektivňovat naše hospodaření. 
Například vznikem centra sdílených služeb v rámci Skupi-
ny České dráhy. Pokud chceme uspět, musí se na tom po-
dílet každý zaměstnanec. Jen spokojený zákazník se k nám 
vrátí a dá nám vydělat.

Zkráceno: Radek Joklík – Železničář
Petr žALUDA vystudoval Vysoké učení technické v brně. 
Absolvoval studijní programy na univerzitě v Utrech-
tu a Sheffield business School. Pracoval ve společnosti 
Stork Demtec na pozici country managera. Mezi lety 1993 
a 1996 působil jako branch office manager v ernst & 
Young. V roce 1998 se stal generálním ředitelem a předse-
dou představenstva Winterthur penzijního fondu. V letech 
2002-2006 vedl skupinu Winterthur v ČR a na Slovensku. 
V roce 2007 se stal generálním ředitelem AXA, Country 
Ceo pro ČR a SR.

Generální ředitel Českých drah 
Petr Žaluda
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Rozporuplný postoj České republiky k Evropské unii, k Izraeli a k zelí
Od kamarádů došel velmi zábavný text: „Pythagorova věta – 24 slov, Otčenáš – 66 slov, Archimédův zákon – 67 slov, 
Desatero přikázání – 179 slov, Americká deklarace nezávislosti – 1 300 slov, Ústava USA se všemi dodatky – 7 818 slov, 
Vyhláška EU o prodeji zelí – 26 911 slov.“
 Rytíř České Legie proti Evropské Unii V. K. by jej mohl po vzoru Luthera přibít na vrata svatovítské katedrály, aby dolo-
žil, proč vlajka s dvanácti hvězdami za jeho dvou funkčních období nezavlála nikdy nad sídlem českých králů i prezidentů 
vedle červenomodrobílé. Nepředpojatý čtenář výše citovaného textu, který ví, že nic v Unii se nesmí stát proti vůli byť jen 
jediné členské země, se však logicky musí zeptat: Kdo byl ten Čech, který tu Zelnou bibli schválil, anebo prostě nechal 
projít? Neboť pravým viníkem je on!
 Obdivuhodný svazek Evropanů, po němž obyvatelé nečlenských států touží jako po Zemi Zaslíbené, zatímco pro jed-
noho z našich prezidentových mužů patří k Dílům Ďábla, vznikl před šedesáti lety v hlavách dvou politiků, jejichž národy 
spolu skoro v každé generaci vedly válku na život a na smrt. Prostá myšlenka Němce Adenauera a Francouze Schumana, 
že skutečnou příčinou byl vždy znovu boj o uhlí a ocel, je oba vedla k založení Montánní unie. Když pak ten grandiózní 
počin jako zázrakem proměnil v jediné generaci dědičně nenávistný vztah Francouzů s Němci v běžně sousedský a pak 
dokonce i přátelský, pochopily tu výhodu jedna po druhé další země svobodného Západu, zatímco obyvatelé gubernií 
sovětského impéria o ní mohli jen tiše a závistivě snít.
 Pád Berlínské zdi, který strhl i celou železnou oponu sahající od Aše až k Pacifiku, umožnil, že sen se proměnil zprvu 
v naději a o dekádu později ve skutečnost. Právě tehdy, když už ne rok co rok předtím, zasluhoval ten zázrak Nobelovu 
cenu míru. Tu však získávali většinou pauzírující válečníci, kteří svůj vavřín záhy potřísnili dalším mordování. A od chvíle, 
kdy dvě třetiny českých voličů schválily přístup k EU, se líhnou, množí a šikují odpůrci, kteří ji snášejí asi jako pověstnou 
osinu v místě, kde záda ztrácejí dobré jméno.
 Stále znovu je v tomto cípku sobotních novin dokazováno, že myšlenka volně, ale účinně spojené Evropy dovádí k ší-
lenství právě politiky, jejichž snem, který oficiálně nazývají suverenita a svoboda, je stát jako rybník, v němž jen oni smějí 
pořádat výlov. Srovnání pitomostí jako jsou stejně kulaté brambory, traktát o zelí či fanatická potřeba jednotných žárovek 
a mís pro wécé, s výnosy, které lámou moc regionálních lordů, podvodníků a ničemů všeho druhu, mluví jasnou řečí.
 Nobelova cenu míru byla Evropské Unii udělena ve chvíli, kdy v ní pnutí způsobené překotným přijímáním nových členů 
a nedostatečným krocením byrokracie, jaká se snaží ovládnout každou instituci světa, vyvolalo krizi. To ale proboha nemů-
že znehodnotit půlstoletou úspěšnou práci na scelení kontinentu, který se ještě před tři čtvrtě stoletím vzájemně proléval 
krví! Zejména Česká republika reagovala štítivě, jako by byly stužkou Za zásluhu vyznamenány lehké dámy z pražské 
Perlovy ulice. Nejen slavnostní akt v Oslu, ale ani slušné poděkování za ocenění se nevešlo do agendy prezidentu republi-
ky i premiéru, kteří byli na potvoru zrovna zavaleni naléhavějšími úkoly. Měli k tomu zřejmě jeden z oněch důvodů, které 
jsou občanům jako poddaným označeny za „tajdův“, ale pak se žádná vrchnost nesmí divit, když to bude nepochopeno 
či dokonce odmítáno. Ta čerstvá ignorance se podobá vlastnímu gólu vstřelenému schválně, což je vždy podezřelé.
 Evropská unie může mít na tváři víc vimrlat než puberťáci, jenomže člověk vládnoucí rozumem se musí ptát: Proč z toho 
vinit ji, když má sedmadvacet partnerů, kteří musí jednomyslně schválit každou změnu její váhy i vizáže? A proč, když si 
Česká republika smí jako jediná země Evropy bez ohledu na ostatní dovolit odlišný vztah k Izraeli, nedovolí si jej i k míň 
strategickému zelí?!
 Neradostná úvaha dostala pozitivní vyznění. Ve svém posledním vystoupení oznámil odstupující ministr obrany Ale-
xandr Vondra, že se vláda rozhodla věnovat zvláštní pozornost dobrovolným zálohám. Trilobit, který jako desetiletý ne-
zapomenutelně zažil tragický rok 1938, tu už nejednou opakoval, že naše profesionální armáda, byť zřejmě z nejlepších 
na světě, nemůže svým počtem zdaleka nahradit masu občanů, kteří ovládají prostředky moderní obrany, nebo aspoň 
umí po starodávnu střílet. S nově prostým občanem A. V. mě pojí podpis dokumentu s magickou číslovkou 77, a přestože 
jsem ho za pětatřicet let potkal jen čtyřikrát, nepochybuji dodnes o jeho osobní bezúhonnosti v navěšených mu kauzách. 
Věřím, že s funkcí shodí přebytečných zhruba třicet kilogramů, které nabral při nekonečném schůzování s občerstvením, 
a stane se zas pohledným mužem nažhaveným k plnění dalších špičkových funkcí.
 A jeho nástupcům znovu připomínám, že dík četaři Ferkovi, jenž v roce 1952 denně kabátci naší roty vysoušel bahnité 
dostižiště ve Dvorech u Karlových Var, umím nejspíš pořád svou tehdejší zbraň obsluhovat, jen potřebuji dva mladé bran-
ce, aby mi tělo a hlaveň těžkého kulometu nosili.

(208. Trilobit Pavla Kohouta)

Jak se stát legendou
Na stavbě dómu Sagrada Familia, Svatá rodina, mohou Barceloňané už v páté generaci pozorovat, jak rostly středověké 
katedrály. Za posledních čtyřicet let jsem navštívil Gaudiho grandiózní projekt třikrát a pokaždé viděl uvnitř rostoucího 
kolosu jen stejně rozkotané staveniště. Legendární dílo spatří celé až syn mého syna.
 Během téže doby jsem stále potkával „obyčejnýho kluka plnýho rozmarů, nejistot, únav, podivínských návyků atd. atd.“, 
jak se mi Václav Havel sám označil v dopise z Hrádečku, psaném 7. června 1983 – až se náhle, ještě zaživa, stal legendou, 
jakou byl pro mne odmala Tomáš Garrigue Masaryk.
 Jako každé dítě narozené v roce 1928 mě TGM uvítal stříbrnou stokorunou z vlastní kapsy, sedmiletý jsem jel s chlapec-
kou třídou obecné školy do Lán, aby nám tam zamával z koňského sedla, skoro desetiletý jsem za zády slzících dospělých 
papírovým periskopem sledoval z kavárny Slavia vojenský kondukt s jeho rakví, a všichni lidé, které jsem tehdy znal, brali 
označení „tatíček“ skoro osobně; svým způsobem jsem měl tatínky dva. A mezi nejapnými texty z dob svého revolučního 
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jen z uctivě laskavého pohledu svého oblíbence Karla Čapka. A vlastně až po roce 1989 jsem se od dobových svědků, 
historiků i od něho samého – z dopisů a zápisků – dozvěděl, jaký byl člověk.
 Pochopil jsem, proč měl v jistých úsecích života stejně málo přátel jako Havel za časů Charty 77; proč ho nenáviděla 
celá jedna generace Čechů, kterým kritikou falešných Rukopisů vzal obraz, jaký by byli o sobě jako národu chtěli mít, 
a nastavil jim i obhajobou údajného rituálního vraha, Žida Hilsnera, zrcadlo, jací skutečně jsou; proč se na něho zlobily 
jeho „děti“, legionáři, které po návratu rozpustil ve státní armádě tvořené i vojáky bývalé monarchie, proti nimž bojovali. 
A když mu pak čas dal skoro ve všem zapravdu, zlobili se na něho protivníci o to víc, podobně jako po půl století na Havla 
signatáři Anticharty. Milovaný „tatíček“ byl sám otec, který se nechvalně podepsal na výchově vlastního syna, jak proká-
zal Janův životopisec Pavel Kosatík. Jako politik byl často nečitelný, jako přítel náladový, jako autor milostných dopisů až 
banální. Tím naléhavějším se mi jevilo objevit, proč se tak mocnou legendou stal, proč v ní uvěřili mocní světa natolik, že 
mu splnili přání obnovit českou státnost v mnohonárodní podobě, a proč ho obecný lid nazval něžnou verzí pojmu otec. 
Vysvětlení mi přinesla právě ta možnost zblízka sledovat zrod legendy Václava Havla.
 Skutečné osobnosti, které pozitivně ovlivnily dějiny národů i světa, měly v sobě vždy obvyklou dávku člověčích slabostí 
a nectností, takže by se byly sotva odlišily od ostatních, nebýt nějaké skvělé vlastnosti přebíjející ostatní. U Masaryka ji 
vyjádřila dvě slova, která se dostala až na prezidentskou vlajku: Pravda vítězí! Byl tou vírou doslova prostoupen, vzýval 
ji nejen verbálně, ale hlavně riskantním angažmá jako právě v kauzách Rukopisů či Hilsneriády. Proto byl při obhajobě 
pravdy tak pravdivý, že o ní vedle zahraničních státníků přesvědčil dotud nejednotné politické, vojenské, občanské i kul-
turní elity českého a slovenského národa, které pak jeho úsilí multiplikovaly a dovedly k vítězství.
 Václav Havel opakoval svou zásadní větu, i když se v závěru filmu Odcházení vynořil jako vodník ze zámeckého ba-
zénku. Vedle Pravdy v ní našla místo i Láska, ta ovšem míněna ne v romantickém duchu Máchova Máje, ale v nejhlubším 
filozofickém významu jako síla oponující Nenávisti. Zafungovala tak v mnoha klíčových situacích rozhodujícím způsobem, 
kladně i nekladně.
 Když se v lednu 1968 stal prvním mužem KSČ Alexander Dubček, ležela důvěra k němu i jeho straně ve společnosti 
pod nulou. Iniciátory vývoje, jenž dostal dějinné jméno Pražské jaro, byli reformní komunisté, ale proti nim, dosud ne jasně 
vymezeným vůči vládnoucí skupině, stálo zbylých čtrnáct miliónů obyvatel Československa, kteří i po nezdaru povstání 
v Berlíně, Poznani či Budapešti cítili řešení problému dál spíš v barikádách než v jakémsi podezřelém „obrodném proce-
su“. Václav Havel byl nejznámější nekomunista, který hned pochopil a šířil dál, že vláda lži nemůže být poražena slepou 
nenávistí, v daném případě k těm komunistům, kteří se ji pokoušejí odstranit.
 Přesvědčil o tom dost lidí, aby se začala nabalovat lavina podpory, jíž nestraníci dali reformnímu pokusu novou dyna-
miku. Tichá společenská dohoda vedla k tomu, že v prvním svobodném průzkumu veřejného mínění podporovalo refor-
misty devadesát procent občanů! Ten úspěch byl současně jejich labutí písni, protože dohnal ohrožené stalinisty k prosbě 
o „bratrskou pomoc“, a jestřábi v Kremlu k ní brzy sbubnovali vojska pěti zemí.
 Nečekaná moskevská kapitulace Dubčekova vedení dolomila morálku národa, který se ještě nevzpamatoval z mnichov-
ské. Došlo opět k zapouzdření občanů do soukromí, normalizaci vzdorovali jenom jedinci a skupinky mladých lidí, kteří 
se rozhodli hájit svobodu životního způsobu i tvorby. Režim si ještě netroufal na tvrdé jádro odporu a rozhodl se vyřídit 
napřed je, nejrůznější záminky sloužily k jejich kriminalizaci. Byl to zas Václav Havel, kdo navrhl, aby se méně ohrožení, 
neboť známí odpůrci zastali neznámých, a proto víc ohrožených; mezi první šestici patřil i básník Jaroslav Seifert a filo-
sofové Karel Kosík a Jan Patočka. Hudbu Plastic people měl rád jen organizátor petice, ale jeho názor, že jde o zákeřný, 
protože chytře maskovaný útok na celou českou kulturu, přesvědčil všechny. Budoucí laureát Nobelovy ceny za literaturu 
pravil:
 „Já tu jejich muziku těžko snáším, ale oni asi stejně málo snášejí mé verše, takže nám zbývá buď se potírat, nebo re-
spektovat.“
 Důsledkem nečekané podpory byla politizace undergroundové scény, která citelně oživila dosavadní disent. Její členové 
pak sehráli významnou roli při zrodu nejvýznamnějšího činu občanů oponujících normalizaci aktivně – Charty 77. Láska 
z Havlova hesla se teď jmenovala Tolerance, která obrátila na ruby Leninovu výzvu adresovanou oponentům – Chcem-li se 
někdy spojit, musíme se nejprv názorově rozdělit! V podání iniciátorů Charty zněla – Chcem-li se někdy svobodně rozdělit, 
musíme se napřed moudře spojit! A k tomu byla účinně vybrána snaha o návrat občanských i lidských práv jako nesporný 
společný jmenovatel. Nebylo to pár set podpisů, co vyvolalo tak zběsilý hon na Chartu, který jí paradoxně nejvíc pomohl 
k sympatiím svobodného světa, Husákův regiment vyděsilo, že se poprvé spojili občané odlišných názorů i vyznání. Vycítil 
v tom správně zlomovou událost podobného významu, jako byl zrod polské Solidarity.
 Když v průběhu osmdesátých let fenomén jménem Gorbačov vzbudil naděje na konec totality, musel být vybrán předák, 
který by propojil domácí opozici s demokraty v exilu. Nebylo jasné, kolik prostoru od Velkého bratra demokracie dostane, 
a z mlhy se opět vynořil Alexander Dubček jako možný Gorbačovův „žolík“. Svědčilo o vyspělosti levice v disentu, že se 
rozhodla pro Václava Havla, takže opozice doma i v exilu soustředila všechny své reflektory na něho, což přispělo k tomu, 
že se stal nositelem ceny Erasma Rotterdamského, kterou předávala, byť na dálku, holandská královna, i ceny německých 
nakladatelů, jejímuž udělení opět v nepřítomnosti laureáta přihlížel kancléř Kohl. Bylo tak zřejmé, že je dostává i jako muž, 
který reprezentuje svou k demokracii zrající společnost.
 Když ho v roce 1989 příznivci uváděli peticemi ve známost také doma, pomohlo mu, že ho už jako logického lídra chá-
pal svobodný svět. Dík tomu byl pak jako prezident schopen využít své popularity, aby se sebou identifikoval a vrátil do 
normálního světa celou zem. Češi i Slováci mu vděčí, že se tam dostali z někdejších sovětských satelitů první. Jeho věčná 
Láska pak přijala jméno Odpuštění a byla tentokrát matkou překotné amnestie i sametového vypořádání s komunisty, 
kteří proto dodnes necítí potřebu odstřihnout se od své temné minulosti.
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 To už byl přesto ten „obyčejný kluk plný rozmarů, nejistot, únav a podivínských návyků“ legendou, která mířila k masa-
rykovské, ale protože stále žil, žila v něm dál i ta „obvyklá dávka lidských slabostí a nectností“, bez níž by byl mechanický 
robot. Až naivní důvěra v lidskou slušnost ho učinila terčem podrazu, který mu zkazil závěr života. Pošetilá potřeba i nej-
chytřejších stárnoucích mužů pozastavit své odcházení byla bezcitně prodána bulváru jako citový požár, jaký dal právo 
zmrzačit blízké duše. Lva nejsnáz přiláká do pasti mekající koza.
 Právě teď, před prvním výročím jeho smrti, se nestyděl nástupce v úřadě označit ho za viníka krize, kterou tu léta živí 
sám. Pohrdavý novotvar pravdoláskaři se mu stal mantrou, z níž až příliš zní zklamání, že sám nikdy nebude legendou, 
jakou se stále víc cítí být, ale pouze výrazně ambiciózním politikem z éry Václava Havla. V divadle platí pravidlo, že „krále 
hrají ti druzí“ – svým chováním k němu. I legendou se může stát jen ten, koho tím názvem už nezávisle na jeho člověčině 
korunuje neviditelná ruka dějin.

(Trilobit extra Pavla Kohouta)

Veřejnoprávní kužely & Generálovy seryjály
Sto dnů hájení nového generálního ředitele České televize proběhlo už více než třikrát, takže znovu o ní. Veřejná sezení 
Rady jsem dlouho nenavštívil, pročež jediným, zato obecně přístupným zrcadlem změn ve vedení ČT je pro mě obrazovka, 
hlavně zpravodajství a ovšem dramatické pořady.
 Původní špektákl při Událostech byl reprízami zcivilněn, ale koná se a mate dál. Labužník, jenž denně mezi půl sed-
mou a osmou večer jako ze švédského stolu s lahůdkami ochutnává zprávy na SAT 1, RTL, Primě, ČT, Nově, ARD a CNN, 
trpí, když vprostřed defilé dvojic ležérně fungujících vsedě spatří naše právněveřejné dámy a pány sunout se od značky 
ke značce, v čemž může nalézat smysl jen režisér, zatímco diváka to ruší jako zjevně i borce cvičící ve studiu s cedulemi 
upomínajícími na spartakiádní kužely.
 Vysoký standard si zachovává Pan OVM, avšak na jeho laťku se dotahují další moderátoři, zejména v nočních udá-
lostech s komentářem. „Křížové výslechy“ vedené pí. Drtinovou a pp. Veselovským či Klepetkem mají často napětí scén 
z dobrého soudního thrilleru. Škoda, že od nich přesedlal mezi „cvičence o sedmé“ p. Železný, který ke špičce patřil. Většina 
redaktorů ČT je výtečně připravena, většinou líp než vyslýchaní, kteří se tím dostávají do vývrtek.
 Při Studiu 6 ráno cvičím, při poledním zpravodajství obědváme, ale večer se většinou divíme, že nemalý počet diváků 
ČT nemá na co se dívat. Pokud jde o dramatickou tvorbu, která je v hlavních německých televizích ARD a ZDF jejich páteří 
i ozdobou, v Čechách vůbec nic nového! Spory a sváry vyvolávané panováním paní Fričové nahradilo stejně špatné ticho 
po pěšině i na obrazovkách. Odpovědi, které zůstala dlužna, trvají i v éře p. Dvořáka nezodpovězeny dál, když jeho nová 
košťata neučinila dosud ani pokus o umetení cesty k autorům, jejichž scénáře ČT často i zaplatila a hned založila. Autor-
ské duo mající na kontě šestidílný TV-román Konec velkých prázdnin a sedm celovečerních her, od své televize čekalo, že 
za rok si někdo za to placený najde čas zavolat, Já jsem ňákej Franta Vonásek a jsem pro vašince nově příslušnej! Místo 
série původních titulů, které by měly být po takové době už ve výrobě, chrlí běžící pás hlavně šarže typu seryjál.
 Pan generální si zřejmě ještě neosvojil veřejnoprávní myšlení a je stále zajatcem kvótového. Sledovanost musí být 
logicky měřítkem úspěchu komerčních stanic žijících z přestávkových reklam, ale proč je, himlhergotsakrament, nadále 
posvátnou krávou pro šéfa jediné televize, které může být reklama ukradena?? Která dostává miliardy právě proto, aby 
činila, co privátní konkurence ze své podstaty nedělá?!
 Fenomén seriálu zná u nás teprve druhá generace. Přes železnou oponu dostihoval jenom hrstku diváků, kterým jeho 
hity Dallas i Denver daly měřítko. Navždy budu mít za geniální „fígl“, jakým se do prvního vrátil protihráč bídného Džej-
Ára, hodňák Bobby, který se rok předtím ze série vykroutil klasicky svou „smrtí“. Když strmý pokles zájmu a tím i reklam 
ukázal, jak strašně tam chybí, a jeho okoukanou bobotvář už jiní producenti nechtěli, v nové řadě vyšel z ranní sprchy 
s vysvětlením, že se mu všecko jen zdálo, a jelo se roky dál!
 Průkopníkem seriálu u nás byl nadaný Jaroslav Dietl a jeho Nemocnice na kraji města zůstává metou, na niž následné 
výstupy nedosáhly, protože byla tak unikátní a obsazena hereckou generací mimořádné síly. Každý další Dietlův opus 
při reprízách odhaluje řemeslnou rutinu, poznamenanou navíc byť inteligentní, ale neukrytelnou služebností špatnému 
režimu. Tucty soreálů po pádu totality s výjimkou tří řad Zdivočelé země jsou jen lepší či horší outlety a sekáče. Zvědavost 
scénáristy mne přiměla shlédnout dobrou stovku Rodinných pout a musel jsem obdivovat dvě dívky, které to dokázaly 
dlouhé měsíce dvakrát týdně obstojně uštrikovat.
 Jinak se nedá nazvat soukání příběhu ze zadku bource sereálového, kdy tkalci musí plnit řadu podmínek diktovaných 
produkcí, jíž to ukládá management stanice, jemuž to předpisují píárovci reklamy právě podle kvót. Lze se vsadit, že hvězdy 
tasemnice zvané Ulice by už nesvedly odvyprávět svůj životaběh, nastavovaný jako věčně ohřívaná kaše. Kdo sleduje víc 
seruálů najednou, musí mít v hlavě maglajz, neboť postavy jako doktor Štrosmajer, jehož umírání dokázalo rozplakat půl 
národa, vydusil zával pidifigurek. Pokud se to už neděje, bude serouály brzy dodávat sponzorem naprogramovaný počítač.
 Proto si má alespoň ČT najít a pak hýčkat dalšího Dietla, který především napsal skvělé drama o Dumasovi, dalšího 
Alexandra Klimenta – tvůrce Barometru, dalšího Šotolu – autora Waterloo, dalšího Körnera, Klímu a Jiřího Hubače, kteří 
se postarali o mnoho nezapomenutelných večerů, jež nemusely plytce pokračovat a ve vzpomínkách diváků proto dodnes 
neskončily.
 Nesháním práci, pane telegenerále Dvořáku, německá ARD letos vysílala můj příběh Ta dlouhá vlna za kýlem ( jenž pro 
česko-sudetské téma – on to u vás nikdo nesleduje? – zatím marně volá po dabingu) a v přípravách je Hvězdná hodina 
vrahů. Jen je mi, už dávno žijícímu v Čechách, líto, že musím dál psát německy.
PS: Poznámka zajisté zbytečná: slova seryjál, soreál, sereál, seruál i serouál jsou tak zvaný running gag!

(201. Trilobit Pavla Kohouta)
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a V roku 2013 bude mať školstvo viacej peňazí

Nové normatívne príspevky na 2013 uviedlo Ministerstvo 
školstva, vedy, výskumu a športu SR prostredníctvom in-
ternetu.
 Tieto normatívne príspevky sa vzťahujú aj na doplnené 
pridelené finančné prostriedky pre školstvo, týkajúce sa po-
krytia zvýšených tarifných platov pedagogických a odbor-
ných zamestnancov regionálneho školstva. Toto zvýšenie 
by malo predstavovať 5 %. Príspevky umožnenia aj zvýšenia 
platov nepedagogických zamestnancov regionálneho škol-
stva o 5 % ich tarifných platov formou pohyblivej zložky.
 Podľa normatívnych princípov sú slovenské základné 
a stredné školy financované podľa počtu žiakov a perso-
nálnej a ekonomickej náročnosti výchovno-vzdelávacieho 
procesu. Financovanie je zabezpečené zo štátneho roz-
počtu pre školy a školské zariadenia.
 Ministerstvo financií SR povoľuje od 16. 1. 2013 
prekročenie ukazovateľa štátneho rozpočtu na rok 2013 
pre kapitolu MŠVVaŠ SR. Zahrnuté sú výdavky štátne-
ho rozpočtu pre vysokoškolské vzdelávanie a vedu, so-
ciálnu podporu študentov vysokých škôl v celkovej sume 
o 2 909 536 € na osobné výdavky, mzdy a platy predstavu-
jú sumu 2 152 024 €.
  (MK)

Minister Dušan Čaplovič 
prijal ruskú návštevu
PhDr. Dušan Čaplovič DrSc., minister školstva, vedy, 
výskumu a športu SR, sa dňa 30. januára 2013 stretol 
s Michailom Švydkojom, poradcom prezidenta Ruskej 
federácie pre medzinárodnú spoluprácu v oblasti kultú-
ry a vzdelávania. Išlo o bilaterálne rokovanie, ktorého sa 
zúčastnil aj člen ruskej delegácie Pavel Kuznecov, mimo-
riadny a splnomocnený veľvyslanec Ruskej federácie v Slo-
venskej republike.
 Medzi témy diskusie Dušana Čaploviča s Michailom 
Švydkojom patrilo aj vyučovanie ruského jazyka na Slo-
vensku a možná spolupráce v tejto sfére.
 Pôvodné povolanie Dušana Čaploviča je historik a ar-
cheológ. od roku 2001 je podpredsedom strany SMeR. 
V roku 2002 bol zvolený za poslanca NR SR, v súčasnosti 
je ním opäť. Medzi rokmi 2006 a 2010 bol podpredsedom 
vlády pre vedomostnú spoločnosť, európske záležitosti, 
ľudské práva a menšiny.
 Je držiteľom viacerých domácich a zahraničných oce-
není. V roku 1996 získal poctu ministra kultúry Slovenskej 
republiky za významný prínos do rozvoja spoločenských 
vied a kultúry. Medailu SAV – Nummum Academiae Me-
morialen Tribuit – získal v roku 2006 za vedecko-výskumnú 
a organizačnú činnosť. V Taliansku mu bola udelená cena 
Assisi – Pax International, cena za mier – za rozvoj politic-
ko-kultúrnych vzťahov medzi občanmi európy.
  (MK)

Kultúrny program
Barbier zo Sevilly
Režisér činohry a momentálne aj šéf SND činohry Roman 
Polák zinscenoval operu Barbier zo Sevilly. Táto opera je 

pre slovenských divákov na slovenskej scéne už viac než 
90 rokov, no jej prvá premiéra v benátkach sa uskutočnila 
už v roku 1816. Inscenácia Romana Poláka, ktorý režíro-
val viacero úspešných opier, je už deviata v poradí. Diváci 
majú možnosť uvidieť tenoristu Juraja Hollého a mezzo-
sopranistku Janu Kurucovú.
  (MK)

Košické šialenstvá
Štátne divadlo v Košiciach bude na svojich doskách hostiť 
inscenáciu Príbehy obyčajného šialenstva. Táto divadelná 
hra pochádza z českého filmového spracovania, ktorú na-
písal Petr Zelenka, český filmový režisér a scenárista.
 Príbehy obyčajného šialenstva režíroval Michal Spišák 
a hlavné úlohy obsadzuje Michal Zoltész, beáta Drotárová, 
Jozef Úradník či Dana Košická.
  (MK)

Malomeštiakova svadba
Divadelná hra s groteskným nádychom Malomeštiako-
va svadba pochádza z radu úspešnej tvorby nemeckého 
dramatika bertolta brechta, ktorá bola napísaná už v roku 
1919. Na Slovensku sa predstaví v premiére v činohre 
SND v preklade Martina Porubjaka a pod réžiou Diega de  
brea.
 V predstavení sa objaví Dušan Jamrich, Anna Javor-
ková, Petra Vajdová, Judit bárdos, Petra Vajdová, Judit 
bárdos, gabriela Dzuríková ako aj Richard Stanke. Drama-
turgom inscenácie je Miriam Kičiňová, kostymér je Martin 
Kotúček a hudbu zabezpečil Vladislav Šarišský.
 Malomeštiakova svadba bola v programe Činohry 
SND 12., 16. a 22. februára.
  (MK)

Vitajte doma
Divadlo v žiline uviedlo vo februári premiéru divadelnej 
talkshow Vitajte doma. budú sa v nej naživo objavovať 
osobnosti slovenskej kultúry, ktoré sa s divákmi podelia 
o ich životné či pracovné skúsenosti a zážitky.
 Moderátorkou bude Soňa Müllerová, o réžiu sa stará 
Anton Šulík. Na premiére, ktorá sa uskutočnila 22. febru-
ára, hosťovala prvá dáma slovenského herectva emília 
Vášáryová a kostýmový výtvarník Milan Čorba. Hosťami 
divadelnej talkshow budú aj členovia umeleckého súbo-
ru žilinského divadla – Ivana Kubáčková, barbora Švidra-
ňová a Michal Režný. o hudobnú atmosféru sa postará  
big band žilinského Konzervatória pod vedením Mareka 
Pastírika.
  (MK)

Edičná činnosť a kníhkupectvo IC Prospero
Medzi knižnými novinkami ponúkame zväzok piatich hier 
jedného z najväčších európskych dramatikov súčasnosti 
P. o. enquista, ktoré prinášajú psychologicky prepracova-
né a dramaticky rozličným spôsobom spracované príbehy 
velikánov severského umenia A. Strindberga a H. Ch. An-
dersena. Ako aj prvý diel súborného dramatického diela 
nášho prvého klasického dramatika Jána Chalupku. Pozri-
te si prehľad 10 najpredávanejších publikácií Divadelného 
ústavu bratislava za rok 2012.
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Novinky:

Per olov enquist: Hry
Päť hier jedného z najväčších európskych dramatikov sú-
časnosti P. o. enquista prináša psychologicky prepracova-
né a dramaticky rozličným spôsobom spracované príbehy 
velikánov severského umenia A. Strindberga a H. Ch. An-
dersena. Napríklad príbeh o zrade a obeti z prostredia 
dánskych komunistov, príbeh žiadostivej Faidry a mla-
dého Hippolyta z antickej tragédie, ako aj spoločenskú 
drámu o sestrách a ich bratovi, ktorú enquist pretlmočil  
a upravil.
 V tejto knihe nájde čitateľ okrem piatich hier aj enquis-
tove poznámky k trom drámam, rozsiahlu štúdiu švéd-
skeho divadelného kritika Pera Svenssona Kati, obete 
a zradcovia; rozhovor prekladateľa Milana Richtera s au-
torom a chronológiu života a diela P. o. enquista. Po vý-
bere z dramatického diela Augusta Strindberga (Hry, 
Divadelný ústav bratislava 2002) sa čitateľom a milovní-
kom divadelnej hry dostáva do rúk profilový výber od ďal-
šieho švédskeho dramatika vo výbornom preklade Milana  
Richtera.

Ján chalupka: Súborné dramatické dielo I
V edícii Slovenská dráma Divadelného ústavu bratislava 
vyšiel prvý diel súborného dramatického diela nášho pr-
vého klasického dramatika Jána Chalupku.
 Súborné vydanie dramatického diela Jána Chalupku 
vzniklo s cieľom ponúknuť tvorbu nášho prvého klasického 
dramatika a opätovne ju preskúmať, a to novším, moder-
nejším a predovšetkým nezaťaženým pohľadom. Z tohto 
dôvodu v ňom kladieme dôraz na prácu s pôvodnými vy-
daniami textov, z rokov 1830-1837, a na možnosť ich po-
rovnania s novšími vydaniami, najmä z rokov 1871-1874. 
Tie sa stali základom pre všeobecne rozšírené súborné vy-
danie Chalupkovej tvorby, posledné v roku 1954.
 V prvom zväzku súborného vydania prinášame prvé tri 
hry z takzvaného kocúrkovského cyklu: Kocúrkovo, Všet-
ko naopak, Trasorítka. Vydanie obohacujú štúdie Zdenky 
Pašuthovej a Kataríny Muzikovej, ktoré sa venujú osob-
nosti Jána Chalupku a špecifikám jeho hier. Najrozsiahlej-
šia z nich je venovaná európskym kontextom Chalupkovej 
tvorby.

10 najpredávanejších publikácií 
divadelného ústavu Bratislava za rok 2012:
Vladimír Štefko a kolektív autorov: Dejiny slovenskej drá-

my 20. storočia
emil T. bartko: Podoby slovenského tanečného umenia 

1920-2010
Ľubomír Feldek: Päť rozprávkových hier
eva Malatincová, Dora Kulová: Anna Hrušovská
Marta Poláková: Sloboda objavovať tanec
Ján Uličiansky: Sedem rozprávkových hier
erika Fischer Lichte: Dejiny drámy
Patrice Pavis: Divadelný slovník
Zuzana bakošová-Hlavenková: Elixír smiechu. Jozef Kro-

ner a Kronerovci
Rudolf von Laban: Život pre tanec. Spomienky
  (DÚ)

Výsledky ankety Slávik 2012

Výsledky mediálne kampane ankety Slávik 2012 boli vy-
hodnotené dňa 3. februára 2013 na televízii JoJ. Ide o hu-
dobnú anketu, ktorá je spojená s hlasovaním. Diváci mali 
možnosť hlasovať do tejto ankety v čase od 10. decembra 
do 13. januára. Slávik 2012 bol v pätnásty ročník v poradí 
a jeho slogan znel: „Nenechaj si to uletieť“.
 Výhercovia získavajú každoročne sošku Soška Slávika. 
Môžu sa umiestniť v troch hlavných kategóriách – speváč-
ka, spevák a skupina. Medzi ďalšie ocenenia patrí objav 
roka, Skokan roka a Absolútny Slávik. Vedľajšími kategó-
riami sú aj Rádioslávik, pre najvysielanejšieho domáceho 
interpreta v Rádiu expres a Hit roka. Kto bude výhercom 
Rádioslávika, rozhodujú čitatelia denníka Nový Čas.
 Hlasuje sa taktiež za najatraktívnejší hudobný web roka 
v spolupráci s Pokec na azet.sk/slavik a za Videoklip roka 
2012 na huste.tv.
 Spočítavanie hlasov ankety prebiehalo bol vedením 
špecializovanej firmy a pod dohľadom notára. Režisérom 
15. ročníka ankety Slávik bol Jeffo Minařík. Udeľovanie 
cien bolo určené najmä pre mladé publikum a súčasťou 
programu bolo odovzdanie pocty Mekymu žbirkovi, ktorý 
oslávil 60. narodeniny.
 Slávik 2012 niesol podtitul Intergalactic Music Awards. 
Divákov celým večerom sprevádzali Adonis Szabo a Igor 
Šrámek. V priamom prenose sa predstavili Celeste 
bucking ham, IMT Smile, Majk Spirit, Robert burian, Peter 
bič Project, Monkey business, billy barman a mnohí ďalší.

výsledky:
Skupina
Zlatý Slávik: Desmod
Strieborný Slávik: IMT Smile
bronzový Slávik: elán
Speváčka
Zlatý Slávik: Tina
Strieborný Slávik: Celeste buckingham
bronzový Slávik: Zuzana Smatanová
Spevák
Zlatý Slávik: Peter Cmorik
Strieborný Slávik: Miro žbirka
bronzový Slávik: Richard Müller
Rádioslávik: Peter bič Project – Hey Now
Objav roka: Celeste buckingham
Skokan roka: Peter bič Project
absolútny Slávik: Desmod
Hit roka: ego feat. Robert burian – žijeme len raz
Videoklip roka: ego feat. Robert burian – žijeme len raz
Web roka: Zuzana Smatanová (zuzanasmatanova.sk)
organizátori: Produkčný dom FoRZA, oklamčák Produc-

tion, TV JoJ
generálny reklamný partner: gino Paradise bešeňová
Hlavní reklamní partneri: Chevrolet, cestovná kancelária 

Hydrotour, AquaCity Poprad
Reklamní partneri: Tempest, DoubleTree by Hilton brati-

slava, InetPro, bratislavské kultúrne a informačné stre-
disko, AXe

Produktoví partneri: eLeSKo, Pilsner Urquell, prírodná 
minerálna voda Jana
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a Mediálni partneri: Nový Čas, Pokec, Rádio expres, Kam do 

mesta, boomerang Media, SITA, Pay-Per-Vision Media, 
Willmark, euroAWK

  (MK)

Zomrel nitriansky divadelný herec Jozef Dóczy
Jozef Dóczy pôsobil ako súčasť Divadla Andreja bagara 
už od roku 1955. Zomrel vo veku úctyhodných 83 rokov, 
posledná rozlúčka s ním bola 25. januára 2013 vo Veľkej 
sále Divadla Andreja bagara.
 Počas 60. rokov v divadle stvárnil viac ako 170 divadel-
ných postáv. Účinkoval napríklad v hrách Doboši, Tartuffe, 
Pán Dupont, Sekera, Falstaff. Dóczy pracoval nielen na 
divadelných doskách, ale je známy aj z filmov, televíznej 
a rozhlasovej produkcie. Jeho filmovým debutom je úloha 
v dráme V hodine dvanástej (1958). Ďalej bol súčasťou aj 
týchto filmových projektov: Skalní v ofsajde (1960), Výlet 
po Dunaji (1962), Milosrdný čas (1976), Neodchádzaj 
nocou letnou (1984), Šípová Ruženka (1990), Sváko Ra-
gan (1976). Účinkoval taktiež vo viacerých rozprávkach 
a zábavných programoch.
 Počas svojej divadelnej kariéry získal niekoľko ocenení 
vrátane zaslúžilého umelca a Ceny Jozefa Kronera za celo-
životné dielo (2010).
 V roku 2004 vznikol Fond Jozefa Dóczyho, ktorý pod-
poruj malé projekty v rámci Nitrianskeho regiónu v ob-
lastiach podpory talentov v oblasti umenia, podpory 
vzdelávania mládeže a dospelých v oblasti umenia, pod-
pory kultúrnych aktivít, podpory programov a tiež podpo-
ry využitia voľného času mládeže.
  (MK)

Výstavy
S výstavami Divadelného ústavu bratislava sa vo februári 
stretnete vo vestibule Divadla J. Palárika v Trnave, v histo-
rickej budove a v činohre novej budovy SND v bratislave, 
v priestoroch spišskonovoveskej Reduty, v Divadle Jozefa 
gregora Tajovského vo Zvolene, v galérii Domu umenia NoC 
v Piešťanoch a v priestoroch Divadla bez zábradlí v Prahe.

Andrej Bagar (1900-1966) včera, dnes a zajtra
Výstava Andrej Bagar (1900-1966) včera, dnes a zajtra 
je stálou expozíciou zo zbierok Divadelného ústavu. Di-
vadelný ústav ju pripravil pri príležitosti 111. výročia jeho 
narodenia pre Základnú školu Andreja bagara v Trenčian-
skych Tepliciach. Jej druhé pokračovanie bolo v priesto-
roch Nitrianskej galérie v rámci festivalu Divadelná Nitra 
v septembri 2012. Výstavu pripravila Mgr. Katarína Kuno-
vá, graficky ju upravila Viera burešová.

Ľudovít Hradský
Výstava vznikla k 110. výročiu od narodenia Hradského 
(11. mája 1012) a tento dátum oprávnene oslavuje aj Slo-
venská scénografia. Vstupom Hradského na dosky Sloven-
ského národného divadla sa otvárajú zatiaľ uzavreté brány 
profesionálnych výtvarných zložiek v divadle. Scénografia 
a divadelný kostým sú profesionalizované a vďaka Hrad-
skému aj svetlo nadobúda nový význam. Dovtedy sa scény 
skladajú z iných predstavení, maľované prospekty sa ako 

na bežiacom páse premaľovávajú a divadelný kostým sa 
prešíva zo starého.
 Výstava je pripravená z návrhov scén a kostýmov zo 
zbierok Divadelného ústavu a zrealizovaná je vo vestibule 
historickej budovy SND od 15. januára do 28. februára 
2013. Autormi výstavy sú Miroslav Daubrava a Zuzana 
Koblišková.

Zakotvené v čase Krajové divadlo 
Spišská Nová Ves 1957-1963
Druhá časť triptychu dokumentačno-historickej výstavy 
v priestoroch spišskonovoveskej Reduty k dejinám sloven-
ského profesionálneho divadla v Spišskej Novej Vsi.
 Redutu v Spišskej Novej Vsi postavili v rokoch 1900-
1905 podľa projektu architekta K. gestlera a divadelná 
sála, ktorá svojou akustikou patrí medzi najlepšie na Slo-
vensku, bola od samého začiatku jej integrálnou súčasťou. 
Prvé slovenské profesionálne divadlo sa v nej usadilo po 
reorganizácii druhého súboru Dedinského divadla. Jeho 
stá premiéra tak v roku 1957 symbolicky otvorila brány 
Reduty Štátnej zájazdovej scéne, súboru Spišská Nová Ves. 
V roku 1959 sa súbor osamostatnil a pod názvom Krajské 
divadlo pôsobil do roku 1963. V poradí druhou profesio-
nálnou scénou, ktorá sa usídlila v tejto takmer rozprávko-
vej neorenesančnej budove roku 1980, bol súbor pre deti 
a mládež (DaM). Súbor organizačne podliehal pod Diva-
dlo Jonáša Záborského v Prešove a spolužitie trvalo dvad-
sať rokov. V roku 1991 prišlo k ďalšiemu organizačnému 
a umeleckému osamostatneniu. Súbor prešiel zásadnou 
personálnou i dramaturgickou transformáciou. Z divadla 
orientovaného predovšetkým na detských a mladých divá-
kov, sa postupne stalo plnohodnotné regionálne divadlo 
so štandardným súborom a repertoárom pokrývajúcim 
potreby všetkých diváckych a vekových kategórií. V uply-
nulých rokoch sa Spišské divadlo v budove Reduty stalo 
nielen vďaka svojej polohe v centre živou súčasťou mesta 
Spišská Nová Ves.
 Vernisáž výstavy sa konala 23. 1. 2013 v spišskonovo-
veskej Redute. Výstavu pripravil Divadelný ústav bratislava 
2012 zo svojich zbierok. Kurátor výstavy Zuzana Nemco-
vá, grafické riešenie Viera burešová.

Janko Borodáč: Stál pri kolíske slovenského 
profesionálneho divadla (1892-1964)
V roku 2012 sme si pripomenuli 120. výročie narodenia 
herca, režiséra, pedagóga a divadelného riaditeľa Janka 
borodáča, ktorý sa významne podieľal na formovaní slo-
venského profesionálneho divadelníctva. Pri tejto príleži-
tosti pripravil Divadelný ústav bratislava súbornú putovnú 
výstavu Janko Borodáč: Stál pri kolíske slovenského pro-
fesionálneho divadla (1892-1964). Prvé uvedenie výstavy 
bolo v roku 2012 v Štátnom divadle Košice.
 Jej druhé uvedenie je v Divadle Jozefa gregora Tajov-
ského Zvolen od 1. februára 2013. Kurátormi výstavy sú 
Katarína Kunová a Martin Timko, grafické riešenie a pro-
dukcia Viera burešová.

Bienále divadelnej fotografie 2012
Výstava víťazných fotografií Bienále divadelnej fotografie 
2012 má za cieľ predstaviť verejnosti divadelnú fotografiu 
ako svojbytný umelecký druh, zvýšiť o nej všeobecné po-
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vedomie a prezentáciou fotografických diel a ich autorov 
vytvoriť súčasne prostredie na odbornú konfrontáciu. Vý-
stava zároveň vytvára prehľadné vizuálne svedectvo o diva-
delnej produkcii na Slovensku. Študentská sekcia Bienále 
vytvára predpoklad na významné formovanie tohto seg-
mentu divadelnej dokumentácie pre budúcnosť.
 Výstava Bienále divadelnej fotografie 2012 bola sprí-
stupnená vo vestibule opery a baletu novej budovy SND. 
Jej druhé uvedenie je v galérii Domu umenia NoC Piešťa-
ny od 1. februára 2013 a potrvá do 28. februára 2013.
 V kategórii grand Prix bienále divadelnej fotografie 
2012 získal cenu Lukasz Wojciechowski za súbor fotogra-
fií z inscenácie Františka Švantnera Nevesta hôľ z Divadla 
Pôtoň.
 Špeciálnu cenu pre divadlo za súbor fotografií, ktoré 
sú najreprezentatívnejšie z hľadiska dokumentácie, získalo 
Divadlo Andreja bagara v Nitre za súbor fotografií od Da-
libora Krupku z inscenácie Tennessee Williamsa Sklenený 
zverinec.
 Študentskú cenu Bienále divadelnej fotografie 2012 
získala Deana Kolenčíková za súbor fotografií z inscenácií 
od Martina McDonagha Stratiť ruku v Spokane, SND bra-
tislava; Anny gruskovej Rabínka, SND bratislava a Aristo-
fana Oblaky, SND bratislava.
 Hlavným usporiadateľom výstavy je Divadelný ústav 
bratislava. Partnermi sú Katedra fotografie a nových mé-
dií VŠVU a Slovenské národné divadlo.
 Hlavnú cenu do súťaže venovala firma STeLLA Digital 
Printing Studio a mediálny partner mesačník časopis kød.

Jozef Ciller: Scénografia v divadle 
divadlo v scénografii
Výstava vznikla pri príležitosti životného jubilea význam-
ného predstaviteľa moderného slovenského divadelníc-
tva profesora Jozefa Cillera. Divadelný ústav pripravil 
výber z Cillerovej tvorby v jeho materskom Slovenskom 
komornom divadle Martin v máji 2012. Pokračovanie vý-
stavy, ktorá je doplnená prácami z najatraktívnejších in-
scenácií Slovenského národného divadla, ako aj tvorbou 
v Čechách, bolo v decembri 2012 vo vestibule činohry No-
vej budovy SND.
 Jej tretia realizácia sa bude konať v priestoroch Divadla 
bez zábradlí v Prahe a sprístupní sa 15. februára 2013. 
Autori výstavy Jozef Ciller, oleg Dlouhý a Viera burešová.
  (DÚ)

Výskum divadla
Vo februári uplynul rok od začiatku medzinárodného eu-
rópskeho vedeckého projektu Fotografie pre europeanu: 
od počiatkov fotografie k európe obrazov, ktorého sloven-
ským partnerom je Divadelný ústav bratislava. V priebe-
hu roka 2012 sme v rámci projektu vyhľadali, naskenovali 
a popísali spolu približne 4 500 najstarších divadelných 
fotografií zo svojich zbierok.
 europeana Photography: From the origins of Photogra-
phy to the europe of Images je trojročný projekt, ktorý pô-
vodne inicioval a organizoval najstarší fotografický archív na 
svete florentský ALINARI 24 oRe, v priebehu roka sa však 
novým koordinátorom stala Katolícka univerzita v Leuvene.
 Hlavným zámerom je vytvoriť unikátnu kolekciu his-
torických fotografií, ktorá je záznamom doby a vypovedá 
o sociálnych, politických a kultúrnych zmenách v európe 
v rokoch 1839-1939 a odovzdať ich na webovú stránku 
europeany.
 Ďalšími partnermi projektu sú Múzeum mesta bratisla-
vy, Slovenská národná knižnica, Slovenské národné mú-
zeum a Slovenský národný archív.

„Orálna história“ – Prolegomena Dejín divadla  
na Slovensku I. Vývin slovenského profesionálneho 
divadla po druhej svetovej vojne (1945-1968)
Aj v roku 2013 pokračuje proces spracovania a vyhodno-
covania materiálov získaných v rámci projektu. Divadelný 
ústav nadobudol audiovizuálne nahrávky rozhovorov a ich 
prepisy – rozhovory sa uskutočnili s eliškou Nosálovou, 
Stanislavou Vaníčkovou, Vladimírom Predmerským, Kor-
nelom Földvárim, Milanom Fiabánem, Margitou Šefčovi-
čovou, Dagmar Rohovou, Jaroslavom Sisákom, Helenou 
bezákovou, Zdenkom Stejskalom, Magdalénou gregoro-
vou, gustou Herényiovou, Ladislavom Čavojským, oľgou 
budskou. okrem rozhovorov sme získali aj cenný doku-
mentačný materiál od respondentov, ktorý skenujeme, po-
pisujeme a pripravujeme pre archívne účely.
 Cieľom projektu Orálna história je prostredníctvom 
výpovedí priamych účastníkov divadelného života na Slo-
vensku poznávať a skúmať históriu slovenského divadla 
v určitom dejinnom období. Ako aj získať pramenný mate-
riál pre pripravované dejiny divadla na Slovensku, vyplniť 
„dejinné medzery“ slovenskej teatrológie či rozšíriť jej fak-
tografickú a dokumentačnú základňu.
  (DÚ)

Návraty. Rajecké Teplice¹

Na návšteve u riaditeľky hotela Skalka v Rajeckých Tep-
liciach emílie Duračinskej, známej osobnosti organizácie 
správy hotelierstva a kúpeľníctva v Rajeckých Tepliciach 
a v žilinskom samosprávnom kraji.

Vážená pani riaditeľka,
 prichádzam k Vám v mene šéfredaktorky Klubu, časo-
pisu Čechov a Slovákov vo Viedni, ing. Heleny baslerovej. 

poSTReHy Zo SloVeNSkA

odovzdávam pozdrav Vám a celému personálu Vášho ho-
tela Skalka. Dovoľte, aby som Vás poprosil o rozhovor.

Pani riaditeľka, Skalka, pôvodné sanatórium Baník, za-
znamenala pozoruhodný vývin, a to v spätosti s celko-
vými premenami spoločnosti a štátu. Aký je Váš pohľad 
na históriu Skalky, a to osobitne so zreteľom na aspekt 
čs. vzájomnosti, bratstva a priateľstva Čechov a Slová-
kov? Ako sa tento fenomén čs. vzájomnosti premietal 
v histórii Skalky?
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a História hotela Skalka je veľmi zaujímavá a písala sa aj 

vďaka historickým premenám mesta Rajecké Teplice. ešte 
pred rokom 1925 stáli na miestach nášho súčasného ho-
telového parku 2 vily - Vila Agrarius a Vila Dependance. 
Vo vile Dependance bola zriadená trieda, kde sa učilo 
18 žiakov a učilo sa po maďarsky. Nakoľko tieto stavby boli 
drevené a mohli sa využívať iba počas letnej sezóny, bolo 
potrebné stavby zmodernizovať. V roku 1925 kúpele odkú-
pil silný finančný ústav bratrská revírní pokladna z ostravy, 
ktorý v rokoch 1926-1930 pristúpila k odvážnym a veľkým 
rekonštrukčným prácam. V roku 1932 bolo dokončené 
a dané do prevádzky Sanatórium baník (dnešný hotel Skal-
ka). Poskytovalo len ubytovacie a stravovacie služby pre 
90 ľudí. Liečebné procedúry boli poskytované v neďalekom  
Kúpeľnom dome (terajšia Aphrodite). 20. októbra 1940 
kúpele – teda aj sanatórium baník – prevzala Robotníc-
ka sociálna poisťovňa bratislava. Počas 2. svetovej vojny 
obsadila celé sanatórium nemecká vojenská nemocnica 
„Kriegslazaret Dr. König“ a v priestoroch dnešnej spolo-
čenskej miestnosti mali operačnú miestnosť. Po skončení 
2. svetovej vojny bolo sanatórium so značnými finančnými 
nákladmi prestavané a zmodernizované. Zvýšila sa uby-
tovacia kapacita nad 100 lôžok. V roku 1953 kúpele pre-
vzala Správa kúpeľov, sanatórií a zotavovní RoH. Kúpele 
prešli zo sezónnej na celoročnú prevádzku. V roku 1957 
kúpele prešli do Zväzku štátnych kúpeľov a žriedel na Slo-
vensku so sídlom v bratislave. od 1. júla 1960 sa správ-
com všetkých kúpeľov stalo Ministerstvo zdravotníctva 
– Ústredná správa kúpeľov a žriedel Praha. V roku 2005 
bol pôvodný Liečebný dom baník prebudovaný na troj-
hviezdičkový hotel novým majiteľom oSž Slovakia. Keďže 
pôvodný liečebný dom neposkytoval procedúry, v rámci 
rozsiahlej rekonštrukcie bolo vybudované v hoteli nové 
wellness stredisko. V súčasnosti je ubytovacia kapacita 
hotela Skalka cca 200 lôžok. K dispozícii je reštaurácia pre 
120 osôb, kaviareň, kongresová miestnosť s kompletným 
technickým vybavením a počas letnej sezóny je otvorený 
bar pri peci s veľkou nadkrytou terasou. Moderné well-
ness stredisko hotela ponúka množstvo procedúr. V záti-
šiach hotelového parku s pôvodnými – dnes už s takmer 
100 ročnými stromami návštevník hotela nájde oázu ticha 
i možnosť športového vyžitia. Z tohto stručného popisu 
historického vývoja nášho hotela je zrejmé, že vzájomná 
spätosť dvoch našich národov Čechov a Slovákov tu bola 
aj v minulosti a verím, že bude pokračovať.

Pani riaditeľka, Skalka – popri veľkej Fatre, kúpeľnom 
dome Aphrodite a hotely Diplomat – patrí v Rajeckých 
Tepliciach k  významným zariadeniam; je to dôležité 
kultúrno-spoločenské centrum, ktoré pôsobí na pôde 
mesta. Ako sa v súčasnosti prelína v pôsobení Skalky 
čs. vzájomnosť, keď už Česi a Slováci netvoria spoločnú 
štátnosť?
 To, že Česi a Slováci netvoria spoločnú štátnosť, vní-
mame len na základe rozdielnej meny. Väčšiu časť našej 
klientely tvoria práve Česi a už len to, že sme Slovania 
a nemáme medzi sebou takmer žiadnu jazykovú bariéru, 
nám dáva možnosť lepšej vzájomnej komunikácie a po-
rozumenia. od začiatku samostatného chodu hotela po-
núkame našim hosťom rôzne doplnkové aktivity počas ich 
pobytu. Či sú to posedenia pri hudbe, organizujeme rôzne 

výstavy – výstava historických telefónov, výstava motýľov, 
výstava historických pohľadníc a fotografií mesta Rajecké 
Teplice, divadelné predstavenia atď.

Pani riaditeľka, aké podoby má spolupráca Skalky 
s mestskou samosprávou v Rajeckých Tepliciach, zvlášť 
s  primátorom RNDr. Petrom Dobešom, prednostom 
Mestského úradu Ing. Igorom Masarykom? Čo o tom 
súdite?
Spolupráca s mestom? Samospráva je článkom, ktorý 
združuje spoluprácu nás všetkých, ktorí pracujeme v ob-
lasti služieb a cestovného ruchu. Za hotel Skalka musím 
povedať, že s p. primátorom a prednostom spolupracujem 
od začiatku spustenia hotela Skalka do prevádzky. Spoloč-
ne sme sa usilovali o to, aby sa aj verejnosti dostalo do po-
vedomia, že priestor a služby nášho hotela sú otvorené pre 
širokú verejnosť. Predtým nebol objekt LD baník (terajší 
náš hotel Skalka) pre verejnosť prístupný. Spolupracuje-
me pri organizovaní rôznych kultúrnych podujatí v našom 
meste a prostredníctvom cezhraničnej spolupráce, ktorú 
má mesto Rajecké Teplice, nám pomáha zastupiteľstvo 
propagovať nás tiež aj v zahraničí.

Pani riaditeľka, aké podoby má spolupráca Skalky 
s menežmentom Slovenských liečebných kúpeľov, zvlášť 
s prezidentom SLK Zdenom Miškolcim a riaditeľom lie-
čebného hotela Aphrodite Petrom Lališom?
S menežmentom SLK Rajecké Teplice spolupracujeme 
od začiatku našej samostatnej prevádzky hotela Skal-
ka a s p. prezidentom Zdenom Miškolcim máme veľmi 
dobrú spoluprácu. Naši hostia môžu využívať vodný svet 
v priestoroch Aphrodite. V rámci našej spolupráce musím 
spomenúť aj p. riaditeľa balnea Petra Lališa, s ktorým sa 
veľmi dobre pracuje.

Pani riaditeľka, aké sú Vaše predstavy o ďalšom rozvoji 
Skalky? Mám na zreteli inováciu materiálno-technické-
ho charakteru, prípadnú výstavbu bazénu v prírodnom 
areáli Skalky, kultúrno-spoločenské pôsobenia Skalky – 
ona totiž v určitých obrysoch pripomína malý „Kúpeľný 
ostrov“ v Piešťanoch – v kontexte s celkovou nádhernou 
prírodnou scenériou na opačnej strane mesta. Mám tiež 
na mysli aj otázku, akými cestami sa bude ďalej rozvíjať 
priateľstvo Čechov a Slovákov na pôde Skalky, ktorá je 
nepochybne vhodným miestom na pestovanie čs. vzá-
jomnosti.
Tak ako som v úvode spomínala, čs. vzájomnosť tu má už 
dlhú históriu. Verím, že sa bude naďalej rozvíjať. Tým, že 
k nám chodia za zdravím a oddychom zamestnanci, ktorí 
pracujú hlavne v železničnej doprave, hotel Skalka je zná-
my po celých Čechách. Príroda je tu naozaj úžasná v kaž-
dom ročnom období, takže hostia k nám môžu chodiť 
počas celého roka.
 Nám všetkým ostáva len veriť tomu, že naša snaha po-
kračovať v čs. vzájomnosti bude prinášať nové a nové ná-
pady a myšlienky, ktoré budú prospešné pre všetkých.

Vážený pán docent,
ďakujem Vám za návštevu, ktorá ma potešila. Som rada, 
že ste ma oslovili ako publicista Klubu, časopisu Čechov 
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Alexander Dubček – Slovák, Európan, 
osobnosť svetovej politiky

Politik, štátnik, humanista

(27. 11. 1921, Uhrovec – 7. 11. 1992, Praha)

Prof. PhDr. Ivan Laluha, CSc.,1 výrazná osobnosť historic-
kých, politických a ekonomických vied na Slovensku, autor 
mnohých teoretických prác a štúdií, najmä cenného diela 
Alexander Dubček – politik a jeho doba,2 vedec a politik, 
humanista, demokrat, zástanca občianskych práv a slobôd 
na Slovensku 1969-1989.

Pokračování z minulého čísla
Pán profesor, Pražskú jar v ČSSR 1968 – politiku reforiem 
Alexandra Dubčeka spoluutvárali významné osobnos-
ti politiky, vedy a kultúry – v Prahe Oldřich Černík, Josef 
Smrkovský, Čestmír Císař, František Kriegel, Zdeněk Mly-
nář, Jiří Hájek, Ota Šik, Josef Pavel, Václav Slavík, Jan Pil-
ler, Josef Borůvka, Bohumil Šimon, Věněk Šilhan, Jarolím 
Hetteš, Zdeněk Jičínský, Josef Špaček, Oldřich Voleník, 
František Vodsloň, Vladimír Kadlec, Karel Kosík, Pavel 
Machonin, Ludvík Vaculík, Pavel Kohout, Eduard Gold-
stücker, Miroslav Galuška, Jan Patočka – v Bratislave Jozef 
Zrak, Viktor Pavlenda, Július Turček, František Barbírek, 
Samo Falťan, Anton Ťažký, Ladislav Ťažký, Miroslav Kusý, 
Ladislav Košťa, Robert Harenčár, Hvezdoň Kočtúch, Ivan 
Laluha, Mária Sedláková, Jozef Trokan, Vojtech Hatala, 
Jozef Rosa, Milan Strhan, Ján Uher, Andrej Sarvaš, Laco 
Šoltýs, Roman Kaliský, Mieroslav Hysko, Dominik Tatar-
ka, Milan Šimečka, Július Strinka. Ako posudzujete účasť 
uvedených osobností na politike reforiem Alexandra Dub-
čeka v ČSSR 1968, ktorá predstavovala reálne východisko 
vývoja, cestu humanizácie spoločnosti a jej ekonomické-
ho, sociálneho a kultúrneho vzostupu?

a Slovákov vo Viedni, známy slovenský štátovedec. Ďaku-
jem Vám. Úprimne, srdečne pozdravujem šéfredaktorku 
Klubu, časopisu Čechov a Slovákov vo Viedni Ing. Helenu 
baslerovú, ako aj známych literárnych činovníkov vo Vied-
ni – spisovateľa Pavla Kohouta a PhDr. Mariu brandeis, 
všetkých členov redakčného klubu Vášho časopisu.
 Cením si toho, že sa bude opätovne písať vo Vašom 
časopise o Rajeckých Tepliciach, o našej Skalke. Váš ča-
sopis Klub má veľký medzinárodný, kultúrno-spoločenský 
význam. Prajem celej redakcii Vášho časopisu veľa zdravia 
a tvorivé publicistické počiny na prospech našich rodá-
kov, Čechov a Slovákov v Rakúskej republike a inde v za-
hraničí. Veľa zdravia prajem aj Vám, vážený pán docent, 
tiež úspechy vo Vašej vedecko-výskumnej a publicistickej  
činnosti.

 S úctou 
Emília Duračinská

riaditeľka hotela Skalka, Rajecké Teplice
Rajecké Teplice, január 2013

Vážená pani riaditeľka,
ďakujem Vám za prijatie a za rozhovor. Prajem Vám veľa 
zdravia a úspechov vo Vašej práci na prospech a spokoj-
nosti hostí Vašej Skalky. želám Vám, aby sa Vám naďalej 
darilo rozvíjať priateľstvo medzi našimi národmi, Čechmi 
a Slovákmi.

 S úctou
doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.

Rajecké Teplice – Bratislava – Viedeň, 2013

Poznámky
1  S myšlienkou o Rajeckých Tepliciach prichádzam, aby 

som čitateľov Klubu dodatočne oboznámil s hotelom 
Skalka, ktorý ako samostatný subjekt vo vlastníctve 
Českých dráh Praha pôsobí na území Rajeckých Teplíc. 
A prirodzene, úspešne! Je to výsledok koncepčnej tvo-
rivej práce riaditeľky Skalky emílie Duračinskej i ostat-
ného personálu Skalky. Nadväzujem takto na obsiahly 
príspevok o Rajeckých Tepliciach, ktorý bol publikova-
ný v Klube č. 5-6 v roku 2011.

Politiku Alexandra Dubčeka v obrodnom pohybe 1968 
reál ne spoluvytvárala a realizovala celá plejáda význam-
ných osobností v Čechách i na Slovensku, ktorá sa postup-
ne formovala už od druhej polovice 50. rokov v súvislosti 
s kritikou kultu osobnosti J. V. Stalina a najmä v 60. rokoch, 
keď sa zreteľne začali prejavovať závažné nedostatky v eko-
nomickom vývoji krajiny a jej zaostávanie za vyspelejšou 
západnou európou, ku ktorej sme predtým patrili. Hľadali 
sa východiská. K týmto osobnostiam patrili vedeckí pra-
covníci (ČSAV, SAV), vysokoškolskí učitelia, predstavitelia 
kultúrnej obce, spisovatelia, ale aj časť pracovníkov stra-
níckych orgánov v ústredí, ale aj v regiónoch v samotnej 
KSČ a KSS. bolo to svojrázne zoskupenie príslušníkov rôz-
nych profesií, ktorí sa o. i. spolu podieľali aj na príprave 
straníckych dokumentov a materiálov a ovplyvňovala tak 
formovanie programu a realizačnej činnosti vtedy vládnej 
komunistickej strany. Prirodzenú autoritu si medzi nimi zís-
kava Alexander Dubček, ktorý ešte v r. 1960, keď pracoval 
v Prahe v ústredí strany a mal na starosti problematiku 
priemyslu, nadväzuje osobné kontakty s vedeckou sférou, 
sprostredkováva objednávky pre expertné práce, organi-
zuje širšie kvalifikované odborné zázemie k námetom pre 
riešenie akútnych problémov rozvoja ekonomiky. Z riadia-
cej činnosti politickej strany sa tak snaží vylúčiť subjektiviz-
mus a amaterizmus.
 Absolútna väčšina spolupracovníkov A. Dubčeka, kto-
rých ste menovali, a mnohí ďalší, ktorí tvorili jadro refor-
mátorov z r.1968, boli počas tzv. pookupačnej normalizácii 
vylúčení zo strany. Museli odísť zo svojich pracovísk na pod-
radné miesta, ktoré nezodpovedali ich kvalifikácii a vzde-
laniu. Mnohí z nich emigrovali do zahraničia a tam našli 
priestor pre sebarealizáciu, najmä v oblasti kultúry a obo-
hatili ju o tvorivé nápady a diela (napr. M. Forman, M. Kun-
dera, P. Kohout a i.). Reformátori z roku 1968 mali často 
osud mnohých heretikov z minulosti. boli potrestaní vlast-
ným hnutím, stranou za pokus zmeniť pomery, v ktorých  
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a žili, k lepšiemu. Dostali sa do sporu s mocou aj s mocnými 

krajiny, v danom prípade s vládnucou dogmatickou komu-
nitou v krajinách sovietskeho bloku. Mali výraznú zásluhu 
na tom, že oficiálny vládny dogmatizmus bol nahrádzaný 
tvorivým prístupom k problémom praxe, otvárali priestor 
k demokracii. Aj keď to bol len „dúšok jari“ (akademik 
A. Sacharov), semiačko bolo zasadené a vytváralo vnútor-
nú kontinuitu pre dynamiku novembra 1989.

Pán profesor, Pražská jar v ČSSR 1968 – politika reforiem 
Alexandra Dubčeka bola prerušená inváziou armád Var-
šavskej zmluvy do ČSSR 21. augusta 1968; prvý tajomník 
ÚV KSČ Alexander Dubček a predstavitelia vlády ČSSR 
boli v rozpore s medzinárodným právom a etikou deporto-
vaní do ZSSR a pod nátlakom prijali tzv. Moskovský pro-
tokol; Alexander Dubček po návrate z Moskvy stihol ešte 
dokončiť dielo kľúčového štátoprávneho významu Praž-
skej jari v ČSSR 1968 – ústavný zákon o československej 
federácii;3 počnúc 1. januárom 1969 sa zmenil spoločný 
unitárny štát Čechov a Slovákov na štát federatívny, zlo-
žený; tento už tvorili dva subjekty – Česká socialistická re-
publika a Slovenská socialistická republika; federatívna 
štátnosť Čechov a Slovákov bola nanovo koncipovaná 
v duchu sebaurčovacieho práva našich národov Čechov 
a Slovákov; ostáva dejinnou skutočnosťou, že Česi a Slo-
váci dosiahli takto vo svojom politickom a štátoprávnom 
vývoji vyšší stupeň emancipácie a civilizácie; Alexander 
Dubček si bol vedomý historického významu tohto poli-
tického a štátoprávneho počinu; nachádzal v ňom totiž 
kontinuitu s Povstaním 1848-1849, Clevelandskou do-
hodou 1915, Pittsburskou dohodou 1918, Washington-
skou deklaráciou 1918, Deklaráciou Slovenského národa 
1918, Slovenským národným povstaním 1944, Májovým 
povstaním českého ľudu 1945 – slovom bytie našich ná-
rodov Čechov a Slovákov nadobudlo novú demokratickú 
podobu a obsah; Alexander Dubček ako veľký Slovák, ná-
rodovec a vlastenec, mal úprimný priateľský vzťah k čes-
kému národu, oceňoval jeho históriu a kultúru, obdobne 
ako predtým tiež veľký Slovák, národovec a vlastenec 
M. R. Štefánik – obidvaja predstavujú v našich novodo-
bých dejinách symbol čs. vzájomnosti a spolupatričnosti. 
Môžete to bližšie rozviesť?
Keďže okupanti boli, ako som už spomenul, odporom 
obyvateľstva a neschopnosťou ich piatej kolóny v Dubče-
kovom vedení strany (biľak, Indra a spol.) vytvoriť alterna-
tívne vedenie strany a štátu hlboko zaskočení a v prvom 
momente až dezorientovaní, Dubčeka síce pred revolučný 
tribunál nepostavili, ale Dubčeka a jeho najbližších spo-
lupracovníkov ponižujúcim spôsobom (veď išlo o ústav-
ných činiteľov vraj samostatného štátu, ktorý bol členom 
oSN) pretransportovali letecky cez Poľsko na Zakarpatskú 
Ukrajinu a umiestnili v horských domčekoch – rekreačnom 
zariadení strany. Ale „rekreačné“ podmienky, ktoré tam 
boli, boli na „sibírsky spôsob“. Celá akcia pripomínala zle 
napísaný scenár podradného hororového filmu. Dubčeka 
a jeho spolupracovníkov pre istotu na každý prípad chceli 
mať na svojom území.
 Medzitým sa prezident. L. Svoboda rozhodol požiadať 
o rozhovory so sovietskym vedením v Kremli a do Moskvy 
priletel s početnou delegáciou, v ktorej boli zastúpené 
hádam všetky politické zoskupenia (g. Husák, V. biľak, 

A. Indra, Zd. Mlynár, b. Kučera atď.). Pozvážali letecky aj 
„hôrnych chlapcov“ z internácie v Zakarpatí. A v Kremli 
začali rozhovory v rôznych kombináciách a nátlakových 
polohách.
 Pre Dubčeka začalo jedno z najťažších období v jeho 
politickej praxi. Pozornosť sa sústredila najmä na jeho oso-
bu. bol vyčerpaný a lekári zo sprievodu L. Svobodu mu na 
lôžku poskytovali ošetrenie. Dubček odmietal aj účasť na 
rokovaniach, a keď sa nakoniec zúčastnil, tak predniesol 
svoj známy protestný prejav, ako voľakedy v stredoveku 
obvinení heretici na rôznych konciloch. Vyvolal dokonca 
prerušenie rokovaní pre hnev brežneva.
 Nakoniec, ako posledný, Dubček tzv. Moskovský pro-
tokol podpísal. Najmä na tlak a žiadosť prezidenta L. Svo-
bodu, Smrkovského a Černíka. Ale aj neskôr si stále kládol 
otázku, či už vtedy nemal odísť z politiky, ale zodpovednosť 
za životy spoluobčanov a krajinu prevážili.
 Počas rozhovorov nátlak Sovietov bol enormný. Dá-
vali ultimáta a hrozili: „budete tu, kým nepodpíšete, času 
máme dosť, teraz je iná situácia, naše vojská sú u vás a vy 
sedíte tu, ak nepodpíšete, nastolíme vojenskú okupačnú 
správu atď.“
 Tvrdošijným odporom sa podarilo protokol zmäkčiť, 
ale ako sa ukázalo, boli to dočasné výhody. Nespomína-
la sa tam napr. kontrarevolúcia u nás ani kritika Akčného 
programu atď.
 Ale čo bolo v daných podmienkach (aj keď zase len 
na určitú dobu) hlavné: Dubček a ostatní spolupracovníci 
(Černík, Smrkovský atď., až na Kriegla) sa vracali z hor-
ských izolovaných chát (kde ich možno čakal osud popra-
veného Imre Nagya, vodcu maďarskej revolúcie z roku 
1956) cez Kremeľ domov do pôvodných funkcií, aj keď 
s obmedzeným rádiusom reálnych výkonných funkcií. bolo 
to tak často v histórii najmä malých národov opakujúce 
sa „menšie zlo“, na ktoré majú historici rôznosť pohľadov 
(a nielen oni). Zabiehajú dopredu: „...bol možný na určitú 
dobu ústupový boj, zachrániť, čo sa ešte dalo (napr. bol 
prijatý ústavný zákon o federácii, hranice ostali ešte zatiaľ 
otvorené, bolo možné odísť a zariadiť si svoj život v iných 
podmienkach), pôvodný hnev a pomsta revanšistov, dog-
matikov sa odsúvali do roku 1970 (previerky v strane, vy-
lučovanie zo zamestnania atď.).
 Sovietska delegácia sa zamerala na vytvorenie podmie-
nok pre následnú legalizáciu „dočasného“ pobytu ich vojsk 
na našom území, na návrat V. biľaka do funkcie a najmä 
nadviazanie kontaktu s g. Husákom.
 Moskovský protokol najmä potom, keď sa rady politi-
kov ochotných slúžiť Kremľu okrem pôvodných pozýva-
teľov o pomoc, čiže o vstup vojsk rozšírili o pôvodných 
dočasných reformátorov, tzv. pragmatikov (Svoboda, Hu-
sák, Štrougal a i.), sa stal východiskom normalizačného 
procesu, ktorý postupne zlikvidoval výsledky česko-slo-
venskej jari. A to dosť drastickým spôsobom (previerky) 
potom, keď na pokyn brežneva „biľakovci a Husákovci 
uzatvorili politické manželstvo“ dobrovoľne nasilu a s rôz-
nymi obmenami, vydržali v ňom až do pádu celého systé-
mu totalitného socializmu nielen u nás, ale aj v ZSSR.
 Nástup pragmatikov a dogmatikov podnietil aj defini-
tívny odchod a súčasne aj pád Dubčeka. Už ozaj nebolo 
čo chrániť a zodpovednosť za ďalší vývoj Dubček nemohol 
akceptovať. Je to zložité obdobie, ktoré vyvoláva polemiky 
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a bude ich vyvolávať, pokiaľ jednotlivé udalosti nezaradíme 
do kontextu pohľadu na pokus o reformy a novú demokra-
ciu, čo si vyžadovalo začať s odstraňovaním totality. A to 
Alexandrovi Dubčekovi a jeho spolupracovníkom uprieť 
nie je možné.
 V kontexte danej otázky ste načrtli aj problematiku 
federácie v roku 1968. Skutočne, projekt prestavby štát-
no-právnych vzťahov z asymetrického modelu do aspoň 
formálne symetrického vo forme federácie patrí k tým ne-
mnohým skutočnostiam, ktoré sa po návrate z podpisu 
Moskovského protokolu podarilo ako-tak dokončiť.
 Ústavný zákon č. 143 o československej federácii 
28. októbra 1968 vyhlásilo Národné zhromaždenie v Pra-
he a slávnostne ho podpísal prezident republiky za prí-
tomnosti aj Alexandra Dubčeka 30. októbra 1968, v deň 
50. výročia Martinskej deklarácie, v zasadacej sieni brati-
slavského hradu. História pokusov o federatívne usporia-
danie má, ovšem, za sebou dlhodobejšie úsilie. V rokoch 
vlády A. Novotného sa samotné slovo nachádzalo na 
politickom indexe, a ani Dubček s problémom federácie 
nevystupoval. Po jeho nástupe v januári 1968 sa v rámci 
demokratického pohybu spoločnosti aktualizuje aj požia-
davka federácie. okrem intelektuálnej sféry oficiálne s po-
žiadavkou na federatívne usporiadanie vzťahov Čechov 
a Slovákov vystúpila SNR v rámci zasadnutia pléna SNR 
v dňoch 14.-15. 3. 1968. Dátum bol zvolený nie veľmi šťast-
ne, ale obsahová stránka požiadaviek SNR nenadväzovala 
absolútne na tento dátum z roku 1939.
 Alexander Dubček v rámci svojej agendy zaradil poža-
dovanú federáciu do Akčného programu strany, a tak sa 
stala súčasťou oficiálneho programu demokratických refo-
riem českej a slovenskej jari. boli zriadené vládna komisia, 
ako aj komisie v rámci SNR a vznikajúcej aj na tomto pod-
klade – ČNR. Výrazne sa za federáciu angažoval g. Husák, 
viedol vládnu komisiu.
 Verejnosť v Čechách a na Slovensku prijala federáciu 
najprv rozdielne. Na Slovensku so súhlasom, v Čechách 
najprv s prekvapením, ale i odmietavo. Neskôr sa ľady pre-
lomili, svoju úlohu zohrala aj osobnosť Dubčeka, ktorý sa 
čoskoro stal dočasne „miláčikom Prahy“. bol zárukou, že 
za myšlienkou federácie sa neskrýva žiadny separatizmus, 
ale že treba o. i. prostredníctvom novej úpravy vzťahov 
Čechov a Slovákov viacej využiť prirodzený potenciál obi-
dvoch národov v rámci spoločného štátu ku prospechu 
krajiny.
 Príprava ústavného zákona nebola jednoduchá. Na za-
čiatku vznikla trochu dogmatická a scholastická diskusia, 
čo má byť najprv, demokracia, alebo federácia. Až neskôr, 
a to nie všade, prevládol názor, že federácia je prirodze-
nou súčasťou demokracie, a je aktuálna najmä tam, kde 
národná komunita má dojem, že podmienky pre jej seba-
realizáciu sú neúplné, nedostatočné. Keď sa Dubček dovo-
lával federatívnej prestavby, poukazoval na jej prirodzenú 
potrebu pre upevnenie spoločného štátu tak, ako ona de 
facto vyplývala z historických dokumentov a tradícií, ktoré 
sprevádzali rozpad Rakúsko-Uhorska a vznik nového štát-
neho útvaru Česko-Slovenska. Aj účastníci Slovenského 
národného povstania, ku ktorým patril aj Alexander Dub-
ček, sa prihlásili k obnoveniu Československej republiky 
v tomto duchu. Aj preto mnohé jednotky československej 
armády i partizáni, ktorí vznikali a operovali na povstalec-

kom území, sa pomenovávali ako brigády či iné vojenské 
útvary menom M. R. Štefánika (napr. pancierový vlak po-
vstaleckej armády, zostrojený železničiarmi z mesta Zvolen 
a i.).
 Samotný ústavný zákon, presnejšie jeho príprava, na-
priek nedoriešeným vzťahom národných komunít a fe-
derálneho zastrešenia (ktoré sa potom stali aktuálne po 
novembri 1989) zohral v augustových dňoch 1968 i na je-
seň 1968 stmeľovaciu funkciu, posilňoval aspoň na určitý 
čas jednotu a bratstvo Čechov a Slovákov v úsilí obrodiť 
spoločnosť a udržať demokraciu v začiatkoch normalizá-
cie. Ďalšie úpravy ústavného zákona po roku 1970 v rámci 
návratu k sovietskemu typu federácie deformovali pôvod-
né nádeje, ktoré sa s ňou spájali.

Pán profesor, v intenciách nátlakovej politiky Moskvy bol 
na zasadaní ÚV KSČ 17. apríla 1969 Alexander Dubček 
odvolaný z funkcie prvého tajomníka ÚV KSČ a namiesto 
neho bol za prvého tajomníka ÚV KSČ zvolený Gustáv 
Husák; nasledovalo množstvo opatrení na úplné vyra-
denie Alexandra Dubčeka z politiky; Alexander Dubček 
však ostával verný hodnotám, ktoré v ČSSR v roku 1968 
zosobňoval; pre Alexandra Dubčeka po apríli 1969 nasta-
li tiesnivé časy diskriminácie a poníženia, ktoré mu spô-
sobovali inštitúcie štátu po celý čas režimu normalizácie; 
revolúcia 17. novembra 1989 Alexandrovi Dubčekovi vrá-
tila občiansku česť a povolala ho do vedúcich politických 
a štátnych funkcií Československa. Aký bol život Alexan-
dra Dubčeka ako väzňa na „slobode“ po celý čas norma-
lizácie 1969-1989?
Pojem (alebo terminus technicus) „postavenie a život väz-
ňa na slobode“, ktorý sme začali používať, keď sa v ňom 
Dubček de facto aj nachádzal, sa udomácnil aj v odbornej 
spisbe. Vyjadruje skutkový (aj skutočný) stav, ktorý mal 
za tých 20 rokov aj svoje prílivy a odlivy, tvrdší i voľnejší 
režim ako asi život väzňa vo väzení. A ak A. Dubček nebol 
v reálnom väzení, tak len preto, že režim vzhľadom k oko-
litému svetu musel zohľadniť eventuálnu realitu svetovej 
verejnej mienky a paradoxne aj záujem ZSSR na rozhovo-
roch o odzbrojení a zlepšení vzťahov s USA. Isté uvoľnenie 
v polovici 80. rokov a súhlas s cestou A. Dubčeka do bo-
logne bol toho príkladom. Ale v prvej fáze normalizačného 
obdobia, napr. v rokoch 1974-1975, sa uvažovalo podľa 
nedávno zverejnených dokumentov aj o súdnom procese 
a obžalobe z protištátnej činnosti A. Dubčeka, Z. Mlynářa 
a V. Havla.
 Čo nás konkrétne oprávňuje tvrdiť, že Alexander Dub-
ček bol v tomto období väznom na slobode? od leta 1969 
začal (aj keď bol ešte formálne po zbavení vedúceho po-
stavenia v KSČ a nahradení g. Husákom čoby predseda 
Federálneho zhromaždenia) písať protestne dopisy (tlač 
ich odmietla uverejniť) vedúcim predstaviteľom strany 
o tom, že v novinách sa rozpútala proti nemu ohovárač-
ská kampaň a vytvárala sa psychóza účtovania. Príprava na 
čistky začala. Medzitým ho poslali ešte za veľvyslanca do 
Turecka v nádeji, že sa ho zbavia, že tam zostane. Po návra-
te domov a nástupe do práce v Krasňanoch (pozri ďalej) 
sa mlyn účtovania rozbehol naplno aj voči jeho osobe.
 Vylúčili ho zo všetkých spoločenských organizácii, do 
práce a z práce ho v električke sledovali bodygardi, za-
strašovali ľudí, ktorí s nim chceli hovoriť, sledovali ho aj na 
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a pracovisku, do bytu mu namontovali „odpočuváky“ (tzv. 

ploštice), mal fixne určený plat, bez nároku na pracovný 
a platový postup, zakázali mu aj služobne cesty (napr. do 
Prahy), keď pre potreby závodu zháňal rôzne súčiastky.
 Na služobných cestách po polesiach závodu ho sle-
dovali auta, v záhrade spisovateľa Štefana žáryho (vydal 
o tom písomné svedectvo) si zriadili pozorovateľňu, sledo-
vali korešpondenciu atď. Len niekoľkí príbuzní, resp. do-
máci priatelia, sa občas dostali k nemu domov na návštevu. 
Ale aj tak sa občas niečo podarilo. V roku 1974 napísal ob-
šírny protestný dopis, v ktorom ešte pred vznikom Charty 
77 usvedčil na konkrétnych príkladoch režim z porušova-
nia ľudských práv. bola to jeho nová agenda, podporo-
val potom o pár rokov všetky kroky, ktoré v tomto Charta 
1977 podnikala a režim tvrdo a oprávnene kritizovala. List 
A. Dubčeka sa „ocitol“ v zahraničí a po publikovaní vyvolal 
veľký ohlas.
 Význam protestných listov, rozhovorov pre rôzne zá-
padne noviny bol v tom, že informoval nielen zahraničnú 
verejnosť, ale aj domácu. Doma sme ich opisovali a po-
sielali známym atď. Ale najmä: bolo to povzbudenie pre 
domácich priateľov a spoluobčanov. Dubček nemlčí, je tu, 
nezvyklali ho. Stáva sa symbolom úsilia o zmenu pomerov, 
ktoré kritizuje a obhajuje reformy z roku 1968. Pri „putova-
ní“ agendy A. Dubčeka do správnych rúk na Západe neza-
stupiteľnú úlohu zohrali talianski priatelia, časopis L’Unita 
a Listy, ktoré vydával v Taliansku J. Pelikán, ktorý sa stal 
poslancom za taliansku socialistickú stranu (v roku 1968 
bol riaditeľom Čs. televízie, po okupácii emigroval). Keď sa 
pomery v druhej polovici 80. rokov po nástupe M. S. gor-
bačova k moci uvoľnili, chodieval Dubček aj do Prahy, 
resp. poskytoval rozhovory aj doma v bratislave. Zjavoval 
sa viacej na verejnosti (napr. divadlo, filharmónia) a vša-
de ho ľudia vítali potleskom či priateľským podaním ruky.  
Najznámejšou udalosťou bolo, keď ho režim pod tlakom 
zo zahraničia (i samotného gorbačova) pustil do Talian-
ska, kde ho prijal pápež Ján Pavol II., a najstaršia univerzita 
v európe v bologni mu udelila čestný doktorát v odbore 
politických vied. V prejave, ktorý o. i. sledovalo 500 zahra-
ničných novinárov, sa Dubček znovu prihlásil k myšlien-
kam roku 1968 o demokracii a humanizme, vyzval krajiny 
a štátnikov k ochrane našej spoločnej modrej planéty Zem 
a verejne seba i republiku po zbavení deformácii po roku 
1968 prihlásil k spoločnému európskemu domu.
 Jeho štátnický prejav vyvolal veľký ohlas. Dubček sa 
vracal do verejnej politiky cez Taliansko. Väzeň na slobo-
de prehovoril slobodne. Z bologne sa Alexander Dubček 
vrátil s novým optimizmom… (Mal som možnosť byť v jeho 
blízkosti v týchto rokoch, keď pravda o roku 1968 a nádej 
na zmenu bola lož a naopak. Vydržal a nepopustil. bo-
logna bola jeho veľká satisfakcia. Už počas prípravy jeho 
vystúpení v Taliansku mi povedal: „...vidíš, tí socani mali 
predsa pravdu.“ Akceptoval vtedajšiu politiku sociálnych 
demokratov a prekonal definitívne dogmatickú záťaž, kto-
rú so sebou nieslo členstvo v KSČ.)
 K letu a na jeseň dochádzalo k určitému zblíženiu rôz-
norodých opozičných skupín (kresťanský disent, zelení, 
budúci liberáli, dubčekovci a i.). V rokoch 1988-1989 sme 
vydali niekoľko čísiel disentského cyklostylovaného časo-
pisu Myšlienka a čin. Ale to už prichádzalo nové obdobie 
a nové výzvy.

Pán profesor, po 17. novembri 1989 sa Alexander Dubček 
opätovne vrátil do pôvodnej funkcie predsedu Federálne-
ho zhromaždenia ČSFR; nanovo začal vnášať do politi-
ky pravdu a morálku, vyzdvihovať požiadavky mravnej 
obrody človeka; nanovo akcentoval hodnoty slobody, 
humanity, demokracie; v novom pluralitnom poňatí po-
stuloval otázku vzťahu občana a štátu, otázku vzťahu ob-
čana a rôznorodých inštitúcii demokracie – onoho vzťahu 
založeného na dôvere občana ako nositeľa moci a sprá-
vy v štáte, tvorcu všetkých hodnôt; v medzinárodnej po-
litike Alexander Dubček nanovo definoval vzťahy medzi 
národmi a štátmi novokreovanej Európy v duchu vízie: 
„Žime a konajme tak, aby nás hranice nerozdeľovali ale 
spájali“,4 navštívil Štrasburg a Brusel, nadväzoval vzťa-
hy priateľstva a spolupráce s H. Fischerom, terajším pre-
zidentom Rakúskej republiky, F. Mitterandom, vtedajším 
prezidentom Francúzskej republiky, W. Brandtom, býva-
lým predsedom vlády Nemeckej spolkovej republiky, štát-
nymi činiteľmi a socialistami Talianskej republiky a ďalších 
štátov v Európe a vo svete; v Prahe Alexander Dubček pri-
jal amerického prezidenta G. Busha, predsedníčku vlá-
dy Veľkej Británie M. Thatcherovú, ruského prezidenta 
B. Jeľcina, poľského prezidenta L. Walesu. Ako hodnotí-
te politické a štátnické účinkovanie Alexandra Dubčeka 
v ponovembrových časoch 1989-1992?
Politické a štátnické účinkovanie Alexandra Dubčeka v čase 
po novembri 1989-1992 je ešte stále nedoceneným príno-
som Dubčeka k rozvoju demokracie a občianskej spoloč-
nosti v transformačnom období. Je to zrejme aj preto, že je 
tu ešte stále aktuálne vnútropolitické mocenské súperenie 
a rôznosť pohľadov na to, ako postupovať pri napĺňaní vízií 
a očakávaní z novembra 1989. Čím viacej sa od obdobia 
„poslednej kapitoly“ životnej aktivity Dubčeka vzďaľujeme, 
tým viacej vyniká dôležitosť hodnôt, ktoré v politickom ži-
vote presadzoval. Tragická autohavária z 1. septembra 
1992 cestou na zasadanie Federálneho zhromaždenia a jej 
následky predčasne ukončili vo veku nedožitých 71 rokov 
jeho život. Zomrel 7. novembra 1992 v pražskej nemoc-
nici (na Homolce) a pochovaný bol 14. novembra 1992 
na cintoríne v Slávičom údolí v bratislave. Miesto posled-
ného odpočinku spolu s manželkou Ankou sa stalo piet-
nym miestom tichého zamyslenia a uctenia jeho pamiatky 
nielen v novembrových dňoch, ale priebežne počas celého 
roka. Hold a úctu mu vzdávajú aj mnohí zahraniční hostia 
a politici, ktorí navštívia bratislavu.
 Alexander Dubček sa už po novembri 1989 do KSČ 
a ani do strany demokratickej lavice, ktorá z jej časti vznik-
la, pochopiteľne nevrátil a ponuky odmietol. Na začiatku 
pôsobil prostredníctvom Klubu obroda Slovenska (ktorý 
vznikol začiatkom roku 1990 prevažne v roku 1970 z vylú-
čených a perzekvovaných prívržencov reformného krídla 
KSČ) v rámci hnutia Verejnosť proti násiliu (VPN) a po 
jeho rozpade a posunu na pravé spektrum politického ži-
vota vstúpil na jar 1992 do Sociálnej demokracie Slovenska 
(SDSS) a stal sa jej predsedom. Tak sa uzatvoril oblúk jeho 
vývoja a zakotvil tam, odkiaľ a kde začínal jeho otec začiat-
kom storočia v USA.
 Po zložitých rokovaniach v novembri a decembri 1989 
Alexander Dubček, hoci na námestiach znelo „Dubček na 
Hrad“, ustúpil, predovšetkým s ohľadom na spoločenské 
vzťahy Čechov a Slovákov a bol zvolený do funkcie pred-
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sedu Federálneho zhromaždenia. Tejto práci a funkcii sa 
venoval s plným nasadením. Išlo absolútne o novú agen-
du, s tranzitívnou zmenou ekonomického, sociálneho či 
celého spoločenského systému nebolo historického pre-
cedensu, skúsenosti a poznatkov v empirickej rovine ani 
v teoretickej oblasti. Alexander Dubček do tohto pohybu 
sa snažil (hoci bol vystavovaný neustálym atakom a ne-
dôvere určitej časti politického spektra a radikalistov rôz-
neho zafarbenia) vnášať svoje zásady a princípy slušnosti 
a morálky v politike, snahu o konsenzus v zaujme rozvoja 
celej spoločnosti, a nielen úzkych partikulárnych záujmov. 
Vnášal do politiky ľudské cnosti, potreby a záujmy obča-
na, čo už v tom čase nie každému vyhovovalo ako priorita 
alebo kritérium. A už vonkoncom nie Dubčekov akcent na  
solidaritu.
 Dubček už dávnejšie v zmysle príklonu k programovej 
pozícií sociálnych demokratov v Západnej európe akcep-
toval trhové hospodárstvo, zdôrazňuje jeho sociálnu di-
menziu. A po skúsenostiach a návšteve škandinávskych 
krajín zdôrazňoval nutnosť kontrolných mechanizmov 
trhovej ekonomiky. V čase, keď bol Dubček predsedom 
FZ (1990-1992), tento najvyšší zákonodarný orgán pri-
jal zásadné a základné legislatívne zmeny a uznese-
nia, ktoré predstavovali nielen východiská, ale aj rámec 
celého transformačného procesu v obidvoch častiach 
spoločného štátu a ovplyvňovali ho aj po rozdelení spo-
ločného štátu na dva samostatne útvary – Česku republi-
ku a Slovensku republiku ako jeho (t. j. spoločného štátu)  
nástupníkov.
 Dovolím si osobnú spomienku. Keď som pôsobil vo 
funkcii prvého predsedu zahraničného výboru NR SR 
(1992-1994) ešte v decembri 1992, pred definitívnym 
rozdelením a vznikom samostatnej SR (1. januára 1993) 
som predložil mimoriadnej schôdzke NR SR návrh rezolú-
cie o našom záujme stať sa členmi Rady európy a prebrať 
na seba záväzky, ktoré v tej oblasti ľudských práv a spo-
luprác s európskymi štruktúrami prijala ČSFR, spoločný 
štát Čechov a Slovákov. obdobnú rezolúciu po vzájom-
nej dohode prijala aj ČNR. Návrh NR SR v podstate jed-
nohlasne prijala a ešte pred vznikom SR sme ju predložili 
Rade európy v Štrasburgu. Splnil som tak aj svoj osobný 
dlh Alexandrovi Dubčekovi, aby SR, ak vznikne, bola sú-
časťou spoločného európskeho domu.
 orientácia na spoluprácu a vstup Československa do 
európskych štruktúr bola novou agendou A. Dubčeka hneď 
po nástupe do funkcie predsedu FZ koncom decembra 
1989. Už 16.-17. januára 1990 prvú oficiálnu zahraničnú 
cestu podnikol do sídla európskeho parlamentu a Rady 
európy v Štrasburgu.
 V prejave pri preberaní ceny Andreja Sacharova, ktorú 
mu udelil európsky parlament, vo veci boja za ľudské práva 
a úsilie o spoluprácu v európe a vo svete nás oficiálne pri-
hlásil do rodiny európskych národov a inštitúcií európske-
ho spoločenstva. Začal prvé oficiálne rokovania. európskej 
orientácii a spolupráci sa potom intenzívne venuje počas 
celého obdobia, keď pôsobil vo funkcii predsedu FZ.
 Alexander Dubček sa stal našim vyslancom mieru, na-
deje a spolupráce. Navštívil desiatky štátov, rokoval s ich 
štátnikmi, s japonským cisárom, kráľmi, predsedami vlád. 
Vyjadroval sa a zaujímal stanoviská k československo-ne-
meckým vzťahom a tieňom minulosti, nabádal k mieru 

v Juhoslávii, usiloval o odsun sovietskych vojsk z Českoslo-
venska, ale aj o dobré vzťahy s ruským národom. Rusko 
demokratické považoval za súčasť európy. bol nielen poli-
tikom, ale aj uznávaným štátnikom európy a svetoznámou 
osobnosťou.

doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
Bratislava – Viedeň 2012

Poznámky
1  Pozri Prof. PhDr. Ivan Laluha: Výberová personálna 

bibliografia, bratislava: Nová práca 2008.
2  Pozri Laluha, I.: Alexander Dubček – politik a jeho 

doba, bratislava: Nová práca 2000
3  Ústavný zákon o československej federácii (č. 143/1968 

Zb.) prijalo Národné zhromaždenie ČSSR 27. októbra 
1968, v pamätný deň 50. výročia vzniku ČSR. Podpísali 
ho 30. októbra 1968 na bratislavskom hrade najvyšší 
predstavitelia ČSSR za prítomnosti prvého tajomníka 
ÚV KSČ Alexandra Dubčeka a prvého tajomníka ÚV 
KSS gustáva Husáka – prezident ČSSR Ludvík Svobo-
da, predseda Národného zhromaždenia ČSSR Josef 
Smrkovský, predseda vlády ČSSR oldřich Černík; na 
tomto historickom politickom a štátoprávnom akte sa 
ďalej zúčastnili: predseda ÚV NF ČSSR evžen erban, 
predseda ČNR Čestmír Císař, predseda SNR ondrej 
Klokoč a iní politickí a štátni činitelia.

4  Laluha, I. – Petrovičová, e. – Pekník, M. (eds.): Alexan-
der Dubček, politik, štátnik, humanista, bratislava: 
Veda 2009, s. 232.

Dokončení v příštím čísle Klubu.

Pamětní deska na bývalém Federálním shromáždění v Praze 
připomíná Alexandra Dubčeka, který zde působil v letech 1989 až 1992 

jako předseda Federálního shromáždění ČSFR
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rt Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)

23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
2, blumauergasse 2 – tělocvična veřejné hlavní školy

 Pondělí 18:00 – 21:00 muži

21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 gymnastika, míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 17:00 – 18:00 tanečky pro malé děti Sokol X
  18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 18:00 – 22:00 Volejbal Sokol III (18:00-20:00, 20:00-22:00)
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 3-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  17:30 – 18:30 cvičení žactva
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 18:00 – 19:15 cvičení žactva a stolní tenis
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FReY-MATeRNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NoVáČeK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBilOVá, tel. 330 97 87

s. irena FlORiánOVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLbeRgeRoVá

tel.: 480 49 14
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Ohlédnutí za lednovým juniorským 
mistrovstvím světa v klasickém lyžování 
v Liberci

Juniorské mistrovství světa v klasickém lyžování, které se 
konalo ve dnech 20.-27. ledna 2013 v severočeském Liber-
ci, pro české ani pro slovenské barvy příliš úspěšné nebylo. 
Přinášíme proto rozhovor s úspěšnějšími zástupci středo-
evropské lyžařské školy z Rakouska...

Rakousko se ve středu 23. ledna 2013 radovalo ze své první medaile z ju-
niorského mistrovství světa v klasickém lyžování v Liberci. Třetí den od 
zahájení šampionátu doběhla v závodu na pět kilometrů volným stylem 
TeResa sTadLobeRová – dcera aLoise sTadLobeRa, mistra světa 
ze štafety v Ramsau 1999 – druhá.
V závodě na pět kilometrů jste finišovala na skvělém druhém místě. Asi 
jste s výsledkem spokojena.
Teresa Stadloberová: Je to neuvěřitelné, něco takého nikdo nečekal. Přeci 
jen, krátké tratě nejsou mou nejsilnější disciplínou, stejně jako závody vol-
ným stylem. Je to vážně super!
Takže si děláte naděje i do své další disciplíny, pátečního skiatlonu na 
5×5 kilometrů?
TS: Určitě. Na trať půjdu bez jakékoliv nervozity, bez jakéhokoliv tlaku. 
Poběží se mi jistojistě snadněji než dnes. 
Pane Stadlobere, s rakouským týmem jste v roce 1999 na mistrovství 
světa v Ramsau triumfoval ve štafetě. Jste hrdý na to, co o čtrnáct let 
později dokázala vaše dcera?
Alois Stadlober: Samozřejmě. Samozřejmě, že jsme všichni na Teresu pyšní. 
Druhé místo je obrovským úspěchem. Jsem rád, že se zúročil těžký trénink 
z minulého roku. Poctivě jsme spolu trénovali. 
Takže jste rovněž hlavním trenérem své dcery...
AS: Přesně tak. O to je to krásnější pocit, když se to takhle vyvede. 
Ve sportovním prostředí se tedy pohybujete již několik let. Mohl byste 
popsat, zda se v běžkování mezitím nějak proměnily podmínky? Je jed-
nodušší získat finanční prostředky?
AS: V Rakousku bylo prostředí pro zimní sporty vždy vynikající. Od deva-
desátých let, kdy jsem vyhrál dvě medaile (zlatá medaile ve štafetě a stří-
brná medaile na 10 km klasicky z mistrovství světa v Ramsau 1999; pozn. 
red.), se toho příliš nezměnilo. Postavila se nová, moderní sportovní centra, 
tréninkové podmínky se stále vylepšují. Běžkování však v Rakousku není 
zimním sportem číslo jedna, to je alpské lyžování. Pro nás je mnohem ná-
ročnější získávat sponzory. Ale doufám, že když se nyní Teresa umisťuje na 
tak výborných pozicích, že jsou ty těžké časy již za námi. 
Vy jste nikdy o alpském lyžování neuvažovala, Tereso?
TS: Na alpské lyžování je expertka máma. (smích)
AS: Maminka (Roswitha Stadlober, rozená Steiner; pozn. red.) získala na 
mistrovství světa 1987 v Crans-Montaně stříbrnou medaili ve slalomu. 
Takže máš pro lyžování vlohy z obou stran. Myslíš, že je důležitější tré-
nink, nebo hrají svou roli i geny?
TS: Určitě musím i hodně trénovat. Ale v alpském lyžování jsem nikdy ne-
byla tak dobrá. Dlouho jsem na sjezdových lyžích nestála. Na začátku jsem 
to samozřejmě vyzkoušela, ale nebyla to žádná sláva. 
Takže nakonec vyhrál Váš táta s běžkováním.
TS: Přesně tak.
AS: Tak maminka skončila se závoděním již v roce 1988 a dcera se narodila 
až o pět let později. Mě ještě zažila jako vrcholového závodníka. 
TS: Takže jsem s běžkováním vlastně vyrostla. Nebo vlastně všeobecně se 
sportem. 
AS: Myslím, že to byla spíše náhoda. Podporovali bychom ji v čemkoliv. 
Dokud byla na gymnáziu, podporovali jsme ji tam. Ale běžkování je pro mě 

samozřejmě super, protože se v něm dobře vyznám. Vždy se mě na něco 
ptala, to je dobré i pro vztah mezi otcem a dcerou. 
Toužil jste vždy po tom, aby se vaše dcera stala slavnou a úspěšnou spor-
tovkyní, pane Satdlobere?
AS: Ne, ne, dřív jsem o tom vlastně vůbec neuvažoval. Hlavně ženské běž-
kování je mnohem náročnější než to mužské. Důležité je, aby člověk dělal 
sport, aby se pohyboval. A pak se musí každý rozhodnout za sebe, je to 
běh na dlouhou trať. 
TS: Ale nebylo to tak, že bych sport dělat musela. Nebo že bych musela 
chodit na běžky. Všechno jsem dělala dobrovolně. 
Kdy jste tedy pocítila první ambice stát se profesionálkou?
TS: Těžká otázka.
AS: Tak ona se vždy zlepšovala, v Rakousku vždy patřila k těm nejlepším. 
V závodech vždy končila mezi nejlepšími deseti, pak pěti a pak už i vyhrá-
vala. A ono je to vždy jednodušší, když se člověku daří. 
Zkoušela i jiná sportovní odvětví?
TS: Zkoušela jsem toho mnoho. Kromě alpského lyžování a běžkování jsem 
několik let hrála i tenis. Nebo jsem plavala. 
Sportem jste tedy pravděpodobně strávila hodně času. Rozhodla jste se 
proto pro nějakou speciální sportovní školu?
TS: To vůbec ne. Chodila jsem na zcela obyčejné gymnázium. A vše jsem 
zvládla.
AS: Byla to náročná cesta. Ale ona chtěla bezpodmínečně chodit na nor-
mální školu. Navíc se vždy mohla spolehnout na podněcující okolí a rodiče, 
kteří se ji snaží podporovat za každých okolností. Samozřejmě i to, kde 
bydlíme, bylo velice důležité. 
Kde přesně?
AS: V Radstadtu. To je asi dvacet kilometrů od Schladmingu. A tady přeci 
na lyžích trénuje celý svět. Takže i to prostředí je vynikající. 
Chodíte občas společně běžkovat?
AS: Samozřejmě, velice často. Sportujeme společně od té doby, co to bylo 
s dětmi možné. Teresa má ještě o dva roky staršího bratra Luise, ten se také 
věnuje běžkování. Zatím ještě není tak dobrý, ale to přijde s časem. 
TS: Všichni chodíme společně hlavně o víkendech.
Kdo pak vaše rodinné závody vyhrává?
AS: Obvykle je to právě můj syn. Po něm dojíždím já, pak Teresa a nakonec 
maminka (smích). Ale příští rok už mě asi dcera předjede. Myslím, že je 
důležité, aby chodila celá rodina dohromady. 
Jak dlouho se připravujete na sezonu se svou dcerou?
AS: Celý rok. Začínáme hned na začátku května, to jezdíme především na 
kole, běháme. Pak je to samozřejmě čím dál specifičtější: jezdíme na ko-
lečkových lyžích a nakonec na běžkách. Pak hodně chodíme do posilovny, 
silový trénink je u žen důležitý. 
Proč?
TS: Síla je u žen podstatná, hlavně kvůli výdrži. Musím mít dostatek svalové 
hmoty, abych vůbec mohla začít trénovat na nějaké vyšší úrovni. 
Jak je to potom s jídlem? Musíte kvůli sportu dbát na svůj jídelníček?
TS: Vaří mi maminka. Musím jíst docela zdravě. Často špagety, těstoviny... 
Abych měla dostatek sacharidů a bílkovin. Ale obecně se zase tak moc ne-
kontroluji. 
Co je teď, po zisku stříbrné medaile na pěti kilometrech, Vaším cílem?
TS: Tak v pátek bych ještě ráda dobře dojela. Je to přeci jen moje posled-
ní juniorské mistrovství světa. A následně pravidelná účast na mistrovství 
světa, jednou snad i olympiáda. 
Plánujete už i Soči?
TS: Tak Soči je již příští rok. Uvidíme. To by bylo vážně fantastické. 
A nesportovní cíle?
TS: Tak ráda bych dokončila své studium. Od podzimu studuji dálkově prá-
va na univerzitě v Linci. 
P. S. Teresa Stadlober se v pátek 25. ledna 2013 stala v Li-
berci juniorskou mistryní světa ve skiatlonu na 5 + 5 km...

(AMK)
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víl, spiderman, supermario, kouzelníků a jiných nádherně 
vyrobených masek. byla radost se dívat na zářící oči dětí 
a určitě byli všechny maminky, tatínkové, babičky i dědové 
hrdí na své děti a vnoučata. Sestry Danuška Frey-Materno-
vá a ses. Zdenka Nováčková – za vydatné pomoci jiných – 
sestavily pro děti program sestávající hlavně z různých her, 
jako s balonky a velkým padákem se znaky eU, ve slalomu, 
běhu s překážkami, házení míčku apod. Větší i menší děti 
ukázaly velkou šikovnost a zanícení. Tak je tomu učí naše 
sestry při cvičení s dětmi. Vydatnou pomoc měly děti v ma-
minkách s maskami. Tak uběhl čas jako voda a už před 
17. hodinou se někteří nedočkavci stavěli do fronty, aby 
si odnesli výhry z tradičně konané tomboly, kterou měla 
pod patronací ses Ilonka. byly to pěkné výhry jako ruksa-
ky, Rubikovy kostky, modely autíček a jiné krásné hračky  
a hry.
 V bufetu lákaly návštěvníky velice chutné chlebíčky 
a sladkosti a nealko nápoje. Výjimkou byly některé nápoje 
pro dospělé.
 Cvičitelskému sboru a všem, kteří se o toto zdařilé 
dětské odpoledne zasloužili, patří velký dík. Chceme-li za-
chovat do budoucna naše spolky, musíme se především 
věnovat těm, kteří nás v tom budou následovat – totiž dě-
tem a mládeži.
  -DROB-

Sokolské střípky
Každé úterý se setkávají v tělocvičně Steinergasse v 16 ho-
din sokolští senioři ke zdravotnímu cvičení. Cvičení vedou 
střídavě různé sestry, ale každý má možnost navrhnout 
cviky vlastní. Samozřejmě nechybí po cvičení obligátní po-
sezení při přinesených dobrotách a družná diskuse a zába-
va. Když jsem naše seniory navštívil, měl jsem štěstí: bylo 
zrovna masopustní úterý.

Každé pondělí večer – mimo prázdnin – hrají muži sokol-
ské jednoty 12-15 v tělocvičně Angeligasse míčové hry. 
Většinou je to oblíbený nohejbal. Začátek je v 19:30, ve-
doucí je Pavel Vytiska. V poslední době docházejí na cvi-
čení i hosté. Kromě pohybu si užijí bratři hodně legrace, 
protože humor je zrovna tak důležitý jako pohyb. Po no-
hejbalu se někteří bratři jdou sprchovat, zatímco ti mladší 
si rozdávají ještě zápas v badmintonu. Všichni pak společ-

Dětský maškarní ples

Sokolský cvičitelský sbor koná vždy druhý den po maškar-
ní merendě v sokolské tělocvičně ve Steinergasse dětský 
maškarní ples. Tak tomu bylo i letos. Již před třetí hodi-
nou se dostavili první návštěvníci do pěkně vyzdobené-
ho sálu. V půl čtvrté uvítal br. Standa Štěrba, oblečen do 
blýskavě modrého pláště, dvojjazyčně přítomné a dal po-
vel k pochodu všech masek ze šatny na parket. Za zvuků 
hudby – aparaturu obsluhoval sám župní starosta br. To-
máš Frey-Materna – do tělocvičny vpochodoval nesmír-
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ně ještě sedí při družné zábavě a dobrém moku v útulné  
klubovně.

  -DROB-

Dětské cvičební hodiny v maskách 
sokolská jednota XII/XV.
Jako každým rokem, tak i letos se konalo cvičení dětí v mas-
kách v masopustní době. Ten, kdo se ubránil chřipkovým 
bacilům, ať už děti, nebo cvičitelky, přišel v krásném kos-
týmu. A jak vidíte na fotografiích, bylo to cvičení veselé – 
a i letos ho navštívila milá kravička, která občas „ztratila“ 
nějakou tu sladkost. A hbité děti si v této cvičební hodině 
doslova „osladily život“. Škoda, že takové dovádivé cvičení 
je jen jednou v roce…

  J. Hovorková
  Foto: Jitka Komutzki, Anton Beran

Ocenění za dlouholeté zásluhy
V rámci novoroční schůze výboru jednoty Sokola Vídeň 
XVI/XVII předal starosta br. dr. Tomáš Frey-Materna za-
sloužilému jednateli br. Vilémovi Kostohryzovi, který 
v minulém roce oslavil své 90. narozeniny, čestný prsten 
jednoty XVI/XVIII, který dosud vlastnila nedávno zesnulá 
čestná starostka ses. blanka žmolová. Je tradicí, že ten-
to putovní prsten je předáván významným činovníkům  
jednoty.
 gratulujeme!!!

Ze sportu
Lyžařka Šárka Záhrobská obsadila na mistrovství světa ve 
Schladmingu osmé místo ve slalomu. Titul získala tepr-
ve sedmnáctiletá Američanka Mikaela Shiffrinová před  
Michaelou Kirchgasserovou z Rakouska a Fridou Hans-
dottero vou ze Švédska, jež vedla po prvním kole.

Dosluhující prezident Václav Klaus byl hostem prezidenta 
Heinze Fischer na mistrovství světa v alpském lyžování 2013 

ve štýrském Schladmingu. Zleva Ueli Maurer, spolkový prezident 
Švýcarska, prezident Heinz Fischer a Václav Klaus
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y Věrným čtenářkám a čtenářům časopisu Klub jsou zajíma-
vá fakta, že ve Vídni lze absolvovat češtinu od školky po 
univerzitu, už dobře známá. Vědí, že prvenství výuky češ-
tiny na univerzitní půdě má Vídeňská univerzita. oslava 
225 let trvání bohemistiky, kterou v roce 2000 inicioval uni-
verzitní profesor dr. Josef Vintr, se setkala s mimořádným 
zájmem nejen vysokoškolské sféry v Rakousku a v zahra-
ničí, ale i s ohlasem ve veřejnoprávních mediích (prezi-
dent Havel nám tenkrát vtipně přislíbil setkání za 2×225 
let). oslav se tehdy osobně účastnil velvyslanec Jiří gruša. 
A i deset let poté, tedy v roce 2010, vídeňská bohemisti-
ka nevynechala náležitou oslavu svého 235. výročí spolu 
s reprezentanty univerzity, se studujícími, hosty ze zahrani-
čí (z Karlovy univerzity, Masarykovy univerzity, ostravské 
univerzity) i z Vídně.
 Nepřekvapuje tudíž, že počty zájemců o studium bohe-
mistiky od roku 1989 stoupají, zvyšuje se i nabídka akcí pro 
ně. Vídeňská univerzita pořádá tradičně v létě v rámci spo-
lupráce s Aktion Österreich – Tschechien, Wissenschafts- 
und erziehungskooperation, společná česko-rakouská 
kolegia, která umožňují českým i rakouským studujícím 
zlepšit si znalosti jak češtiny, tak případně i němčiny a obe-
známit se s kulturou sousední země. Studující si uvědomují 
i lepší profesní výhledy, které jim toto studium otevírá. ob-
líbené jsou mezi nimi rovněž kratší programy, například 
čtyřdenní návštěva Prahy s bohatým kulturně-jazykovým 
vzdělávacím programem. Pro letošek se pro studenty češ-
tiny chystá obdobný čtyřdenní program v ostravě, ponese 
název Po stopách společné kultury a jazyka v ostravském 
regionu.
 V minulosti zveřejnil časopis Klub řadu prací rakous-
kých studujících, kteří si naprosto bez jakýchkoliv výcho-
zích znalostí osvojili češtinu na vysoké úrovni, což je pro 
naše studující spojeno s námahou, kázní, trpělivostí, často 
i s velkými počátečními překážkami... Ale na cestě k vrcho-
lu lze krok za krokem odhalovat nevídané bohatství čes-
kého jazyka a docílit toho, co jim popřál prezident Václav 
Havel u příležitosti výročí 235 let vídeňské bohemistiky: 
„Přeji všem studentům bohemistiky ve Vídni, aby se jim 
čeština líbila, aby jim dobře šlo studium a aby pak měli 
radost z českých knih, které budou číst v originále.“
 Přikládám ukázku eseje jedné rakouské studentky:

Idiomatické výrazy jako jazyková 
zvláštnost – taktéž při překládání
Svým způsobem jsou překlady jako provázek natažený 
mezi dvěma jazyky: Na jedné straně mají dobré překlady 
vyrovnat stávající rozdíly mezi jazyky, na druhé straně mají 
takové překlady rovněž respektovat „vlastní život“ jazyků. 
Až příliš často se však ukazuje, že vyrovnání jazykových 
rozdílů a respektování jistých zvláštností jazyků je víc než 
nepříjemným, někdy přímo mrzutým problémem. Problém 
sám o sobě je už dost složitý – a nadto je komplikován sku-
tečností, že některé pasáže není možné beze změny nebo 
dokonce ztráty významu některých slov ani přeložit. To 
platí zejména pro neměnná, ustálená slovní spojení (nebo 
slovní vazby), například idiomy.
 Je známo, že idiomy jsou významnou součástí jazyků – 
není tedy divu, že nelze ignorovat idiomy v překladatelské 
(a také v tlumočnické) praxi. Jsou to především idiomatic-
ké výrazy, které často působí při překládání nezanedbatel-
né problémy. Tyto problémy jsou v podstatě způsobeny 

zásadní jazykovou zvláštností idiomatických výrazů: Idiom 
se obvykle skládá z více slov; význam idiomu nelze jedno-
duše vyvodit z běžných významů použitých slov. Součásti 
idiomu tvoří jazykový celek, takže je od sebe nelze oddě-
lit. Součásti idiomu nemůžeme ani mechanicky nahradit 
jinými jazykovými složkami, protože tímto způsobem ztratí 
idiom původní význam a smysl. Nedá se v češtině (a ani 
v němčině) říct *„mít srdce ze stříbra“ / „ein Herz aus Sil-
ber haben“ nebo *„mít játra ze zlata“ / „eine Leber aus 
Gold haben“, protože součásti idiomu nejsou zastupitel-
né bez změny nebo ztráty významu a smyslu. Taktéž není 
možné pouze vyměnit podstatné jméno „kámen“ / „Stein“ 
v idiomu „mít srdce z kamene“ / „ein Herz aus Stein ha-
ben“ za podstatné jméno „skála“ / „Fels“ (takže *„mít srd-
ce ze skály“ / „ein Herz aus Fels haben“); idiom tím sice 
neztratí smysl úplně, ale není možné popřít, že pak působí 
z důvodu změny podstatného jména podivně.
 Je třeba přiznat, že hodně idiomů má v jiných jazycích 
ekvivalent, který je téměř identický nebo dokonce napros-
to identický. obzvlášť české a německé idiomy jsou často 
v podstatě totožné – to platí především pro spisovný ja-
zyk a kultivovaný hovorový jazyk. Zde jsou jenom některé 
z mnoha možných příkladů: „malovat čerta na zeď“ / „den 
Teufel an die Wand malen“, „číst někomu levity“ / „jeman-
dem die Leviten lesen“, „ztratit nit“ / „den Faden verlieren“, 
„zakopat válečnou sekeru“ / „das Kriegsbeil begraben“ 
atd. Ale existuje také mnoho příkladů, které ukazují, že do-
slovné překlady idiomů mohou vyvolat nejasnosti a údiv 
(nebo někdy také pobavit), například „příjít k něčemu jako 
slepý k houslím“ / „wie die Jungfrau zum Kinde kommen/
gelangen“, „nosit dříví do lesa“ / „Eulen nach Athen tra-
gen“, „mluvit od plic“ / „frisch/frei von der Leber weg spre-
chen“, „dívat se/koukat jako vyoraná myš“ / „ein dummes 
Gesicht machen“, a tak dále.
 Naznačené jazykové rozdíly názorně ukazují, že zho-
tovení adekvátního překladu vyžaduje vysokou míru peč-
livosti. Je navíc naprosto nezbytné důkladně se vyznat 
v obou jazycích, abychom si existující rozdíly uvědomili. 
Nedá se však popřít ani to, že to jsou právě rozdíly mezi 
jazyky, které představují pro překladatele napínavé chvilky 
a zajímavě zpestřují jeho profesi.

Nicole Hofbauer

Literatura:
Hana Sodeyfi, Lenka Newerkla: Idiomatische Redewen-
dungen, Sprichwörter und Begriffe der Gegenwarts-
sprache in Österreich und der Tschechischen Republik / 
Frazeologické a idiomatické výrazy v současné češtině 
a rakouské němčině. Wiesbaden, 2011.
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© Nicole Hofbauer, 2013

Rom, am 11. 2. 2013: – Der Generalobere 
an die Don Bosco Familie: „Benedikt XVI., 
ein demütiger und freier Mensch“
(ANS – Roma) – Unmittelbar nach bekanntwerden der 
Nachricht, dass Papst benedikt XVI seine Ämter als bischof 
von Rom und als Nachfolger des hl. Petrus zurücklegt,  
hat sich der generalobere der Salesianer mit einer bot-
schaft an die ganze Don bosco Familie gewandt.
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 Auch wenn wir zutiefst überrascht sind von der eben 
erhaltenen Nachricht über die entscheidung des Hl. Vaters 
Papst benedikt XVI., seinen Verzicht darauf zu präsentie-
ren, weiterhin das „Schiff Petri“ zu leiten, seine brüder und 
Schwestern durch die Verkündigung des evangeliums, 
durch das Zeugnis seines Lebens, durch sein Leiden und 
sein gebet im glauben zu stärken, so baut uns dieses bei-
spiel und diese prophetische geste dennoch auf.
 bei der Präsentation seines Rücktritts, veranlasst durch 
gründe des Alters und der Müdigkeit, die eine Konse-
quenz seines eifers sind, die Kirche in einer Zeit rapiden 
sozialen Wandels zu begleiten und die unglaubliche physi-
sche und spirituelle energie erfordern, bekennt der Papst, 
dass er vor gottes Angesicht um eine entscheidung gerun-
gen hat.
 Nun: seine entscheidung ist Frucht des gebetes und 
gleichzeitig ein beispielhaftes Zeichen von gehorsam 
gegenüber gott! ein solches Verhalten kann nur unsere 
größte bewunderung und Wertschätzung hervorrufen. Sie 
zeugt – wieder einmal – von einem spirituellen Merkmal, 
das ganz typisch ist für ihn: die Demut, die ihn vor gott 
und vor den Menschen frei macht und seinen Sinn für ver-
antwortliches Handeln zeigt.
 Don Pascual Chávez V., SDb
 Rettor Maggiore

Zkráceno – veröffentlicht am 11/02/2013 ANS

Ten nešťastný…
rozvod…
Aniž bych to plánoval nebo chtěl, stal jsem se svědkem 
rozhovoru dvou mně dobře známých starších žen. Zpo-
čátku jsme šli společně, dámy se bavily mezi sebou, a tak 
jsem je taktně předběhl, abych nerušil. Na půl ucha jsem 
zaslechl, jak jedna paní říká té druhé: „Představ si, jaký 
jsem dnes měla zajímavý rozhovor. Volal mi nejlepší přítel 
mého syna, lékař. Znám ho už od jeho klukovských let. 
Nedávno se rozvedl a vzal si za manželku jinou. V prvním 
manželství měl tři děti. Všichni mu měli za zlé, že rodinu 
opustil kvůli jiné ženě. Dnes mi volal, aby se mi vyplakal do 
telefonu. Jeho nová manželka dostala brzy po sňatku velice 
zákeřnou rakovinu a zakrátko zemřela. Včera měla pohřeb. 
Potřeboval se s někým podělit o svůj žal…“
 Druhá paní odvětila: „Tak to vypadá, když lidé přesta-
nou mít respekt k Pánu bohu; pak pro ně taky neexistuje 
žádná morálka, a děti sem nebo tam jim vůbec nevadí.“ 
A zase ta první: „Nechápu, co to bylo za ženu, že si na 
toho muže dělala nárok, i když měl manželku a tři děti, 
a rozbila mu rodinu.“ Její známá odtušila: „Jednala pudově, 

úplně vyloučila z uvažování rozum. Šlo jí jen o její záměr.“ 
Popravdě řečeno, tato diskuse, do níž jsem se nijak ne-
vměšoval, mě začala docela zajímat. Vtom se ta paní, která 
s lékařem telefonovala, obrátila přímo na mě: „Petře, ty jsi 
kněz, jak ty se na to díváš? řekni k tomu něco!“
 o zmiňovaném případu vlastně vůbec nic nevím, ne-
chtělo se mi tyto mé sympatické známé nějak poučovat. 
Ani jsem pořádně nevěděl, co na to vlastně říct. Ale otázka 
„jak ty se díváš na takovou nehoráznost“ mířila na mne, 
a tak jsem se rozhodl odpovědět. Pro odlehčení vážné 
debaty v pozdní večerní hodině jsem se nejprve opatrně 
zeptal: „Pamatujete si ještě na momenty z vlastního živo-
ta, kdy jste byly tak silně zamilované, že jste si říkaly: můj 
bože, jen aby se tomu mému milému nic nestalo, jen aby-
chom se mohli co nejdřív zase vidět, obejmout, milovat; 
co bych za to dala, abych s ním mohla být alespoň jeden 
den, jednu noc, pak už můžu klidně umřít? Na toto téma 
se v každé době a v každé společnosti píší romány, hrají 
divadelní hry a zpívají opery, stále dokola točí nové a nové 
filmy. Je to téma, která nenechává nikoho lhostejným. Ani 
žádné náboženství...“
 A pak jsem pokračoval dál: „Nechci vůbec obhajovat 
rozvod, schvalovat počínání muže či ženy, zkrátka rodičů, 
kteří navzdory tomu, že mají společné děti, nejsou schop-
ni zabezpečit jim domov, harmonii, teplo a lásku, a klidně 
se rozejdou, jdou za jiným partnerem nebo se vydají na 
jinou cestu života, a děti nechají napospas. Neschvaluji ne-
úměrný egoismus, porušování věrnosti, neschvaluji nerov-
nováhu mezi rozumem a citem, nechci, aby lidé trpěli. Ale 
těžko posuzovat a pravdivě zhodnotit tuto konkrétní situa-
ci, když nemám objektivní informace. Mohu být na chvíli 
advocatus diaboli a zastat se onoho muže a jeho partner-
ky, která mu teď umřela? Vždyť u každého soudu je běžné, 
že i ten největší zločinec má právo na obhájce.
 Nevím nic o tom, jak se dali oni původní manželé do-
hromady, do jaké míry byla jejich srdce motivovaná čistou 
a nezištnou láskou, s níž se odhodlali přijmout vše dobré 
i nedobré, co život přinese. Nevím, jakou roli v jejich ži-
votě hrály děti – touha mít děti, vychovat z nich krásné 
osobnosti. Nevím, do jaké situace je život zavedl, když na-
staly problémy s prací, jestli jim nebyl upřen pocit sebevě-
domé, smysluplné a radost přinášející pracovní činnosti. 
Nevím, jaké měli rodiče, jak je vychovávali, v jaké atmo-
sféře vyrůstali – jestli to byla atmosféra lásky, harmonie, 
porozumění, jestli se jejich rodiče celý život milovali, byli 
dobrými partnery a přáteli, nebo jestli děti naopak vůbec 
nezažily nic z toho, čemu říkáme dobré rodinné zázemí, 
rodinné hnízdečko, zkrátka atmosféru, ve které se člověk 
cítí být milován, akceptován, kde si užívá možnosti růstu 
nejen fyzického, ale i psychického, a kde se vyvíjí i správ-
ný a zdravý »Selbstwertgefühl«, vědomý pocit své vlastní  
hodnoty.
 Nevím, jaké měli náboženství; třeba taky neměli žádné 
a slovo bůh u nich vůbec nehrálo roli. Možná byli ateisté, 
možná materialisté vyznávající jen takové hodnoty, které 
jsou viditelné, pro něž platí jen teď a tady, a co bude pak, 
je nezajímá. Ale mohli to být křesťané, nebo muslimové, 
nebo buddhisté. Možná dobře věděli, že muž i žena opustí 
své rodiče a stanou se jedním tělem – jak říká bible. Možná 
věděli, že co bůh spojil, člověk nemá rozdělovat. Možná 
věděli, že nad nimi je bůh, který vidí a ví, a který je jed-
nou bude spravedlivě soudit. Nejen za to, že se rozvedli 
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y a opustili děti. Ale za všechno, co se v celém jejich dlouhém 
životě událo, od a až po zet. Protože bůh – a to možná taky 
věděli – vidí do srdce člověka tak jako nikdo a zná všech-
no, i ta úskalí, i ta zklamání, i ty drastické a nezasloužené 
situace, do kterých se narodili, do kterých je vmanévroval 
život a které museli řešit. Tak, jak v té chvíli, na základě 
svého poznání, citu, daných schopností, dokázali posoudit. 
Vždyť možná i tato doba, se vším tím, co s sebou přiná-
ší, je vehnala do situace, kdy se navzájem odcizili, kdy už 
nenacházeli jeden v druhém blízkost milujícího partnera, 
vždy ochotného pomáhat, naslouchat, pohladit, odpouštět 
a milovat…“
 Problematika rozvodů uvízla v mém srdci a já bych ji 
rád jakoby vyndal ven a dopátral se alespoň nějaké od-
povědi. Na mysl mi přicházejí momenty ze života Ježíše 
Krista, jak on se – musím říci – až podivně v různých situa-
cích zachoval: „Pro tvrdost vašeho srdce napsal Mojžíš tato 
přikázání“ (Mt 19, 8). Jinými slovy, přeloženo do jazyka 
dnešní doby: vy sami byste měli zvažovat, co je správné, 
co můžete a co ne, hledat spravedlivé řešení.
 Na jiném místě, když mu přivedou ženu přistiženou při 
cizoložství a říkají, že Zákon jim káže takové ukamenovat, 
když chtějí vědět, co udělá on – on neudělá nic, on mlčí 
(Jn 8, 5). To jeho mlčení se stane tak nepohodlným, nepří-
jemným, bolestivým, drásavým, že to již nelze vydržet. Je-
den po druhém se vytrácejí pryč a nechají ženu samotnou 
s Ježíšem, a on ji neodsoudí. Všichni exegetové moderní 
teologie se shodují v tom, že Ježíš tak konal proto, aby na-
značil, že žena má stejná práva jako muž a že stejně jako 
on se může svobodně rozhodovat, co chce, nebo nechce. 
Vždyť dosud byla vnímaná jen jako druhořadý člověk, jako 
majetek muže...
 Ale co dělat s tímto výrokem Krista: „Kdo více miluje 
otce, nebo matku..., syna nebo dceru, než mne, není mne 
hoden?“ (Mt 10, 37). Co dělat se staletou praxí křesťanů, 
kteří se podle toho zařídili, zavedli povinný celibát, svátost 
manželství, nerozlučitelnost manželských svazků a zne-
možnili rozvedeným znovusezdaným lidem přistupovat 
ke svatému přijímání? Vždyť to je realita našich dnů, to je 
to podhoubí, ve kterém jsme všichni vyrůstali a máme ho 
v sobě, protože od útlého dětství nám všem bylo vtlouká-
no do hlavy, že toto smíme a tamto nesmíme, že Pán bůh 
nás vidí, že jsme špatní, zlí a nedokonalí, a že potřebuje-
me boží milost k tomu, aby z nás byli lepší lidé. Je možné 
kvůli Kristovi opustit manželku, manžela, děti, a kvůli jiné-
mu muži (či ženě), kterého miluji, to možné není? Jestliže 
je hlavním principem lidského bytí – zdůrazňuji lidského, 
protože příroda, jakkoliv se nám může zdát krásná a in-
spirující, tento fenomén nezná – tedy jestli je hlavním prin-
cipem lidského bytí láska, kde má tato láska hranice? Co 
mohu v rámci lásky udělat, a co již dělat nemohu?
 Před časem jsem navštívil známého, který pracuje jako 
duchovní v největší vídeňské věznici. Zajímala mne jeho 
činnost, náplň práce, zkušenosti. Ve své vězeňské kan-
celáři měl na pracovním stole otevřenou velkou kroniku 
z 19. století. Na dalším stole leželo několik podobných, ale 
mnohem starších kronik. Zeptal jsem se, k čemu je tam má, 
co v nich hledá. Jeho odpověď byla zajímavá: „V kronikách 
se píše nejen o vězních, ale najdou se tam také informace 
o jejich rodinách, o jejich zázemí. Vyplývá z nich, že větši-
na trestanců pocházela z rozvrácených nebo nefungujících 
rodin. Dělám si statistiky o jejich počtu a například zjišťuji, 

kolik vězňů bylo vícekrát ženatých, kolik otčímů nebo ma-
cech měli. Je to neuvěřitelně vysoké číslo. V době, kdy ještě 
nefungovala medicína nebo sociální systém tak jako dnes, 
se stávalo velice často, že partneři umírali a pozůstalí si za-
kládali nové rodiny. A tento objev, vlastně známý fenomén, 
o němž se však skoro vůbec nemluví, mě přivedl k zamyšle-
ní, jak bychom dnes měli změnit naši tvrdou řeč o nerozlu-
čitelnosti manželství. Vždyť je obrovský rozdíl, jestli někdo 
žije s partnerem pár let, anebo 20, 30, 40 i více let. Člověk 
se mění, doby se mění, a jestliže si jako osmnáctiletý umí-
ním, že budu s tebou žít až do smrti (i kdyby ti mělo být 
100 let), je to nadlidský úkol, a já se jen ptám: máme my 
vůbec právo něco takového po lidech požadovat?“
 opakuji: Nejsem zastáncem rozvodů či opouštění ro-
din s dětmi kvůli jiným partnerům. Nechci také nikoho 
soudit, nikomu vyčítat. Ale ani nechci, abychom vytvářeli 
dogmata a tvrdě lpěli na jejich zachovávání. Nechci, aby-
chom dělali ze života řád a tvrdou disciplínu, tak jako když 
jaro vystřídá léto, to zase podzim a ten zima. Jsme součástí 
přírody, ale nacházíme se někde mnohem dál než zvířata, 
která se řídí pudem. Přál bych si, aby fenomén, kterému 
říkáme láska, bylo něco, po čem bytostně, vědomě a se vší 
snahou srdce toužíme. Láska mění svět, řekl jeden známý 
člověk. A já souhlasím, i když to zní dost abstraktně. Láska 
však zcela jistě mění nás samé, náš úhel pohledu na život 
i na lidi kolem nás, ať jsou to naši – staří, nebo noví – part-
neři, děti, kdokoliv.
 Nedávno zesnulý milánský kardinál Martini ve svém po-
sledním rozhovoru na otázku rozvodů a znovusezdaných 
lidí řekl: „otázka, jestli mohou chodit rozvedení a zno-
vusezdaní ke sv. přijímání, je zvrácená. Musíme ji položit 
úplně jinak: Co dělá církev pro to, aby byla nablízku li-
dem, kteří žijí v komplikovaných manželských a rodinných  
vztazích?“
 Kéž bychom se nechali více inspirovat tím, čím si zís-
káváme lidská srdce a důvěru lidí, a kéž klid a mír v našich 
vlastních duších je pro nás nesrovnatelně cennější než ja-
kékoliv instrukce a moralizování na adresu jiných.

Peter Žaloudek, Vídeň

PS. Využívám příležitosti Vám poděkovat za výborný časo-
pis, který je velmi informativní, čtu ho opravdu do poslední 
řádky.

Váš Jan Tábor

Redakční poznámka: Jan Tábor je významný rakous ký 
teo retik umění a vysokoškolský pedagog českého pů-
vodu.
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Slavnostní rozloučení 
s velvyslancem dr. Koukalem
31. ledna 2013 zvala JUDr. Ivana Červenková (chargé 
d’affaires) do Mramorového sálu českého velvyslanectví 
na koncert klavírního virtuosa Michala Maška u příležitosti 
rozloučení s bývalým velvyslancem ČR v Rakousku dr. Ja-
nem Koukalem. Setkání se zúčastnili pozvaní hosté z řad 
diplomatických sborů, představitelé české národnostní 
menšiny v Rakousku, osobnosti z hospodářského a kultur-
ního života. Po uvítacích a děkovných projevech zhodnotil 
dr. Koukal své šestileté působení v Rakousku, poté ředitel 
Českého centra ve Vídni ing. Martin Krafl přestavil klavíris-
tu Michala Maška. Přítomní si vyslechli skladby b. Martinů, 
C. Debussyho, F. Chopina, L. van beethovena a jako přída-
vek skladbu Bugatti step od J. Ježka. Dr. J. Koukal obdržel 
unikátní pamětní medaili Komenského. V osobním hovoru 
ujistil přítomné představitelky Klubu, „že se ještě s Rakous-
kem neloučí, naopak má ještě mnoho dalších plánů a chce 
dokončit slíbené“.

Michal Mašek
Zázračné dítě, bohem nadaný muzikant, tak se mluvilo 
v osmdesátých a devadesátých letech o Michalu Maškovi 
nejen v Ústí nad Labem, odkud pochází, ale brzy i na me-
zinárodních klavírních soutěžích. Poprvé usedl k tomuto 
nástroji ve třech letech vlastně náhodou. V mateřské škole, 
kam začal chodit, pořád brečel. Učitelky si s ním nevěděly 
rady, až jednu z nich napadlo posadit ho k pianu. Začal 
vybrnkávat jednoduché melodie a byl klid. od té doby 
se místo na stoličce u klavíru stalo nejdůležitější součás-
tí jeho života. V letech 1996 a 1998 vydal dvě bachovská 
CD. Maškovi bylo tehdy pouhých šestnáct let, ale jeho hra 
fascinovala skvělou technikou a především pak nesmírnou 
muzikálností spojenou s mimořádným intelektem. V létě 
roku 1999 získal Michal Mašek prestižní cenu „Classic 98“ 
v kategorii „Talent roku“ a bylo jasné, že má před sebou 
skvělou pianistickou budoucnost.
 Jenomže – všechno bylo nakonec jinak. Klavírní karié-
ra se nekonala, Michal Mašek zmizel veřejnosti na deset 
let z očí. Hrál před odchodem do školy od čtyř ráno, hrál 
po návratu, hrál, i když se objevily první příznaky přeta-
žení a začaly ho bolet ruce, hrál později i se strachem, že 
koncert pro zánět šlach a křeče nedokončí. Kolaps, kte-
rý pak přišel, byl nevyhnutelný. Konzultace u lékařů vy-
střídaly pokusy s léčiteli. K bolestem rukou se přidal silný 
stres. Když se konečně začalo blýskat na lepší časy, zlomil 
si Michal pažní kost a půl roku nemohl hýbat prsty. V té 
době už trpěl jinou „závislostí“, vrhnul se na posilování. 
Denně, někdy i dvakrát, zvedal činky, týral tělo, udělal si 
dokonce trenérský kurz. Trvalo opět nějaký čas, než po-
chopil, že to přehání. A že nepřítelem mu paradoxně je 
jeho perfekcionalismus, ctižádost dokázat všechno na 110 
procent a velký intelekt. Nemoc i zranění mu pomohly  
vystřízlivět.
 Po deseti letech se Michal Mašek opět vrací na koncert-
ní pódia a do nahrávacích studií. Nebojí se, že se závislost 
na klavíru znovu projeví? „Vím, že to mám zakódované 
v hlavě pořád,“ říká, „ale zůstalo mi tam po těch zkuše-
nostech taky červené světýlko, které včas zabliká – pozor, 

přeháníš! Je toho hodně, co bych chtěl udělat. Ale lámat 
přes koleno to už nebudu. Na světě je vedle muziky spous-
ta dalších krásných věcí. A já už se o ně nechci připravit.“

Aspekty historického vývoje 
české vojenské terminologie
Dne 10. prosince 2012 proběhla v místnosti 50 v budo-
vě Kounicova 44 přednáška plukovníka dr. Josefa ernsta, 
MbA, na téma Aspekty historického vývoje české vojen-
ské terminologie, kterou zorganizovalo Centrum jazykové 
přípravy Uo. Plukovníka ernsta slovně doprovázel nad-
poručík Heinz Weiländer. oba dva působí v rakouském 
vojenském zařízení – Sprachinstitut des bundesheeres, 
Landesverteidigungsakademie, Wien.
 Ve své prezentaci autor posluchače seznámil s osob-
nostmi, které se podílely na utváření české vojenské 
terminologie v rámci rakouského vojenského školství 
v 18. a 19. století. Za všechny můžeme jmenovat Johan-
na Wenzela Pohla, Tomáše Akvina buriana a Ferdinanda 
Antonína Čenského. o rozvoj české vojenské terminolo-
gie se také zasadili důstojníci českého původu, např. Josef 
Alexander Dunder a Karel Zástěra.
 V další části přednášky se autor věnoval situaci po 
první světové válce, kdy bylo nutné vytvořit úřední mluvu 
a především stabilní frazeologii pro taktickou, technickou 
a dělostřeleckou terminologii. Tímto úkolem byla pověře-
na Komise pro vojenské názvosloví, která své výsledky pu-
blikovala ve formě vojenských příruček.
 V poslední části příspěvku zazněly informace týkající se 
situaci po druhé světové válce. Autor zmínil především vliv 
ruštiny na českou vojenskou terminologii a problematiku 
standardizace české vojenské terminologie po vstupu ČR 
do NATo. Na závěr plukovník Josef ernst promluvil o sou-
časném trilaterálním česko-německo-rakouském termi-
nologickém projektu AKTe, na kterém participují i učitelé  
CJP Uo.
 Vedle vyučujících a studentů Uo se přednášky zúčast-
nili také zástupci z Ústavu jazykové přípravy Vyškov a řada 
dalších hostů. Všichni účastníci ocenili nejen obsahovou 
stránku přednášky, ale i vysokou úroveň češtiny u předná-
šejících.
  Irena Ševčíková, Tereza Krupková

Český generální štáb vyznamenal 
rakouského plukovníka
Dne 15. 1. 2013 předal zástupce náčelníka generálního 
štábu AČR – náčelník štábu generálmajor bohuslav Dvo-
řák Čestný odznak Armády České republiky Za zásluhy 
III. stupně plukovníkovi rakouského bundesheeru Josefu 
ernstovi. Toto ocenění převzal plukovník Vyšší vojenské 
odborné služby, magistr, doktor, absolvent postgraduál-
ního studia MbA a zástupce ředitele Armádního jazyko-
vého institutu Národní akademie obrany bundesheeru 
(Sprachinstitut des bundesheeres an der Landesverteidi-
gungsakademie). Toto ocenění dostal nejen za to, že svou 
prací napomáhá tomu, aby si sousedé rozuměli, ale také 
za významný přínos při rozvoji spolupráce a vzájemného 
porozumění mezi Sprachinstitut des bundesheeres ve Víd-
ni a Ústavem jazykové přípravy ve Vyškově.
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Michal Cihlář: bílá koláž ii, 1984, koláž

 Neformálního setkání v Domě armády Praha (DAP) se 
zúčastnili a plukovníku ernstovi přišli poblahopřát první 
náměstek ministra obrany Vlastimil Picek, zástupci velvy-
slanectví Rakouska, ředitel Ústavu jazykové přípravy ve 
Vyškově plukovník Ladislav Chaloupský, přátelé i spolu-
pracovníci vyznamenaného. Plukovníkovi dr. ernstovi bla-
hopřál také vicepremiér Karel Schwarzenberg a omlouval 
se, že se na kvůli volbě prezidenta ČR nemůže osobně zú-
častnit ocenění.
 Plukovník Josef ernst dlouhodobě spolupracuje s Ar-
mádou České republiky a jejím Ústavem jazykové přípravy 
ve Vyškově v mnoha oblastech. Podílel se na překladech 
bojových dokumentů pro různá bilaterální a multilaterální 
cvičení, jako byly například cvičení s názvy Dobré soused-
ství, Hexagram a další. Pracoval jako tlumočník při setká-

ních ministrů obrany, náčelníků generálních štábů armád 
České republiky a Rakouska. o vývoji české vojenské ter-
minologie přednáší nejenom příslušníkům české armády, 
ale i studentům na civilních vysokých školách. S vyškov-
ským Ústavem jazykové přípravy udržuje a soustavně pro-
hlubuje vztahy ve všech oblastech jeho činnosti.
 Ke svému ocenění plukovník Josef ernst řekl: „beru je 
jako uznání naší společné práce. Velmi si jej vážím a je mo-
tivací do dalších let nejen pro mě, ale také pro všechny, kte-
ří se zabývají jazykovou přípravou a dobrými sousedskými 
vztahy.“
P. S.: Výbor a redakce Klubu se připojují k blahopřání 
k zaslouženému vyznamenání. Plukovník dr. Josef Ernst 
je mnohým čtenářům Klubu jistě dobře známý, a to nejen 
z jeho příspěvků v klubovém časopise.

Michal Cihlář

Česká koláž ve Vídni a Klosterneuburgu

Dne 7. února 2013 se v prostorách Velvyslanectví České 
republiky ve Vídni uskutečnila za přítomnosti kurátora vý-
stavy dr. Jiřího Machalického a výtvarníka Michala Cihláře 
z Prahy pozoruhodná vernisáž rozsáhlého výstavního pro-
jektu Česká koláž – ze sbírek společnosti Pražská plyná-
renská. Přítomné, mezi nimi i četné přestavitele rakouské 
kulturní scény, přivítala chargé d’affaires JUDr. Ivana Čer-
venková a ředitel Českého centra ve Vídni ing. Martin Krafl. 
oba současně zdůraznili, že jsou velice šťastní, ba dokonce 
pyšní, že se po jednoročním jednání se společností Pražská 
plynárenská a klášterem v Klosterneuburgu podařilo tuto 
rozsahem ojedinělou sbírku české koláže, která je tvořena 
stovkami děl významných a známých umělců a zahrnuje 
období od kubismu, přes surrealismus, progresivní šede-
sátá léta minulého století až po současnost, prezentovat 
zde v Rakousku na třech místech.
 Do tajů koláže a jejich autorů uvedl přítomné kurátor 
výstavy Jiří Machalický. Tvorbu grafika, ilustrátora, scé-
nického výtvarníka a tvůrce koláží a plastik z mačkaného 
papíru Michala Cihláře (* 1960) přiblížil ředitel Českého 
centra. V průběhu večera zazněly písně v podání sopranist-
ky Ludmily Klaskové za klavírního doprovodu profesorky 
Jaroslavy Majerové z brněnské konzervatoře.
 Hlavní část výstavy – koláže Jindřicha Štýrského, Toyen,  
Jiřího Koláře, Adolfa Hoffmeistera, Pavly Aubrechtové, 

eduarda ovčáčka nebo Čestmíra Kafky – je k vidění do 
26. června 2013 v galerii Sala Terrena v klášteře Klos-
ter neu burg (po-so od 10:00-17:00, od 1. května od  
9:00-18:00) (Stift Klosterneuburg, Stiftplatz 1).
 Výstava české koláže na velvyslanectví umožnila zhléd-
nout výběr z děl Karla Trinkewitze, Josefa Hampla, Libora 
Fáry, Jana Koblasy, Jana Švankmajera nebo Dalibora Cha-
trného.
 České centrum ve Vídni věnovalo svůj prostor umělci 
zastupujícímu mladší generaci Michalu Cihlářovi, který se 
mj. originálním způsobem věnuje i reklamě. obě výstavy 
bylo možno zhlédnout do 1. 3. 2013.
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Adolf Hoffmeister

Adolf Hoffmeister: Chille, 1962, koláž

Karel Trinkewitz: alles, was der Fall ist, 1987, koláž, asambláž

Libor Fára

Libor Fára: Černá neděle 9/a 6, 1981, fotokoláž

Katalog galerie Smečky – Sbírka Pražské plynárenské
www.galeriesmecky.cz
otevřeno: úterý – sobota, 11:00-18:30 hod.
Ve Smečkách 24, 110 00 Praha 1
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Košice, Evropské hlavní město kultury 2013
Slovenský inštitút vo Viedni predstavil rakúskemu publi-
ku 6. februára v Dome európy vo Viedni projekt Košice 
HEMK 2013. V priestoroch inštitútu bola slávnostne otvo-
rená výstava Eugen Krón a jeho žiaci – Košické roky.
 Projekt Košice HEMK 2013 uviedli vedúci delegácie 
eK Richard Kühnel, slovenský veľvyslanec v Rakúsku Juraj 
Macháč a generálny riaditeľ kultúrnej sekcie Spolkového 
ministerstva pre európske a medzinárodné záležitosti Ra-
kúska a veľvyslanec Martin eichtinger. Hlavné programové 
piliere a investičné zámery a filozofiu projektu predstavil 
umelecký riaditeľ Košice HEMK 2013 Vladimír beskid 
a jeho spolupracovník Ludwig Henne. Informácie o ra-
kúskych projektoch v Košiciach poskytol Martin eichtinger.
 Výstavu Eugen Krón a jeho žiaci – Košické roky sláv-
nostne otvoril veľvyslanec Martin eichtinger, úvodné slovo 
patrilo vedúcej odboru kultúry a cestovného ruchu Košic-
kého samosprávneho kraja Jane Kovácsovej a riaditeľke 
Východoslovenskej galérie v Košiciach Lene Leškovej. 
o hudobný program k vernisáži sa na pozvanie Košice 
HEMK 2013 postarala vysokoškoláčka, klavíristka gabrie-
la Ujpalová, ktorá je odchovankyňou košického konzerva-
tória.
 evropské hlavní město kultury nemusí mít velké his-
torické centrum ani celosvětově známý symbol jako tře-
ba pařížskou eiffelovku. Kultura může prokvétat i mezi 
obyčejnými paneláky. Příkladem jsou Košice – východo-
slovenská metropole je spolu s francouzským Marseille 
evropským hlavním městem kultury 2013. Košický pro-
jekt sází na kreativitu a nebojácnost. Kulturní centrum 
Tabačka kousek od centra Košic je známé i daleko za 
hranicemi města. Pořád se tu něco děje, koncert střídá  
vernisáž atd.
 Košice je dnes průmyslové město a kromě hlavního 
náměstí s gotickým dómem svaté Alžběty tu mnoho není. 
Za městem duní železárny, které na východní Slovensko 
přitáhly desetitisíce lidí za prací. Kolem Košic vyrašily pa-
neláky a někdejší kavárenské tempo v košických ulicích vy-
střídal velkoměstský šrumec.
 ředitel projektu evropského hlavního města kultury 
v tom přesto vidí výhodu a sídliště rozhodně nechce před 
návštěvníky schovávat. „To je naše historie, to, co vyme-
zovalo tento prostor několik desítek let a my se k tomu 
hlásíme. Součástí našeho programu je i decentralizace kul-
tury z centra na periferie, na sídliště,“ zdůrazňuje ředitel  
Sudzina.
 „Děláme tu všelijaké zajímavé aktivity, jsou tu přednáš-
ky, například vědecké kavárny, na které si zveme popula-
rizátory vědy,“ říká blanka berkyová, která má na starosti 
celou přestavbu výměníků na kulturní centra. Jak dodává, 
Košice se chystají svoje sídliště vtáhnout do hry opravdu 
naplno. „Protože problém sídlištního člověka je, že nemá 
čas jít do města, kde se všechno děje v kamenných budo-
vách, v divadlech, kinech a pro něj je daleko pohodlnější 
vyběhnout někdy i v bačkorách a podívat se na výstavu ve 
výměníku, který má pod okny.“ Na celý rok jsou napláno-
vané desítky akcí, pouliční performance, výstavy, koncerty, 
festivaly. Slovo dostanou košičtí Romové i výtvarná díla in-
spirovaná Andy Warholem, který měl kořeny na východ-
ním Slovensku.

 Slavnostní zahájení evropského hlavního města kultury 
v Košicích bylo 19. ledna 2013. Titul evropské hlavní měs-
to kultury je vždy na jeden rok propůjčován evropskou unií 
jednomu či více evropským městům, která tak mají po celý 
rok možnost představit evropě svůj kulturní život a jeho 
rozvoj. Původně byla tato města volena na základě kultur-
ní historie, naplánovaných akcí a schopnosti projekt pod-
pořit finančními prostředky a infrastrukturou. Nová studie 
z roku 2004 nyní považuje udělení titulu spíše jako podnět 
ke kulturnímu rozvoji a změnám v daném městě.

Eugen Krón: Pochodující muži, 1925, litografie

Tepelný výměník v Košicích přestavěný na kulturní centrum

Foto: Vojtěch Berger
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Čeští a rakouští skláři vystavují 
svá díla v jihlavské galerii
Díla osmi sklářských výtvarníků, která vznikla na loňském 
česko-rakouském sklářském sympoziu Vysočina 2012, uvi-
dí návštěvníci výstavy, která je otevřena do 7. dubna v ob-
lastní galerii Vysočiny v Jihlavě, Masarykovo náměstí 24. 
Svá díla představují skláři z Vysočiny, Jihočeského kraje, 
Slovenska a Dolních Rakous. Návštěvníci výstavy budou 
moci obdivovat například skleněné přírodní tvary, objekty 
s vyrytými texty básní, tenkostěnné kalichy evokující dávné 
časy, abstraktní zobrazení lidských postav či instalaci z ry-
tých čoček zobrazující běh životem.
 Již téměř třicet let uplynulo od doby, kdy se konalo po-
slední – deváté sklářské sympozium ve Škrdlovicích na Čes-
komoravské vrchovině. Tato huť, jejíž počátky jsou spojeny 
se jménem emanuela beránka, se během své více než še-
desátileté historie díky spolupráce s řadou renomovaných 
výtvarníků a zručnosti místních sklářů výrazně zapsala do 
historie moderní hutnické sklářské výroby. S myšlenkou 
uspořádat ve Škrdlovicích sympozium přišel v roce 1970 
tehdejší dlouholetý ředitel sklárny Jaroslav Svoboda. A byl 
to právě on, kdo tuto tradici, přerušenou v roce 1983, po 
třech desetiletích znovu obnovil.
 Za podpory Kraje Vysočina bylo v huti Karlov uspo-
řádáno ve dnech 20. až 25. května 2012 mezinárodní 
Sklářské sympozium Vysočina 2012, na jehož realizaci se 
spolupodílela také Horácká galerie v Novém Městě na Mo-
ravě. Cílem této iniciativy bylo nejen pokračovat v tradici 
sklářských sympozií v Kraji Vysočina, ale rovněž podpořit 
vzájemnou spolupráci českých a rakouských příhraničních 
regionů v rámci projektu Porta cuturae, který zastřešuje 
spolupráci Jihočeského kraje, Kraje Vysočina, Jihomo-
ravského kraje a spolkové země Dolní Rakousko v ob-
lasti kultury a umělecké tvorby. Úspěch tohoto projektu 
je zásluhou všech zúčastněných osob a organizací, ale 
především rakouských, slovenských a českých sklářských 
umělců, kteří zde souhrnně představují své nejzdařilejší 
práce ze Sklářského sympozia Vysočina 2012.

Jeden z vystavených exponátů rakouské výtvarnice Sabine Müller-Funk

Kolín uctí památku arciopata Opaska
Kolín si odhalením busty připomene blížící se 100. výročí 
narození arciopata benediktinského kláštera v Praze-břev- Stanislav Hanzík – busta Anastáze Opaska

nově ThDr. Anastáze opaska. Radnice chce bustu odkou-
pit od sochaře Stanislava Hanzíka, kterému arciopat na 
sklonku života seděl modelem. Slavnostní odhalení je plá-
nováno 20. dubna, na den výročí opaskova narození. Svo-
ji první mši svatou sloužil v chrámu svatého bartoloměje 
v Kolíně a jeho první domácí cesta po návratu z emigrace 
vedla do břevnova a potom hned do Kolína.
 Teolog, básník a arciopat břevnovského kláštera se 
narodil 20. dubna 1913 ve Vídni, jeho rodina se později 
vrátila do Čech. V Kolíně maturoval na reálném gymná-
ziu. Studoval teologii v Praze a římě. Na kněze byl vy-
svěcen v roce 1938, v roce 1939 se stal konventuálním 
převorem břevnovského kláštera. Po druhé světové válce 
byl vyznamenán řádem za zásluhy v boji proti nacismu. 
V roce 1947 se stal opatem břevnovského kláštera. V září 
1949 byl zatčen a na počátku prosince následujícího roku 
ve vykonstruovaném monstrprocesu odsouzen na doživotí 
(amnestován v roce 1960). V roce 1968 odešel do Rakous-
ka a posléze NSR, kde žil až do roku 1990, kdy se vrátil do 
břevnovského kláštera a znovu se ujal úřadu opata. V roce 
1991 mu byl udělen řád Tomáše garrigua Masaryka. byl 
jedním z hlavních organizátorů křesťanského laického 
sdružení opus bonum. Při povýšení břevnovského opat-
ství na arciopatství v roce 1993 jej papež Jan Pavel II. jme-
noval prvním břevnovským arciopatem. Zemřel 24. srpna 
1999 při návštěvě sesterského benediktinského kláštera 
v bavorském Rohru, místě svého exilového pobytu. Jeho 
tělo bylo posmrtně převezeno do vlasti, je pochován na 
břevnovském hřbitově u sv. Markéty v Praze.
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„Pracovní jubilea“
Dr. Michael Häupl
Vídeňský starosta dr. Michael Häupl (SPÖ) patří již 25 let 
do městského vedení – vlády hlavního města Vídně. Začí-
nal jako městský radní pro životní prostředí a sport v roce 
1988, ve funkci zůstal až do roku 1994. Zemským hejtma-
nem, který je ve Vídni také současně starostou spolkového 
hlavního města a hlavou městské vlády, je nepřetržitě od 
7. 11. 1994 a dovede si představit svou další kandidatu-
ru. (Ich kann mir vorstellen, noch eimal zu kandidieren. – 
29. 01. 2013) Předsedou – Landesparteivorsitzenden 
vídeňské SPÖ je od roku 1993. Mj. je také prezidentem 
Rakousko-české společnosti. Michael Häupl je promova-
ným biologem.

Vídeňský starosta dr. Michael Häupl

Edita Gruberová

Svých pětačtyřicet let na prknech světa oslavila začátkem 
ledna a během února 2013 světoznámá slovenská belcan-
tová pěvkyně edita gruberová v Donizettiho opeře Anna 

Bolena ve vídeňském Musikvereinu. Rodačka z bratislav-
ské Rače začala svoji kariéru v únoru roku 1968, kdy de-
butovala jako Rosina v Rossiniho opeře Lazebník sevillský 
ve Slovenském národním divadle v bratislavě. o dva roky 
později už vystupuje vídeňské Státní opeře (přesně 7. 2. 
1970) jako Královna noci, za dalších pět let – taktéž její 
Královně – aplauduje newyorská Metropolitní opera.
 Ani ve svých pětašedesáti letech neztrácí formu, což 
stále potvrzuje nejen nadšené publikum, ale odborná  
kritika.
 Doménou sopranistky jsou romantické italské a fran-
couzské opery, známý i méně známý repertoár z 19. sto-
letí.

Edita Gruberová

Prezentácia knihy  
Slovensko. 
Namáhavá cesta  
na západ
Pri príležitosti 20. výročia sloven-
sko-rakúskych diplomatických 
vzťahov predstavil Slovenský in-
štitút vo Viedni 20. februára pub-
likáciu Slovensko. Namáhavá 
cesta na západ (v origináli Slo-
wakei. Der mühsame Weg nach 

Westen), ktoré vydalo rakúske vydavateľstvo Promedia 
Verlag minulý rok. Jej autori Hannes Hofbauer a David 
X. Noack opisujú historickú cestu Slovenska s ťažiskom 
na najdôležitejšie politicko-historické míľniky po prevrate 
1989. Diskusiu s autorom Hofbauerom a publikom viedla 
vedecká pracovníčka Slovenskej akadémie vied Anna Fun-
dárková. Pri tejto príležitosti otvoril Slovenský inštitút vo 
Viedni zároveň výstavu Slovensko, bohatstvo v rozmani-
tosti venovanú 20. výročiu vzniku samostatnej SR.
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Program:
26. 03. 18:30 
Emil Hakl: Regeln des lächerlichen Benehmens (übers.: 
Mirko Kraetsch, braumüller Verlag 2013)
ein Schriftsteller begibt sich mit Freunden und der Urne 
seines Vaters auf einen Trip, auf dem bald alles aus dem 
Ruder läuft, aber doch alle an ihr Ziel kommen: nicht jün-
ger, aber reifer und jedenfalls anders. Nach Treffpunkt Pin-
guinhaus 2010 liegt nun die zweite preisgekrönte Novelle 
(Josef-Škvorecký-Preis) des populären tschechischen ge-
genwartsautors emil Hakl (* 1958) in deutscher Sprache 
vor.
Moderation: Mirko Kraetsch.
Tschechisches Zentrum Wien, 
Herrengasse 17, 1010 Wien
www.braumueller.at, www.emilhakl.cz

11. 04. 09:45-17:00
12. 04. 10:00-17:00
Polnische Popkultur / Slawische Popkultur
Präsentation von Forschungsergebnissen vor breiterer Öf-
fentlichkeit. erscheinungen der Populärkultur sind zuneh-
mend ins blickfeld der literaturwissenschaftlichen Slawistik 
gerückt. Neben dem Schwerpunkt auf polnischer Kultur 
finden folgende beiträge mit tschechischem Kontext statt: 
gerhard Howanitz (Passau) Putin aus dem Sumpf oder: 
Ein tschechoslowakisches Mem erobert Russland und Po-
len und Alexander Kratochvil (berlin) Popliteratur als Me-
dium eines Trauma-Gedächtnisses: Alois’ Weg aus dem 
Nebel ins Leben (Intermediale Phänomene der tschechi-
schen Popkultur – 11. 04., 16:00-17:00 Uhr) sowie ger-
traude Zand (Wien): Jáchym Topols „Cesta do Bugulmy“ 
(Pop als Phänomen der tschechischen und slowakischen 
Literatur – 12. 04., 10:00-11:00 Uhr).
Polnische Akademie der Wissenschaften, boerhaavegasse 
25, 1030 Wien
www.viennapan.org

15. 04. 20:00
Musik Fly Agaric
Die aus vier Musikern bestehende band ist für ihre breite 
Stilpalette bekannt, die von Jazz über lateinamerikanische 
Tanzmusik, eastern european Folk bis hin zu Klassik reicht. 
Klänge von Jazzsaxophonen, Akkordeon, Klarinette und 
Schlagzeug.

Die für den 20. März 2013 geplante eröffnung der aus-
stellung Milan Pasteka: Die Auswahl der Werke muss 
wegen der Organisations-Panne leider ausfallen. Wie 
werden aber die ausstellung zu einem späteren Zeit-
punkt sicher nachholen.
DI Andrea Pitonakova
Kulturreferentin
Slowakisches Institut
Wipplingerstr. 24-26
1010 Wien
Tel./Fax: +43-1-535 40 57
e-mail: si.wien@gmx.at
www.mzv.sk/sivieden

eintritt: 5 euro.
ZWe, Floßgasse 4, 1020 Wien
www.flyagaricmusic.com, www.zwe.cc

16. 04.-08. 05.
ausstellungsdauer Retrospektive Ondřej Michálek: 
Prints – Stories – Monat der Grafik 2013
17. 04. 19:00
Vernissage
Für den bekannten, aus olmütz stammenden grafiker 
sind innovative technische experimente sowie prägnan-
te visuelle Metaphern charakteristisch. Die Ausstellung ist 
begleitprogramm zur Internationalen grafik-Triennale im 
Wiener Künstlerhaus.
(Vernissage: 18. 04, 19:00 Uhr, Ausstellungsdauer: 19. 04.-
12. 06. 2013, mit Präsentation der Plakatsammlung der 
Mährischen galerie brünn, Kuratorin: Marta Sylvestro-
vá). In Kooperation mit dem Kunstmuseum olmütz. er-
öffnung: georg Lebzelter, Kurator der Internationalen  
grafik-Triennale in Wien.
Tschechisches Zentrum Wien, 
Herrengasse 17, 1010 Wien
www.ondrejmichalek.cz, www.k-haus.at

23.-28. 04.
linz Soukromý vesmír / Private universe (CZ 2012, Re-
gie: H. Třeštíková) – Crossing europe Linz 160 aktuelle 
handverlesene Spiel-, Dokumentar- und Kurzfilme aus 
ganz europa beim 10-Jahr-Festivaljubiläum. Der beitrag 
von Helena Třeštíková (CZ) schildert gespickt mit Archiv-
aufnahmen historischer ereignisse vier Jahrzehnte im Le-
ben einer tschechischen Familie. Österreich-Premiere in 
Anwesenheit der Regisseurin. Produktionsfirma: negativ 
film productions. 
Detailliertes Programm und Locations unter 
www.crossingeurope.at, www.negativ.cz

23. 04. 19:00
Jaroslav Rudiš: Die Stille in Prag (übers.: eva Profouso-
vá, Luchterhand 2012) und Alois Nebel (Voland & Quist 
2012)
Jaroslav Rudiš zählt zu den größen der tschechischen 
gegenwartsliteratur. In Wien liest der aktuelle gast des 
Writer-in-Residence- Programms des ULNÖ aus dem Lite-
raturkomik mit Kultstatus Alois Nebel (Zeichnung: Jaromír 
99, Verfilmung 2011) und seinem zuletzt auf Deutsch er-
schienenen Werk über das Prag von heute: „Fünf Men-
schen zwischen Straßenbahnlärm und dem Techno des 
Herzens, zwischen Lichteffekten und Rockmusik – und ein 
Konzert der Stille, das alles verändert.“ 
buchkontor, Kriemhildplatz 1, 1150 Wien
www.buchkontor.at, www.rudis.cz, www.ulnoe.at

25. 04.-31. 05.
ausstellungsdauer. Neplakej / Don’t cry
erste Wiener-Retrospektive von Roman Franta (* 1962)!
24. 04. 19:00
Vernissage
Die Tschechische botschaft Wien setzt ihre Zusammen-
arbeit mit der Akademie der bildenden Künste (AVU) 
Prag fort und präsentiert Werke des Dozenten im Atelier  
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Haydn-Gesellschaft Wien – program

Palais Eschenbach | Capriccio
Sonntag, 20. März 2013
„Die französische oper“
Werke von Ch. Lecocq, J. offenbach, F. A. boieldieu, 
J. Massenet, C. Saint-Saëns, Ch. gounod, A. Thomas
Monica Theiss-eröd | Sopran
Adrian eröd | bariton
Wilhelm Sinkovicz | Moderation
Konzertbeginn: 16:00 Uhr
Kartenpreise: € 22 | ermäßigt: € 19. Freie Platzwahl
Karten: +43 1 890 54 04 | +43 676 840 362 22 | 
karten@haydn-gesellschaft.at

Haus der Industrie | Abonnementkonzerte
Donnerstag, 18. April 2013
Konzert III | Joseph Haydn und die Frauen
Werke von M. Martinez und J. Haydn
Dienstag, 18. Juni 2013
Konzert IV | Joseph Haydn und dein bruder Johann Mi-
chael Haydn
Werke von J. Haydn und J. M. Haydn
Konzertbeginn: 19:30 Uhr
einzelkartenpreise: 
€ 27 / 25 / 22 / 17 / 22 | ermäßigt: € 24 / 22 / 19 / 14 / 19
„Haus der Industrie“ | 1030 Wien, Schwarzenbergplatz 4

Annakirche | Geistliche Musik zum Karfreitag
Freitag, 29. März 2013
Joseph Haydn
„Die sieben letzten Worte unseres erlösers am Kreuze“ in 
der Fassung für Streichquartett

Christoph Angerer, Violine | Amarílio Ramalho, Viola
Robert Neumann, Violine | Ute groh, Violoncello
Rezitation: Peter Matić
Konzertbeginn: 18:00 Uhr
Kartenpreise: € 22 | ermäßigt: € 19. Freie Platzwahl
Annakirche | 1010 Wien, Annagasse 3b

Musikalische Rundreise
Samstag, 25. Mai 2013
bus-Tagesfahrt
Abfahrt um 8:30 Uhr, Rückkehr um 22:00 Uhr
Treffpunkt: A 1010 Wien, operngasse 4
Pfarrkirche St. Stephan in Horn, Schloss breiteneich, 
Schloss Limberg
Musik von der Renaissance bis zur Wiener Klassik
Musikalische Reiseleitung: Paul Angerer 
Kunsthistorische erläuterungen: Dr. Rotraut Krall
Preis: € 172 | ermäßigt: € 155
Der Preis beinhaltet die busfahrt, alle eintritte und Führun-
gen, die Konzerte an den einzelnen
Stationen, das Mittagessen und einen Imbiss nach dem 
letzten Konzert ( jeweils exkl. getränke).

Serenade im Schüttkasten
Samstag, 24. August 2013
Sonntag, 25. August 2013
„Konzert bei Maria Theresia“
Werke von F. L. gassmann, g. Ch. Wagenseil, J. Haydn, 
W. A. Mozart
Nach dem Konzert lädt Familie Angerer ein, den Abend 
im Hof bei brot, Liptauer, Wein und einer musikalischen 
Draufgabe ausklingen zu lassen.
Konzertbeginn: 16:00 Uhr | einlass: 15:15 Uhr

für Malerei III (u. a. 4. Preis biennale Florenz 2001, J.-Cha-
lupecký-Preis 1997, 1. Preis SbC London 1995). U.A.w.g. 
unter e: vienna@embassy.mzv.cz oder F: (01) 8941200 
(bis 21. 04. 2013).
Tschechische botschaft, 
Penzinger Straße 11-13, 1140 Wien
www.romanfranta.cz

Wissenschaft
30. 04. 18:30
lothar Höbelt: Böhmen. Eine Geschichte (Karolinger 
Verlag 2012)
Der brillante und präzise erzähler Lothar Höbelt (* 1956), 
Professor am Institut für Neuere geschichte an der Uni-
versität Wien, begibt sich auf die Suche nach den Spezi-
fika der böhmischen geschichte, den Aspekten und den 
entwicklungen, die böhmen von seinen Nachbarländern 
in Mitteleuropa unterscheiden. begrüßung: Jean-Jacques 
Langendorf, Historiker und Verlagsgesellschafter. Mo-
deration: Konrad Weiß, Verlagslektor. U.A.w.g. unter e:  
ccwien@czech.cz (bis 29. 04. 2013).
Mit kleiner erfrischung im Anschluss!
Tschechisches Zentrum Wien, 
Herrengasse 17, 1010 Wien
www.karolinger.at, www.univie.ac.at/geschichte

17. 03. 17:00
19. 03. 17:15
Film Die Abenteuer des kleinen Maulwurfs 4 (ab 4 Jah-
ren, Regie und Zeichnungen: Z. Miler, ca. 30 Min.)
Traditionell ist die Kultserie des Zeichners, Regisseurs und 
Autors Zdeněk Miler, in Österreich bekannt durch die Sen-
dung mit der Maus, beim Literatur-für-junge-LeserInnen-
Festival (14.-20. 03. 2013) vertreten. Unterstützt vom 
Tschechischen Zentrum Wien.
Palais Auersperg, Auerspergstraße 1, 1080 Wien
www.jugendliteratur.net

26. 04.-03.11
Alte Spuren, neue Wege
Vier Locations – ein Ausstellungsticket. Die Landesausstel-
lung oberösterreich & Südböhmen dokumentiert die ge-
meinsame Kulturgeschichte des Raumes zwischen Donau 
und Moldau: thematisiert werden u. a. verbindende ele-
mente der Landschaften, die verkehrstechnische erschlie-
ßung im Mittelalter, die Salzstraße und gemeinsamkeiten 
in Kulinarik und brauchtum. ein Projekt von Land oberö-
sterreich und Jihočeský kraj.
Freistad, bad Leonfelden, Vyšší brod und Krumau, nähere 
Infos zu Locations und Programm: 
www.landesausstellung.com
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Mládežnícky súbor Rozmarín prijme 
mladých nádejných tanečníkov.

Pravidelné nácviky sa konajú v piatok 
od 16:00 hod. v priestoroch RSKS.

Info: Helena Steiner 
069911225099, rozmarin@aon.at

Kartenpreise: € 31 | ermäßigt: € 28. Freie Platzwahl
Zu beiden „Serenaden“ bietet das Reisebüro elite Tours 
einen bustransfer mit Ausflugsprogramm an.
Details unter +43 1 513 22 25
Schüttkasten | 2070 Unternalb bei Retz, 

Kirchfeldstraße 73
Information und Anmeldung: 
Tel.: +43 1 890 54 04 | +43 676 840 362 22 
Fax: +43 1 890 54 044 
karten@haydn-gesellschaft.at | www.haydn-gesellschaft.at

Inaugurace českého prezidenta
Miloš Zeman složil slavnostní slib a stal se třetím preziden-
tem České republiky. V proslovu uvedl, že chce být prezi-
dentem všech občanů a uklidnit politickou scénu.

Miloš Zeman skládá slavnostní slib do rukou 
předsedy Senátu Milana Štěcha

Liebe Leserinnen und Leser, 
sehr geehrte Damen und Herren!
Ich möchte Sie gerne darauf aufmerksam machen, daß die 
Ausschreibung der Sommerkurse 2013 in Prag (3 Wochen 
oder 1 Woche, Unterricht und Wohnen unter einem Dach, 
kulturelles Programm) auf der Homepage:
http://www.czlingua.cz/de/kurzy_F_g veröffentlicht ist.
 Außerdem bieten wir ganzjährig Monats-, oder Wo-
chen-Kurse für alle Sprachniveaus, Kurse für Dolmetscher, 
Kurse für Kinder tschechischer Familien, die im Ausland 
leben, und viele andere Kurse an. Neues Angebot ist ein 
Tschechisches Wochenende außerhalb Prags
http://www.czlingua.cz/de/kurzy_K

Ihre Dagmar Pisova
www.czlingua.cz, info@czlingua.cz

Z krajanského tisku
Zpravodaj
Internetový Zpravodaj českého krajanského spolku bese-
da v bruselu ve svém nejnovějším čísle připomíná svého 
předválečného člena Franze Falkenaua. Pocházel z praž-
ské židovské rodiny, jeho otec byl šperkař. V roce 1903 
se tehdy sedmnáctiletý Franz vydal na zkušenou do Ant-
verp k jednomu z nejvýznamnějších evropských šperkařů 
a obchodníků s diamanty Adolfu Adlerovi. Později se oženil 
s jeho dcerou a usadil se v Antverpách. Za první světové 
války byl ale donucen narukovat do rakousko-uherské ar-
mády, protože jinak hrozilo, že v Praze bude zatčena jeho 
matka. Po válce se Franz Falkenau stal členem antverpské-
ho diamantového klubu a po smrti svého tchána převzal 
i jeho obchod s diamanty. Zůstal ale Čechoslovákem, nikdy 
se nevzdal československého občanství. byl členem Sokola 
v bruselu a pokladníkem bruselského spolku beseda. Po 
okupaci Československa se přihlásil jako dobrovolník do 
československé zahraniční armády. Vzhledem ke svému 
věku, bylo mu právě padesát let, byl ale odmítnut. Se svou 
ženou a dcerou se po okupaci belgie uchýlil do Francie. 
Celá rodina ale byla v roce 1943 zatčena a 20. listopadu 
1943 odjela transportem do vyhlazovacího tábora v osvě-
timi. Všichni tři byli ihned příjezdu zavražděni v plynové 
komoře. Tragický osud Franze Falkenaua je jedním z mno-
ha téměř zapomenutých příběhů československých židů 
žijících v zahraničí, uvádí Zpravodaj besedy.
 Zpravodaj informuje také o činnosti Czech Fun Clubu, 
kde se už pět let může scházet početná česká komunita 
v bruselu. Ta už překročila hranici tří tisíc lidí. Klub nabízí 
nejrůznější akce, koncerty a vystoupení známých zpěváků 
a muzikantů z České republiky, setkání se známými herci 
i dalšími umělci nebo vědci. A ve Zpravodaji se dočtete i in-
spirativní informace o činnosti fotokroužku při bruselské 
České škole bez hranic.

Zkráceno – Rádio Praha – Milena Štrafeldová
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Turistické centrum Veselska, náměstí Míru 664
698 01 Veselí nad Moravou, http://www.kultura-veseli.cz
Výstava bude přístupná vždy v úterý, čtvrtek a o víkendu 
od 13:00-17:00 hodin do 24. března 2013.

Dopis od bývalého rakouského diplomata, velvyslance v ČSSR
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PoKyNy Pro ČteNáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
a-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku Abo.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a 
SR), členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně 
poštovného 50,- €.
Bankovní spojení: bank Austria, číslo účtu: 683 035 901
IbAN: at 03 1200000 683035901
SWIFT: BKaUatWW.

PoKyNy Pro iNzereNty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, bLZ: 12000,
 IbAN: at 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKaUatWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Nejzajímavější dětské knížky 
českých autorů 
posledního roku
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Otevřeno vždy od 15. března do 31. října

CzechTourism Wien
Česká centrála cestovního ruchu

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitelka Michala SIVEKOVá

tel.: 0043 1 533 21 933, 
fax: 0043 1 533 21 934

e-mail: info-at@czechtourism.com
www.czechtourism.com

Kursy češtiny

Čeština – začátečníci i pokročilí,
Mag. dr. BRanDeiS, 

tel./fax 0043-1-40 89 841
Herrengasse 17, 1010 Wien

ředitel ing. Martin Krafl
tel.: +43-1-53 52 360

www.czechcentres.cz/vienna
e-mail: ccwien@czech.cz

www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

SlOVenSKý inštitút
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
jUDr. josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRanc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

Důležité aDReSy

ateliér Jan, Jan a tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MOKi – theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

tHeateR BRett
Münzwardeingasse 2

1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at
tel. Vorbestellungen 

unter 
0676/734556

PRaXiS FÜR KineSiOlOGie

Mag. angela Binder

Sanfte Soforthilfe bei: 
* Stress im Alltag, Mobbing
* Schulstress, Lernprobleme
* seelische Krisen und Ängste
* emotionale belastungen
* psychosomatische erkrankungen

1020 Wien, Schüttelstraße 77/18
Tel.: 0650/5019911
e-mail: angelabinder@telering.at

Hausbesuche! Sonderkonditionen 
für Kinder! Mluvím česky!
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Kleines Wiener Cafe
DeniS BeZUcHa

1080 Wien, Kochgasse 18
tel. 01/402 32 07

po – pá 9:00-22:00
so – ne zavřeno

Kavárna s českou kuchyní. Oslavy 
na objednávku. Budějovické pivo.

Restaurant 

Schönbrunner Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

Danica Korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.com

Bratislavčanka hľadá prácu vo Viedni 
príp. v celom Rakúsku ako chyžná, 

pomocnica v kuchyni, vo veľkoskladoch 
a pod. Nutné bývanie, nemčina 
začiatočník, tel. 0908 062 986.

KLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v 

Rakousku
Informationszeitschrift der Tschechen

und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien

mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764
fax: 0043-1-79 88 454

e-mail: info@kulturklub.at
www.kulturklub.at

Knihy vydané Kulturním klubem 
si mů žete zakoupit/objednat přímo 

v Kul turním klubu.
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České moderní a souČasné umění

Představujeme:
Jan Mlčoch (* 28. 2. 1953, Praha) – autodidakt, akční 
umělec, teoretik fotografie, kurátor sbírek fotografie Umě-
leckoprůmyslového muzea Praha.

 Pro akční tvorbu Jana Mlčocha bylo určující setkání 
s Karlem Milerem a Petrem Štemberou, jež mu dalo im-
puls, aby plynule přešel od zaznamenávání snů a událos-
tí do deníku k jejich vytváření a zaznamenávání pomocí 
krátkého textu a fotografie. Stejně jako pro další členy 
pražského bodyartového okruhu byla pro něj performan-
ce důležitá nejen z uměleckých důvodů. V nelehké spole-
čenské situaci po okupaci v roce 1968, kdy „socialismus 
s lidskou tváří“ nahradila druhá fáze tvrdého totalitního 
režimu, tzv. normalizace, byla performance jednou z mož-
ností svobodné osobní výpovědi, možností, jak vybalanco-
vat křehký vztah ke světu.
 První akci Mlčoch uskutečnil v roce 1974, kdy za špat-
ného počasí zopakoval výstup na horu Kotel. Tuto horu 
v Krkonoších už předtím několikrát navštívil, tentokrát však 
na ni vystoupil sám a za velice špatného počasí. Jednou 
z klíčových akcí Jana Mlčocha bylo Zavěšení – Velký spá-
nek (1974), kdy se nechal zavěsit za ruce a nohy se zavá-
zanýma očima a ucpanýma ušima v obrovském půdním 
prostoru. Jeho tělo se dostalo do takřka beztížného stavu, 
který mu umožnil na několik minut prožít čisté bytí oproš-
těné od zátěže každodennosti. Každý piece, jak se akcím 
v této době v českém kontextu často říkalo, má čtyři části: 
ideu, představu, realizaci a dokumentaci.
 Z dnešního pohledu jsou nejzajímavější akce, které 
Mlčoch realizoval ve veřejném prostoru. V roce 1975 na-
příklad v akci Vzpomínky na p. hodinu prodával na měst-
ském tržišti osobní věci, které mu připomínaly přátele, 
nebo v roce 1980 realizoval Noclehárnu v Galerii De Appel 
v Amsterdamu, která v podstatě předjímá současné parti-
cipativní umění. Tato akce byla Mlčochova vůbec poslední. 
Stejně jako Petr Štembera a Karel Miler se rozhodl svou 
akční tvorbu na konci sedmdesátých let ukončit.

Ivan Kafka (* 29. 2. 1952, Praha) se zabývá projekty a in-
stalacemi v krajině, při nichž pracuje s přírodninami nebo 
konfrontuje přírodu s cizorodými materiály. Absolvoval 
Střední odbornou školu výtvarnou, pracoval jako umělec-
ký kovář a meteorolog. Od devadesátých let se zaměřuje 
na instalace z multiplikovaných materiálů. Kafkovy reali-
zace jsou založeny na pevně stanoveném konceptu, jehož 
důležitou součástí je přesně formulovaná idea, posléze 
metaforicky vyjádřená v názvu, který se tak stává podstat-
nou složkou díla, a stejně tak i minimalistická estetika.

Marie Blabolitová (* 4. 3. 1948, Praha) – členka výtvar-
ného sdružení Kruh. Senzibilita spojená s věcností projevu 
ji zařadila v sedmdesátých letech mezi přední osobnosti 
mladé generace. Náměty čerpá od počátku ve svém nej-
bližším okolí.
 V letech 1963-1967 studovala Střední odbornou školu 
výtvarnou v Praze a v letech 1967-1973 Akademii výtvar-
ných umění u Ladislava Čepeláka, Jiřího Johna, Františka 
Jirouška a Arnošta Paderlíka. Členka výtvarného sdružení 
Kruh, SČUG Hollar, SCA. Vystavuje od roku 1974, její dílo 
je zastoupeno v domácích i zahraničních sbírkách. Restau-
ruje nástropní a nástěnné malby.

Marie Blabolitová: Křeslo, 2006 akryl, linoleum

Edvard Ovčáček (* 5. 3. 1933, Třinec), V letech 1959-
1964 patřil k hlavním iniciátorům bratislavských Konfron-
tací. V roce 1967 se podílel na založení Klubu konkretistů. 
Propalovaná lettristická koláž se stala jednou z jeho nej-
typičtějších metod. V posledních desetiletích také syste-
maticky pracuje s počítačovými programy a v digitálních 
tiscích navazuje na svoji starší tvorbu. Zabývá se také 
performancemi ve veřejném prostoru a instalacemi, které 
mnohdy doplňují jeho výstavy.



II

př
ílo

ha

Eduard Ovčáček: Dřívější ztráty, 1964, propalovaná koláž

Pavel Doskočil (* 10. 3. 1968, Hradec Králové)
AVU, sochařský ateliér (K. Nepraš), ateliér intermediální 
tvorby (M. Knížák), Praha
Samostatné výstavy: ČR
Cena: 1. místo v soutěži na pomník Dr. Fr. Ulricha, Hradec 
Králové
Zastoupení ve sbírkách Národní galerie v Praze

Pavel Doskočil: Tvor, 1988, laminát, sklo, polyester

Stanislav Zippe (* 20. 1. 1943, Hořice) je český výtvarník, 
malíř, sochař a jeden z předních představitelů kinetického 
umění v Čechách. Vystudoval Státní průmyslovou školu 

sochařskokamenickou v Hořicích v Podkrkonoší (1957-
1961). Zabývá se tvorbou plastik a instalací. Zároveň se 
zabývá malbou. Byl a je členem několika skupin zabývají-
cích se uměleckou činností (Syntéza, Jiná geometrie, Nová 
geometrie...). V současné době žije a pracuje v Praze.

Připomínáme:
Jaroslav Horejc (15. 6. 
1886, Praha − 3. 1. 1983, 
Praha) byl český sochař, 
přední představitel dekora-
tivismu.

Ve čtrnácti letech ho ro-
diče přivedli do litografic-
ké dílny, odkud po několika 
týdnech odchází pro svůj ta-
lent do učení na gravírníka. 
Ve volném čase také navště-
voval různé kurzy dalších ře-
mesel. V letech 1906-1910 
studoval na pražské umělec-
koprůmyslové škole. V roce 
1919 byl jmenován profeso-
rem, vedl ateliér pro umělec-
ké zpracování kovů. V roce 
1948 odchází do důchodu, 
ale zůstává i nadále umělec-
ky činným.

Emanuel Krescenc Liška (19. 4. 1852, Mikulovice na Mo-
ravě – 18. 1. 1903, Praha) – malíř, profesor na Umělecko-
průmyslové škole v Praze.

Emanuel Krescenc Liška: Kain, 1885, olej, plátno

Prvními většími úspěchy byla druhá cena za skici pro 
chodbu Národního divadla a zakázka od pražského ma-
gistrátu na zhotovení kopie Mánesovy kalendářní desky 
na staroměstském orloji. V roce 1879 společně s Jakubem 
Schikanedrem vyhrál soutěž na výzdobu královské lóže 
Národního divadla; jejich historické vlysy Tři doby země 
české později shořely při požáru. Za ušetřené peníze z cen 
odjel studovat na malířskou akademii do Mnichova; po 
návratu vytvořil velké obrazy Manfred a Astarka (za nějž 
dostal státní stipendium) a Hagar s Ismaelem. Později na-
maloval nástěnný obraz Ukřižování Páně pro Rafaelskou Stanislav Zippe – kinetická instalace, Muzeum umění v Ostravě

Jaroslav Horejc: 
Samson a Dalila, 1927, bronz
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kapli v Klárově ústavu a získal Římské stipendium Klárov-
ské, které financovalo jeho dvouletý studijní pobyt v Itálii. 
V souladu s podmínkami pak vytvořil několik církevních 
obrazů, například Michelangelův sen nebo Kristus a Ma-
donna, které byly vystaveny na jubilejní zemské výstavě 
v Praze 1891. Roku 1888 byl jmenován profesorem umě-
leckoprůmyslové školy v Praze. Výrazným tématem jeho 
prací je noc s měsícem. Vedle církevních obrazů se zamě-
řoval na historické výjevy a ilustrace světové poezie.

František Janoušek (6. 5. 
1890, Jesenné – 23. 1. 1943, 
Praha) – český malíř; vý-
znamný představitel české-
ho surrealismu. Člen Spolku 
výtvarných umělců Mánes. 
Vycházel z neoklasicismu 
(Šachovnice). Ke konci dva-
cátých let se začal zajímat 
o problémy lyrického kubis-
mu, který mu otevřel cestu 
k imaginativní malbě. Inspi-
rován Miróovým dílem tvořil 
během třicátých let fantazij-
ní krajinné kompozice plné 
zárodečných elementár-

ních tvarů (Zimní krajina, Krajina s pobřežím). V před-
válečném období ztvárnil tragickou vizi světa v obrazech 
destruktivního bujení organických tvarů, podaných dra-
matickým rukopisem (Španělské zdi, Krajina s hmyzem).

Hana Wichterlová (2. 3. 
1903, Prostějov – 29. 8. 
1990, Praha) byla česká 
sochařka, patří k hlavním 
představitelům českého 
avantgardního sochařství 
mezi dvěma světovými vál-
kami. Pocházela z rodiny 
prostějovských průmyslníků, 
její bratr byl Otto Wichterle. 
Studovala Akademii výtvar-
ných umění (1919-1925), 
následujících pět let trávila 
v Paříži. Od roku 1931 byla 
členkou Spolku výtvarných 
umělců Mánes. Wichterlová 
též tvořila v duchu neokla-
sicismu, později kubismu. 
Nakonec jej překonala a při-

blížila se tak ke stylu Constantina Brâncuşiho. S její osobou 
je spojen cyklus fotografií Josefa Sudka s názvem Zahrád-
ka paní sochařky. V roce 1968 byla jmenována zasloužilou 
umělkyní.

František Drtikol (3. 3. 1883, Příbram – 13. 1. 1961, 
Praha) – umělecký fotograf. Charakteristickým rysem Drti-
kolovy tvorby je zvláštní erotičnost, která souzní s jeho 
vysokými estetickými požadavky. Pracoval se záměrnou 

neostrostí kompozic a temnou tonalitou. Příznačným mo-
tivem jeho tvorby je torzo a fragment.

Otakar Nejedlý (14. 3. 1883, Roudnice nad Labem – 
17. 6. 1957, Praha) – malíř a ilustrátor, krajinář, profesor 
speciální školy krajinářské na akademii výtvarného umění 
v Praze. Tři roky studoval na soukromé krajinářské škole 
Ferdinanda Engelmüllera. Roku 1904 se stal žákem Anto-
nína Slavíčka v Kameničkách, s nímž se později důvěrně 
spřátelil, právě jako s Herbertem Masarykem.

Otakar Nejedlý: Hotel, olej, plátno

Běla Kolářová (24. 3. 1923, Terezín – 12. 4. 2010, Praha) – 
fotografka, autorka asambláží a koláží. Soukromě studova-
la v Paříži. Patří k nejoriginálnějším českým výtvarnicím, už 
od počátku své tvorby vycházela ze zkušeností s „ženským“ 
vnímáním světa a z intimity domácího prostředí. Věnova-
la se experimentální fotografii, potom její cesta vedla ke 
kolážím a asamblážím, které vytvářela z předmětů každo-
denní potřeby. Další součást jejího díla tvoří kresby líčidly.
 Jako žena Jiřího Koláře zůstala pro veřejnost v jeho stí-
nu, tvořila mu také zázemí po celou dobu jejich společného 
života. Jiří a Běla Kolářovi ale dlouhá léta spolupracovali,  

František Janoušek: Člověk 
z podzemí, 1936, olej, plátno

Hana Wichterlová: Vincenc 
Makovský, 1926-1928, 

pálená hlína, doplněno sádrou
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vytvářeli i společná díla, také sbírali díla svých přátel. Ještě 
rok předtím, než Kolář zemřel, pořádali v roce 2001 ve Ve-
letržním paláci výstavu Kolář – Sběratel. Tuto kolekci, spolu 
s některými vlastními díly, v roce 2002 věnovali pražskému 
Museu Kampa, které založili manželé Jan a Meda Mládkovi.

Běla Kolářová: Bez názvu z cyklu Nádobí, 1966

Vincenc Beneš: Zuzana v lázni, 1910-1911, olej, plátno

Vincenc Beneš (27. 3. 1883, Lišice – 27. 3. 1979, Praha) – 
malíř, člen a spoluorganizátor činnosti Skupiny výtvarných 
umělců.
 Studoval na Uměleckoprůmyslové škole v Praze a na 
pražské Akademii výtvarných umění. Názorově stál blízko 
klíčovým osobnostem českého kubismu, především Emilu 
Fillovi, i když kubismus znamenal v jeho tvorbě jen velmi 
přechodné období. Navazoval na francouzskou moderní 
tvorbu, především na Cézanna. Sám sebe nalezl až v adap-
tacích osvědčených prvků moderního malířství na dobová 
sociální témata.

Július Jakoby (28. 3. 1903, Košice – 15. 4. 1985, Košice)
Košický pustovník, ako maliara Júliusa Jakobyho nazval 
jeden z jeho monografistov, predstavuje jednu z naj-
významnejších a najosobitejších maliarskych osobností 
východoslovenského a slovenského výtvarného umenia 
dvadsiateho storočia. S odstupom času sa jeho dielo spolu 
s tvorbou Ľudovíta Csordáka, Antona Jasuscha či Konštan-
tína Kóváriho-Kačmarika stalo synonymom košického mo-
derného maliarstva a reprezentantom významnej tradície 
moderného košického výtvarného umenia.
 Medzi najzákladnejšie hodnoty umelcovej tvorby ne-
sporne patrí neskrývaný maliarsky hedonizmus, ktorý sa 
akcentáciou koloristického napätia v závere tvorby stal 
akoby samým programovým cieľom Jakobyho maľby. Jeho 
koherentne rozvíjaná tvorba, pokračujúc v rozvoľňovaní 
svojej expresionistickej tenzie, záverečnou tvorivou perió-
dou dosahuje oslobodzujúce senzualistické maliarske fi-
nále, kongeniálne sprevádzané radikálnou minimalizáciou 
konfigurujúcich elementov maľby.
 V roku 1968 mu bol udelený titul zaslúžilého umelca. 
V roku 1970 absolvoval jedinú zahraničnú študijnú cestu 
do Rakúska. V tom istom roku mu bola udelená Cena za 
zásluhy o rozvoj výtvarného umenia na Slovensku. V roku 
1984 daroval kolekciu svojich diel Národnej galérii v Prahe.
(Z literatúry: Krajňák, J.: Darte a maliari „východu“. Darte. 
Aukčná spoločnosť s. r. o., N. Hrušov 2012, s. 108.)

Július Jakoby: Zápas, 1963-1965



z české a slovenské Vídně a okolí

67

inzerce

6767

Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Dr. Leopold Zechnerschule
1150 Goldschlagstr. 14 / tel. 9824609

Volksschule Sir Karl Popper 1150 Benedikt
Schellingerg. 1-3 / tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-71488-60
tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
pavlina@chello.at, www.boehmova.at

Česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PSyChoTeRAPeuT
PSyChologICKé PoRADenSTVí

Mag. Dr. ladislav nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

Nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


